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■ Ak tuálny  návrh štátneho rozpoč tu  na  rok  2015 st ráca reá lne  v ýchodiská
■ P r o f e s o r  J o z e f  L e i k e r t  n i e l e n  o   k n i h á c h ,  š k o l e  a  l á s k e  k  h i s t ó r i i
■ V budúcom roku by sa minimálna mzda mala zvýšiť  na takmer štyristo eur

w w w. n e o g r a f i a . s k

Vízia 2016 je programový dokument strany Most –  Híd, ktorý na Slovensku už dlhšie demaskuje politické am-
bície jej predstaviteľov formovať podmienky na územnú autonómiu na juhu Slovenska. Najnovšie – a zjavne 
v súvislosti s komunálnymi voľbami –  zverejnili výzvu na kultúrnu a školskú autonómiu ako samostatnú ka-
pitolu spomínanej vízie.

Politika z minulého storočia bez šance

B r a ko v á  l i t e r a t ú r a  o v l á d l a  k n i ž n ý  t r h

Komunálny volebný poker opäť s maďarskou národnostnou kartou

Petra HOLKU, spisovateľa a  publicistu v  dobrovoľnom azyle

R - 2014048
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Slovensko už dlhodobo do-
pláca na nedostatok peňazí. Defi-
citné štátne rozpočty, dlh ekono-
miky a všeobecná ekonomická krí-
za spôsobujú znižovanie financo-
vania chodu štátu tak, ako potre-
buje. Škrtanie prostriedkov sa pri-
tom dotýka rezortov ako zdravot-
níctvo, školstvo či kultúra. Život-
ne dôležitých odvetví pre zdravý, 
duchovný a mentálny rozvoj spo-
ločenstva. Aktuálny návrh rozpoč-
tu na rok 2015 pokračuje v tomto 
negatívnom trende. Zareagovať 
už musel aj minister kultúry Ma-
rek Maďarič: „Budúcoročný návrh 
rozpočtu ministerstva kultúry je 
v rozpore s programovým vyhlá-
sením vlády.“ Ministerstvo kultúry 
by totiž malo mať v budúcom roku 
k dispozícii takmer stosedemde-
siattri miliónov eur. Oproti schvá-
lenému tohtoročnému rozpočtu je 
to takmer o desať miliónov eur me-
nej. Marek Maďarič považuje ten-
to návrh za neprijateľný.  Minist-
rov postoj podporila aj Matica slo-
venská: „Slovenská kultúra, jej mi-
nulosť, prítomnosť i budúcnosť, si 
právom zaslúži podporu i v dneš-
ných časoch všeobecnej krízy.“ 
 Siahnutie na rozpočet minis-
terstva kultúry ohlupuje národ. 
A to niekomu vyhovuje... Štát ne-
musí organizovať kultúrne, folk-
lórne a osvetové aktivity v obciach 
a dedinách. Ostáva to na pleciach 
dobrovoľníkov z Matice. Matica sa 
tomu nebráni, práve naopak. Pod-
poru od štátu v tejto náročnej čin-
nosti však potrebuje. 

Na druhej strane, nemožno si 
nevšimnúť snahy armádneho sve-
tového lobingu o navyšovanie roz-
počtov štátov Európskej únie pre 
potreby armády. Prezident Kiska 
sa Američanom vešia okolo krku 
priam „vo tri vrhy“  a tvrdí, že 
v roku 2020 bude mať slovenská 
armáda rozpočet na úrovni 1,6 per-
centa promile, teda o 0,6 percen-
ta viac ako dnes (!!!).  Čo je to za 
prezidenta, pre ktorého je priorita 
vyzbrojovať armádu, ako bojovať 
proti ohlupovaniu národa, nevzde-
lanosti, nedostatočnej zdravotnej 
starostlivosti. Veď načo slúžia ar-
mády? Žiaľ, aj na zabíjanie – i ne-
vinných. Ako to dokazujú dozvuky 
konfliktov v Gaze i v Uk rajine. Sú 
mu azda cudzie záujmy bližšie ako 
vlastné, slovenské? 

Maroš SMOLEC,
šéfredaktor SNN

SLOVO O SLOVENSKU V YHL ÁSENIE

3 OTÁ ZK Y PRE:

Je zarážajúce, že v období asi 
pred pätnástimi rokmi, keď s ta-
kýmito požiadavkami prichádzali 
„v mene“ maďarskej menšiny najmä 
Pál Csáky a Miklós Duray,  podob-
né výroky vyburcovali verejnosť, ale 
aj politikov k rozhodnému odporu. 
Dnes, ako sa zdá, sú bežnou a pre-
hliadanou súčasťou mocenského 
boja o vplyv na južnom Slovensku 
medzi dvomi „maďarskými“ etnickými 
stranami: Mostom –  Híd a SMK. Most 
sa dlhodobo úporne usiluje nadvia-
zať spojenectvo práve s SMK, tá ho 
však do politických koalícií – nateraz 
s výnimkou Komárna –  odmieta. Na-
pokon, potvrdil to aj sám Béla Bugár: 
„Je to ich zodpovednosť. My sa sna-
žíme všade, kde sa to dá, rokovať o 
koalíciách, ktoré môžu byť úspešné,“ 
povedal v diskusnej relácii na portá-
li Teraz.sk.  

■ STANOVISKO MATICE
Matica slovenská je presved-

čená, že prezentovaná programo-
vá vízia strany Most –  Híd Vzde-
lávacia polit ika – Obč ianska ví-
zia 2016 ide proti zámeru zvyšo-
vať kvalitu slovenského školstva 
ako celku. Požiadavky tejto národ-
nostnej strany nemajú za cie ľ za-
bezpeč iť pre národnostné menšiny, 
teda najmä pre maďarskú, prístup 
ku skutočne kvalitnému vzdelaniu, 
ale len ich separáciu a zamedzenie 
prístupu ich č lenov k uplatneniu sa 
na celoslovenskom trhu práce. Pre-
to MS upozorňuje na jej falošnosť a 
škodlivosť.

● Slovenskí spisovatelia sa presta-
li vyjadrovať k domácim, ale aj 
k celosvetovým problémom, akými 
sú napríklad udalosti v Ukrajine či 
v Gaze. Je to pre rozháranosť jed-
notlivých spisovateľských zosku-
pení, či skôr je to následok úpad-
ku spoločenského statusu spisova-
teľa v dnešnej spoločnosti?
 Neviem, zo všetkých spisova-
teľských zoskupení som dávno vy-
stúpil, lebo ich význam je pre autora 
nulový. Aspoň mne nikdy v ničom ne-
pomohli. Iba politikárčili a intrigova-
li. Ale možno sa spisovateľom jedno-
ducho už vyjadrovať nechce. Komu 
by sa aj v tejto mrazivej politickej klí-
me chcelo?! A spisovateľ má v prvom 
rade najmä písať. Áno, status spiso-
vateľa na Slovensku výrazne upadol. 

Otvorte si Facebook a oči sa vám 
pretočia, koľko nekritických dám si 
za menom píše spisovateľka alebo 
autorka. 

● Kultúrna úroveň konkrétnej spo-
ločnosti je ťažko merateľná, No na-
priek tomu, aký máš pocit z kultúr-
nej úrovne Slovenska za posled-
ných dvadsať rokov? Stúpla, alebo 
došlo k poklesu?
 Ak by sme kultúrnu úroveň mera-
li napríklad počtom predaných pôvod-
ných kníh, tak by sme zaplakali. Pre-
dáva sa najmä brak, suterénne tex-
ty o násilí a mafiánoch alebo usople-
ná babská makulatúra, no s literatúrou 
nemajú spoločné takmer nič, len no-
sič, ktorým je, žiaľ, kniha. Knihou sa 
dá veru aj zabiť...

● Nejaký čas už žiješ v Ľubietovej. 
Čo ti to dáva ako človeku a spiso-
vateľovi? Bol to z tvojej strany únik 
pred bratislavskou atmosférou?
 Nie, nebol to únik, Bratislavu mám 
rád. Do Ľubietovej ma posunulo via-
cero životných okolností –  náhod-
ných i zákonitých, vzťahových i zdra-
votných. Žijem tam sám, varím si, pe-
riem, pílim, rúbem, kosím, veľa čítam, 
trocha aj píšem, robím to, na čo mám 
práve chuť a náladu, najmä sa táram 
po kopcoch a nahováram si, že z ich 
vrcholov s nadhľadom pozerám nie-
len na okolitú krajinu, ale aj na seba 
a ľudské pechorenie. A potom utekám 
z Podlipy niekde inde, najradšej do 
Bratislavy.

 Zhováral sa: Maroš M. BANČEJ
Foto: autor

Mat i ca  s lovenská  je  p re -
svedčená ,  že  p rezen tovaná 
p rog ramová v íz ia  s t rany  M os t 
–   H íd  Vzde lávac ia  po l i t i ka  – 
O bč i anska  v íz ia  2016 ide  p ro -
t i  zámer u  zv yšova ť  k va l i tu  s lo -
venského š ko ls t va  ako ce l -
ku .  Pož iadavk y  t ypu  v y t vo -
ren ia  regu lačného p ros t re -
d ia ,  „ k to ré  podnecu je  a  pod -
po r u je  au tonómny samoroz-
vo j “ ,  abso lvovan ie  p r v ých 
osem t r i ed  každým d ie ťa ťom 
v  m ies te  svo jho  byd l i ska  v  ma te -
r i nskom jazyku ,  pos i l nen ie  s ie -
te  v zde lávac ích  i nš t i túc i í  s  v y -
učovacím jazykom maďarsk ým 
od  ma ter sk ých  š kô l  až  po  v y -
soké  š ko ly,  obnoven ie  s ie te  i n -
špek to rov  ná rodnos tného ško l -
s t va  č i  v y t vo ren ie  ná rodnos tné -
ho  v ýskumného  a  r ozvo jového 
cen t ra  n ie  sú  naoza j  „ obč i an -
ske“ ,  a le  len  „ ná rodnos tné“ . 
A  nema jú  za  c ie ľ  zabezpeč i ť 
p re  ná rodnos tné  menš iny,  teda 
na jmä pre  maďarskú ,  p r ís tup 
ku  sku točne  k va l i tnému v zde -
lan iu ,  a le  len  i ch  separác iu  a 
zamedzen ie  p r ís tupu  i ch  č l enov 
k  up la tnen iu  sa  na  ce los loven -
skom t r hu  p ráce.  Pre to  upozor-
ňu jeme na  je j  fa loš nos ť  a  š kod -
l i vos ť .  Napokon,  ak  ma jú  obča -
n ia  S lovenska  záu jem o  k va l i t -
né  v ysokoš ko lské  v zde lávan ie 
v  maďarskom jazyku ,  j e  zave -
den ie  ďa lš ích  š tud i j ných  p rog -
ramov na  v ysok ých  ško lách 
v  Komár ne  a  v  N i t r e  v  maďar-
skom jazyku  hor š ím i  nák lad -
ne jš ím r iešením ako v  r ámc i 
spo lup racu júce j  Európy  podpo -
r i ť  š túd ium tak ých to  záu jemcov 
na  un iver z i tách  v  Maďarsku .

 V  M ar t ine 
27.  august a  2 014

 Z a  M at icu s lovenskú 
M a r ián TK ÁČ ,  p re dse da

Ján  ČERNÝ –  Karikatúra: Andrej MIŠANEK

uviedla Matica slovenská. „Nemajú 
za cieľ zabezpeč iť pre národnostné 
menšiny, teda najmä pre maďarskú, 
prístup ku skutočne kvalitnému vzde-
lávaniu, ale len ich separáciu a za-
medzenie prístupu ich č lenov k uplat-
neniu sa na celoslovenskom trhu prá-
ce. Preto upozorňujeme na jej faloš-
nosť a škodlivosť,“ uviedli ďalej  Ma-
rián Tkáč a Maroš Smolec.

Most –  Híd už vlani v septem-
bri v rámci predstavenia prvej časti 
vízie oznámil, že medzi strategické 
ciele strany patrí kultúrna a školská 
samospráva pre Maďarov na Sloven-
sku. V aktuálnom dokumente uvá-
dza, že sa zasadzuje o vytvorenie re-
gulačného prostredia, ktoré podne-
cuje a podporuje autonómny rozvoj. 
Prvých osem tried školskej dochádz-
ky by malo každé dieťa absolvovať 
v mieste svojho bydliska v materin-
skom jazyku. Most –  Híd presadzuje 
liberalizáciu trhu s učebnicami, aby 
sa školy s národnostným vyučova-
ním mohli samy rozhodnúť, aké budú 
používať. Zasadzuje sa aj za to, aby 
uč itelia nemuseli všetku dokumentá-
ciu vypracovávať dvojmo, aj v štát-
nom jazyku, čo by ich vraj malo od-
bremeniť. 

■ PROGRAM SEPARÁCIE 
V rámci vysokých škôl, na kto-

rých sú maďarské katedry, by sa 
podľa predstaviteľov Mosta –  Híd 
malo posilniť vyučovanie odbor-
ných predmetov v maďarskom jazy-
ku. A aby to bolo úplné, aj pre stred-
né školstvo žiadajú možnosť výučby 
v materinskom jazyku. Celý doku-
ment Obč ianska vízia 2016 bude 
strana schvaľovať na svojom ôsmom 
sneme 13. septembra. Následne by 
sa mal stať súčasťou jej volebného 
programu. Takáto programová vízia 
strany Most –  Híd v oblasti vzdelá-
vania však ide proti zámeru zvyšo-
vať kvalitu slovenského školstva ako 
celku. V zverejnenom stanovisku to 
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Rozhodnutie  prezidenta týkajúce 
sa referenda o ochrane rodiny považu-
je Aliancia za rodinu (AZR), iniciátor a 
organizátor plebiscitu, za nedodržaný 
sľub, ktorý Andrej Kiska dal. „Keď sme 
sa s ním stretli pred voľbami, nevyjad-
ril nijaké pochybnosti o referende ani o 
jeho otázkach, ktoré boli známe,“ po-
vedal Anton Chromík, hovorca AZR. 
„Naopak, prisľúbil nám, že referendum  
spojí s niektorými voľbami,“ dodal.

■ DIPLOMACIA PREZIDENTA
Prezident SR Andrej Kiska chce, 

aby súd preskúmal súlad predmetu re-
ferenda s ústavou a jeho zásah do zá-
kladných ľudských práv a slobôd. Pre-
zident verejne potvrdil, že podľa pre-
biehajúcich kontrol bude petícia spĺňať 
potrebný počet podpisov nevyhnut-
ných na vyhlásenie referenda. Súčas-
ne sa však intenzívne zaoberal tým, či 

predmet referenda sa týka alebo netý-
ka základných práv a slobôd. Ak by sa 
týkal, takéto referendum nie je možné. 
Andrej Kiska vyhlásil, že si veľmi váži 
ľudí, ktorí iniciovali i spolupracovali na 
zbieraní podpisov pod petíciu, ocenil 
ich osobnú angažovanosť. „Zároveň 
som presvedčený, že aj týmto ľuďom 
a všetkým, ktorí petíciu podpísali, zá-
leží na tom, aby vypísané referendum 
nemohlo byť spochybnené v rámci sú-
ladu s ústavou,“ povedal Andrej Kis-
ka. „Keďže takéto pochybnosti exis-
tujú, podal som podnet na preskúma-
nie návrhu referenda a otázok v ňom 
ústavným súdom,“ zdôvodnil svoje roz-
hodnutie.

■ ŠTYRI OTÁZKY
V navrhovanom referende chce 

AZR občanom položiť štyri otázky. Či 
súhlasia s tým, aby sa manželstvom 

mohol nazývať len zväzok jedného 
muža a jednej ženy, či súhlasia, aby 
si homosexuálne alebo iné zväzky ne-
mohli nárokovať práva manželstva, či 
súhlasia, aby si homosexuálne zväz-
ky nemohli nárokovať adopcie detí a či 
súhlasia, aby rodičia mohli rozhodovať 

o spôsobe výchovy a vzdelávania svo-
jich detí v školách pri citlivých kultúr-
no-etických veciach, ako je sexuálne 
správanie alebo eutanázia.

Hovorca AZR Peter Kremský 
prirovnal prezidentovo rozhodnutie 
k rozhodovaniu politických elít, ktoré 
si chcú ponechať moc vo svojich ru-
kách. „Je to obrovské sklamanie z po-
stoja prvého občianskeho preziden-
ta, v tomto duchu dostávame aj  maily 
a telefonáty z celého Slovenska,“ do-

 Z  h ľa d i s ka  u d r ž a n i a  zd r a v i a  a  z v y š ov a n i a  i m u n i t y  č l o v e ka 
t v o r i a  vč e l i e  p r o d u k t y  v  d o t e r a j š o m  v ý v o j i  ľu d s ke j  s p o l o č n o s t i 
a b s o l ú t n u  š p i č k u .  N a p r i e k  o b r ov s k ý m  p o k r o k o m  v e d y  n e p o d a r i -
l o  s a  u m e l o  v y r o b i ť  n á h r a d u  p r í r o d n é h o  m e d u .  N a  k o m á r ňa n s k o m 
f e s t i v a l e  m e d u   vč e l á r i  p r e d v e d ú  p r o d u k t y,  k t o r é  v  z n a č n e j  m i e -
r e  ov p l y vňu j ú  zd r a v i e  i   k v a l i t u  n á š h o  ž i v o t a .  N e p ô j d e   v š a k  l e n 
o  p r e d a j  a  p r o p a g á c i u  m e d u ,  p r o p o l i s u  č i  p e ľov ý c h  z r n i e k ,  p o ča s 
c e l é h o  dňa  t u  b u d ú  p r e b i e h a ť  s p r i ev o d n é  a kc i e ,  o  k t o r é  s a  p o s t a -
r á  D r a m a ťá k ,  Ve s e l á  K a p e l a ,  K l u b  d ô c h o d c ov,  a l e  a j  S l ov e n s k í  r e -
b e l i .  S ú ča s ťo u  b u d ú  i  t r i  n e s m i e r n e  z a u j í m a v é  p r e d n á š k y  o  b l a -
h o d a r ný c h  ú č i n k o c h  vč e l í c h  p r o d u k t ov  č i  vč e l s t i ev  v ô b e c  n a  n á š 
ž i v o t .  B u d e  s a  h ov o r i ť  a j  o   l i e č e n í  vč e l í m i  p r o d u k t m i  –   a p i t e r a -
p i i ,  v  k t o r e j  j e  s k u m u l ov a n á  e m p í r i a  ľu d ov é h o  l i e č i t e ľs t v a  u p l y n u -
l ý c h  t i s í c r o č í .  C e l o d e n ný  p r o g r a m  s i  v y c h u t n a j ú  t a k  d o s p e l í ,  a k o 
a j  d e t i .  S ú ča s ťo u  b u d e  v ý s t a v a ,  p r e d a j n é  s t á n k y,  s ú ťa že  a  o c e n e -
n i a ,  a l e  i   o b č e r s t v e n i e .  N á v š t ev n í c i  p o d u j a t i a  b u d ú  m ô c ť  o c h u t -
n á v a ť  p o n ú ka n é  p r o d u k t y  a  r oz h o d n ú ť  o  n a j l e p š o m  m e d e  r e g i ó n u , 
n a j l e p š e j  m e d ov i n e ,  n a j l e p š o m  p e l i  a  o s t a t ný c h  v č e l í c h  p r o d u k -
t o c h  r e g i ó n u  Ko m á r n a .

Pavol PETRUŠ

Druhý festival včelích produktov

vov.   Bý va l ý  m in i s te r  š ko l s t va , 
ve dy,  v ýskumu  a  š p o r t u  S R D u -
š an  Ča p l ov ič  na  us t anovu jú -
c e j  sc h ô dz i  p r i p o m enu l ,  že  „ ab -
senc ia  s l ovenského  h i s t o r i c ké -
h o  v ýskumu  v  c i t l i vo m a  p r e s -

t í ž n o m r ímsko m a  va t i kánsko m 
ve dec ko m a  ku l t ú r n o m p r o s t r e -
d í  d o te r a z  sp ô s o b ova la  S l oven -
sku  vá ž nu  š ko du “.   Fr anc úz sko 
už  v  sedemdes ia t yc h  r oko c h  19 . 
s to r oč i a  o t vo r i l o  v  R ím e  ve d e c -
kú  i nš t i t úc i u  na  h i s t o r i c ké  báda -
n i e  a  N e m e c k ý  h i s to r i c k ý  ús t av 
v  R ím e  v zn i ko l  v  o s em de s ia t yc h 
r o ko c h  19 .  s to r o č i a .  

V  súčasn o s t i  má  S H Ú 
v  R ím e  sc hvá l enýc h  š e s t nás ť 
p ro j ek tov  od  na j s t a r š íc h ,  t eda 
r ímsk yc h  de j ín  na  S l ovensku  a ž 
p o  2 0 .  s to r oč i e .  „ D va  p r o j e k-
t y  p o k r aču jú  vo  v ýskum e  s t r e -
d ovek ýc h  s l ovac i k á l nyc h  d o -
kum e n tov   v  r ám c i  s é r i e  M o -
nument a  Va t i c ana  S l ovac iae ,“ 
p r i b l i žu j e  ú l ohy  ús t avu  p ro fe -

s o r ka   E .  H r ab ovec  a  d o dáva , 
že  j e den  ko š i c k ý  h i s t o r i k  z i s -
t i l ,  že  z  Ko š íc  b o l i  z a  h o r t hyov -
s ke j  o k u p ác i e  o d c u dze n é  d o m i -
n i kánske  d o kum en t y,   k t o r é  s a 
z a  neznámyc h  o ko ln o s t í  o c i t -
l i  v  R ím e.  A sp oň  i c h  kó p i e  by 
c hc e l  p r i v i ez ť  na  S l ovensko . 

■  ŠTE FÁ N I KOV Z ÁSTO J
Centrálnou postavou 20. sto -

roč ia bol  Mi lan Rast is lav Štefá-
nik.  profesorka Hrabovec pr ipo -
mína, že „vôbec nie je známe, že 
zat ia ľ  čo Masar yk alebo Beneš 
bol i  z presvedčenia ant ik ler ikál -
ni ,  prot ikato líck i ,  tak Štefánik,  aj 
keď  pôvodom evanjel ik agnost ic -
kého presvedčenia,  s i  bol  vedo -
mý toho, že s lovenskú pol i t iku ne -
možno robiť  bez zoh ľadnenia ka-
to líckej  ident i t y väčšiny s loven-
ského národa. A preto osobne na-
vštív i l  pápeža, aby ho presvedč i l 
o česko -s lovenskej  štátnej  idei . 
„O tom sa dodnes prak t icky nič 
nevie,“  uzatvára profesorka Emí-
l ia Hrabovec. 

Eva  Z E L E N AYOVÁ

AK TUÁLNE

k y  r ezo r t u  š ko l s t va  na  j e dné -
h o  ž i aka  s t úpnu  zo  súčasnýc h 
2  115  eu r  na  2  121  eu r.  Vys o ké 
š ko l y  ma jú  d o s t a ť  z  r ozp oč t u  na 
budúc i  r ok  t ak m er  4 5 6  m i l i ónov 
eu r,  čo  j e  op r o t i  t omu to  r o ku 
v i ac  o  2 2 , 2  m i l i ó na  eu r.  N a  ve du 
a  t ec hn i ku  b ez  v ys o ko š ko l ske j 
ve dy,  v ýskumu  v  o s t a t nýc h  š t á t -
nyc h  o r g an i z ác i ác h ,  r ezo r t n e j 
ve dy  ďa l š íc h  kap i t o l  a  S l oven -
ske j  akadém ie  v i ed  (S AV )  p ô jde 
z  r ezo r t u  suma  v y š e  15 4  m i l i ó -
nov  eu r,  čo  j e  p o k l e s  p r i b l i ž -
ne  o  132  m i l i ó n ov  eu r.  V  o b las -
t i  ve dy  s i  u rč i t e  p o h o r š í  S AV. 
B u dúc i  r o k  má  d o s t a ť  zo  š t á t -
n e h o  r oz p o č t u  sumu  47  m i l i ó n ov 

eu r,  čo  znam ená  p o k l e s  o  10 , 3 
m i l i óna  eu r.

■  O D BO RY N ES Ú H L AS I A
„V i e m e,  že  nav r h ovaný  r oz-

p oče t  na  š ko l s t vo  j e  n i ž š í ,  s a -
m oz r e jm e  s  t ým nemôžeme sú -
h las i ť ,“  v yh lás i l  p reds t av i te ľ 
ško lsk ých  odborá rov  Pave l  On -
dek .  „Tento  rozpočet  be r ieme 
ako  p r v ý  náv r h .  Vždy,  odv tedy, 
čo sme vo  f unkc i i ,  bo l  nav r ho -
vaný  rozpočet  n i ž š í ,  po tom keď 
sme š l i  do  rokovaní  s  naš im i  po -
ž iadavkami ,  t ak  sa  z v yšova l ,“ 
konš t a tova l .  Ško lské  odbor y  už 
av izova l i  r okovan ia  o  z v yšovaní 
p la tov  uč i t e ľov.  Rezor t  ško ls t va 

Viac ako štyristotisíc občanov podpisom na referendových hárkoch požiadalo hlavu štátu o vyhlásenie referenda s otázkami, ktoré podľa 
nich majú za cieľ zákonným spôsobom chrániť rodinu. Z dvoch možností – do tridsať dní vyhlásiť referendum alebo dať posúdiť otázky 
ústavnému súdu – si prezident Andrej Kiska vybral tú druhú.

Ministerstvo školstva by malo v budúcom roku hospodáriť  s men-
ším rozpoč tom, aký malo k dispozícii tento rok. Vyplýva to z prvého 
návrhu štátneho rozpoč tu na rok 2015. Rezor t školstva má v rámci 
návrhu štátneho rozpoč tu k dispozícii sumu asi 1,47 miliardy eur, 
čo je menej oproti roku 2014 približne o 16,6 milióna eur. Na regio -
nálne školstvo má ísť  z rozpoč tu ministerstva vyše 462 miliónov 
eur, čo predstavuje pokles oproti tomuto roku o 48,6 milióna eur.

Eva ZELENAYOVÁ –  Foto: Ladislav LESAY

Ivan BROŽÍK –  Foto: Ladislav LESAY
pod vedením bý va lého  min is t -
ra  Dušana Čap lov iča (Smer- SD) 
p r i tom ž iada l  z v ýš i ť  v  rozpoč te 
na  rok  2015 p ros t r i edk y  p re  vedu 
a  v ýskum.  „ Rezor t  eš te  pod  mo -
j ím vedením navr ho l  z v ýšen ie  f i -
nančných zdro jov  na  rok  2015 , 
samozre jme a j  v  iných  p r i o r i t -
ných  ob las t iach  ško ls t va ,  o  čom 
svedč i a  dokument y  z  má ja  2014, 
k to ré  som s i  s t a ros t l i vo  od lož i l . 
Nepr i ja l  som pasívne  ex is tu jú -
c i  náv r h  a  dnes  môžem zhodne 
s  min is t rom ku l túr y  Marekom Ma-
ďar ičom konštatova ť,  že tera jš ie 
č ís la  sú v  rozpore s  uznesenia -
mi  v lády,  schvá lenými  mater iá l -
mi ,  ako aj s Programovým vyhlá-
sením vlády na roky 2012 – 2016,“ 
vyhlási l  pre TASR Dušan Čaplovič .

■  HROZÍ  BR ZDA
A j  keby  rezo r t  ško ls t va  na -

š ie l  pen iaze  na  z v ýšen ie  p la -
tov  uč i t e ľov  a  pos la l  i ch  samo -
správam,  k to ré  sú  z r iaďovate ľ -
m i  škô l ,  t i e  i ch  p re  d lhovú  b r z-
du  nemôžu  použ i ť .  Samospráv y 
to t i ž  nemôžu ma ť  v yš š ie  v ýdav-

Vz deláva n ie  cel kom  a ko  od  ma cochy

Podnet prezidenta na Ústavný súd SR

Orientácia na ťažiskové obdobia

S  n a v r h o v a n ý m  r o z p o č t o m  n a  s l o v e n s k é  š k o l s t v o  n e m o ž n o  s ú h l a s i ť

P r e d s t a v a  h l a v y  š t á t u  o  v ý k o n e  p r i a m e j  d e m o k r a c i e

Pr o f e s o r k a  E m í l i a  Hr a b o v e c  n a  č e l e  ú s t a v u  v  R í m e

dala Eva Grey z aliancie. Anton Chro-
mík zopakoval, že AZR v prípade otá-
zok v referende „nevidí nič, čo by za-
sahovalo do nejakého základného prá-
va“. „Ani registrované partnerstvo, ani 
adopcie homosexuálnymi pármi nie sú 
základným právom, boli by sme veľmi 
neradi, ak by ústavný súd konštatoval 
opak,“ dodal v tejto súvislosti ďalší ho-
vorca AZR.

■ APEL HLAVY ŠTÁTU
Prezident verejne apeloval na 

všetky zúčastnené strany, aby diskusia 
o otázkach, ktoré sa objavujú v refe-
rende, bola tolerantná, slušná a vied-
la k pochopeniu ľudí s odlišným názo-
rom. Priamo s tým súvisí stav demo-
kracie na Slovensku. Občania zrejme 
strácajú dôveru v kvalitu demokracie 
prenesenej, teda zákonodarnej čin-
nosti poslancov Národnej rady Slo-

O ko l o  z r i a d e n i a  S H Ú s a  n a 
p ô d e  N R S R d l h o d o b o  v i e d l i 
r o z p o r u p l n é  d i sku s i e .  N a j väč -
š í m  p r o b l é m o m b o l  n e d o s t a -
t o k  f i n a nčnýc h  p r o s t r i e d kov, 
k t o r ý  b o l  n a p o ko n  u rču j ú c i 
p r i  p r ov i z ó r n o m r i e š e n í  s í d -
l a  ú s t av u .  V  súča sn o s t i  S H Ú 
v  R í m e  p ô so b í  n a  d vo c h  a d r e -
s á c h:  v  B r a t i s l ave  a  v  R í m e . 
V  R í m e  v y u ž í va  p ô d u  S l ove n -
ské h o  ú s t av u  sv.  C y r i l a  a  M e -
t o d a .  A j  keď  s a  i n š t i t ú c i a  b o r í 
s  vá ž ny m i  n e d o s t a t ka m i ,  p r o -
f e so r k a  E .  H r a b ove c  j e  r a d a , 
ž e  z a t i a ľ  m á m e a s p oň  n i ečo .  

■  O R I E NTÁC I A  V ÝS K U M U
Ťa ž i skov ý m i  t émami  S H Ú sú 

ve ľ ko m o r avské  o b d o b i e ,  c y r i l o -
m e to dská  m is i a  a  c y r i l o - m e to d -
ské  ded i č s t vo ,  S l ovác i  v  U h o r-
sku ,  s l ovensk ý  p o d ie l  na  uho r-
skom š t á te ,  v ý vo j  s l ovenské -
h o  ná r o dnéh o  p ove d o mia  a  s l o -
ve nske j  ná rodno - š t á t ne j  i den t i -
t y  a  de j i ny  S l ovenska  a  S l ová -
kov  v  2 0 .  s to r o č í  vo  sve t l e  va -
t i kánsk yc h  a  t a l i ansk yc h  a r c h í -

ČO IN Í  NEP ÍŠU

k y  ako  v  roku  2014.  „ A k  by  som 
napr ík lad  v  roku  2015 pos la l  sa -
mosprávam osemdes ia t  m i l i ónov 
eur  na  z v yšovan ie  p la tov  uč i -
te ľov,  nemôžu t i e to  pen iaze  po -
už i ť,  lebo by t ým poruš i l i  ús tav-
ný zákon o d lhove j  br zde,“  v yh lá -
s i l  súčasný min is ter  ško ls t va Pe -
ter  Pe l legr in i .  Jeden z  bý valých 
min is t rov rezor tu  Eugen Jur zy-
ca,  pos lanec za SDKÚ - DS, po -
vedal ,  že s t redná vrs t va n ie len -
že zarobí  menej  v  č i s tom,  a le 
dostane a j  menej  v  podobe s lu -
ž ieb od upadajúceho zdravotníc -
t va a ško ls t va.  „Ško ls t vo a veda 
t iež  dostanú menej ,  eš teže v yso -
ké ško ly  s i  t rocha pr i lepš ia.  A le 
tá  t rocha nezastaví  od l iv  kva l i t -
ných uč i te ľov do súkromnej  s fér y 
a  ško ls t vo bude naďale j  s tagno -
va ť,  ak  n ie  upada ť,“  konštatova l .

„ S lovensko  v  rámc i  š t á tov 
Európske j  ún ie  sa  t ak  dos t á -
va  do  eš te  väč š ieho  p repad l i s -
ka  f i nanc ovan ia  ve dy  a  t ec hn i -
k y  a  suve rénne  k r a ľu je  na  ko n -
c i  r e b r íč k a  n i e l e n  š t á tov  EÚ,“ 
va r u j e  D u š an  Ča p l ov ič .   N áv r h 
r oz p oč t u  na  r o k  2 015  k r i t i zova l 
a j  p re ds t av i t e ľ  m in i s t e r s t va  ku l -
t ú r y  M a r ek  M aďa r ič  (S m e r- S D). 
Z  h ľad i ska  kap i t o l y  r ezo r t u  ku l -
t ú r y  ho  označ i l  z a  nep r i j a t e ľný. 

N áv r h  r ozp oč t u  r á t a  s  t ý m, 
že  v  budúc o m roku  bude  z ák l ad -
né  a  s t r e dné  š ko l y  nav š tevova ť 
t ak m er  6 8 4  0 0 0  ž i akov.  Výdav -

Základná organizácia Slovenského 
zväzu včelárov v Komárne pripravuje na 
13. septembra  v Komárne v budove Ma-
tice slovenskej druhý medový festival 
včelích produktov. Podobne ako roľníci  
slávia dožinky na oslavu ukončenia žat-
vy, aj včelári spolu s návštevníkmi festi-
valu tak oslávia svoje    medobranie.      

venskej republiky, a pod dojmom ne-
možnosti dosiahnutia svojich práv sa 
utiekajú k priamej demokracii – k vy-
jadrovaniu vlastných názorov a požia-
daviek formou referend. Ak im aj táto 
nádej zlyhá, bude na Slovensku nao-
zaj zle.

(Viac aj na strane 4)
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kr yl  je j  koncer t  buchotom se -
ker y,  k torou k lčoval  les .

Ako sme na tom my? Bru-
sel ženie našu vládu do sankci í 
voč i  Rusku a možno aj do vojny. 
Mult imi l ionár v prezidentskom 

kresle hovor í: „Sankcie pre nás 
môžu znamenať  aj  istú ekono-
mickú stratu a všetci chceme 
ver iť,  že prechodnú a dočasnú 
–  ale musíme byť  pr ipravení 
túto stratu pr i jať.“ Na straty pr i 
takejto pol i t ike zvyčajne dopla -
t ia najmä najchudobnejší .  Po -
t raviny, k toré predtým kupova-
l i  Rusi ,  sa doval ia k nám a cel -
kom dorazia naše chatrné poľ-
nohospodárstvo. 

Česi sa zmohl i  aspoň  na 
demonštráciu,  pr i  k torej  t la -
č i l i  po Prahe na vozíku Švej -

ka s bar lami ,  k tor ý už nekr i -
čal:  „Na Belehrad!“ ako ten 
Haškov, ale ak tual izovane: 
„Na Mosk vu!“ My sa pr ihrbí -
me a ideme ďale j .  Povieme si , 
ešte sa to dá nejako vydr žať. 

Máme síce jedny z najnižších 
dôchodkov a platov v Európ -
skej úni i ,  no väčšina z nás ešte 
nemusí dr žať  d iétu v štýle ni t -
r ianskeho Svorada.  Zat iaľ  sa 
nič  nedeje.  U takých Španielov 
je to ináč .  Španielsky premiér 
Mar iano Rajoy  sľúbi l ,  že ob -
čanom, k tor ým sa skonč i l  ná -
rok na zvyčajné dvoj ročné vy-
plácanie dávok v nezamestna-
nost i ,  ich budú vyplácať  ďal -
šieho pol roka. Keby to neuro -
bi l ,  mal by plné ul ice rozzúre -
ných demonštrantov. U nás je 

podpora v nezamestnanost i 
pol roka, ceny stúpajú a my len 
dr žíme ako hluchý dvere.  Ute -
šujeme sa,  že v Albánsku ale -
bo Rumunsku sa majú ešte hor-
šie a v Afr ike tam je úplná bie -

da,  preto organizujeme zbierky 
na černošské det ičky. Okrem 
toho staviame útulky pre túla -
vé mačky a psov, lebo aj  ony 
majú právo na dôstojný život . 
Zat iaľ  v  zime mrznú na ul ic iach 
bezdomovci .  N iek tor ým z nich 
tento štýl  ž ivota asi  vyhovuje , 
a le stále viac sa rozrastá vrst-
va ľudí ,  k tor í  sa oci tajú v rov-
nakej si tuáci i .  Možno už zač í -
najú umierať  od hladu. Nap -
r iek tomu sa hanbia ísť  žob -
rať.  Skromnosťou a ut rpením 
sa pr ibl ižujú k legendárnemu 

Svoradovi .  My neprotestujeme. 
Prosto,  sme radi ,  že sme radi . 

Čoraz viac našincov ži je 
pod hranicou chudoby. Ale my 
vydr žíme. Dobre sa vládne ná -
rodu, k tor ý má vzor v Svora -
dovi .  Je však smutné, ak nie -
k to cynicky zneužíva pokoru 
na manipuláciu pokojamilov-
ných ľudí .  S Jožom Ci l lerom 
z Lojza sme spáchal i  Pesničku 
na indexe. Nezahrajú ju v ni -
jakom rozhlase.  V nej  sa tot iž 
spieva: Môžu ma celkom okrad-
núť  / /Môžu mi nedať  p lat / /Ja lo -
pot ím do úmoru / /A budem stá -
le rád // Vždy som so všetkým 
spokojný//Služobník pokorný//
Len rúbte na mne polená //Ne -
budem odbojný.

Nezvyknem hovoriť  o ame -
r ických f i lmoch. Teraz si  však 
poslúžim sek venciou z wes-
ternu Sedem statočných, kde 
sa hovor i lo o murárovi ,  k to -
r ý padal zo st rechy mrako -
drapu a hovor i l  si:  „Ešte je to 
dobré. . .“  Tak to akosi je to aj 
s nami ,  keď  sa po každom ďal -
šom bremene, k toré nám k tosi 
naval í  na chrbát ,  utešujeme ve -
t ičkou: „Ešte je to dobré.“ 

Prežiť celý život v učiteľskej ro-
dine je takmer na diagnózu. To, že 
sa vo vysokom produktívnom veku 
priatelím s mnohými žiakmi, ktorých 
mama učila na základnej škole pred 
viac ako štyridsiatimi rokmi, akosi 
k tomu patrí. Oni spomínajú na svo-
ju učiteľku, ja na jej triedy. Na 
oboch stranách ide o celkom pekné 
spomienky. Až kým raz matka jedné-
ho drzého a nespratného prváčaťa, 
pestro oblečená a zlatom ovešaná, 
krátko po „revolúcii“ po vystúpení zo 
sedemmetrového mercedesu nevy-
lepila pani učiteľke facku rovno pred 
nastúpenou školou ráno pri vchode. 
Po polstoročí driny v školských lavi-
ciach naozaj zaslúžená spoločenská 
vďaka od počernej dámy. Od jedinca, 
ktorý si myslí, že môže všetko.

 Čo dnes môže učiteľ? V demo-

kracii, v modernej škole? V Dobšinej 
napríklad musia učiť dieťa, aby si ve-
delo utrieť zadnicu, lebo jeho rodičia 
šesť rokov mali iné povinnosti, ako 
sa starať o vlastného potomka. Na-
príklad –  zadovažovať si ďalších. 

V hlavnom meste zas učiteľ musí za-
tínať zuby, keď sa mu fagan vyškie-
ra a „mobiluje“ si ho. Veď sa len opo-
váž mi ho zobrať, zajtra ti to tatko vy-
svetlí! 

Kdesi sa nám stratili normálne 
deti s normálnymi rodičmi. Máme deti 
zanedbané, deti zo „sociálne slabého 
prostredia“, deti z „vylúčených sku-
pín“, deti nadané, hyperaktívne, zne-
výhodnené, ale deti normálne nemá-
me. Nemáme deti, ktoré by v augus-

te, niekedy po pätnástom, nastúpili 
s učiteľkami na brigády učebnice po-
triediť, triedy upratať – božemôj, aké 
krásne dva týždne kamarátstva s uči-
teľkami a so školou sme to kedy-
si prežívali. Dnes sú na to sponzori 
alebo iba sami učitelia a pedagogic-
kí pracovníci. 

Určite nemá význam vypisovať 
úvahy na tému kedysi a dnes. Spoloč-
nosť sa, našťastie, vyvíja. Na druhej 
strane však – nanešťastie sa vyvíja aj 
spoločenský status pedagóga. Kedy-
si typický predstaviteľ strednej triedy, 
zastupujúci inteligenciu, s primera-
ným príjmom a s prirodzenou vážnos-
ťou, dnes je to v podstate námezd-
ný robotník, ktorý jediné, čo smie, je 
akurát tak byť ticho. Byť ticho, keď je 
decko drzé, nevychované, lebo ono 
má za rodiča „niekoho“ –  fuj, horšie 

Médiá na Slovensku „tetujú“
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AKO BOLO,  ČO BOLO

ako za socializmu. Byť ticho, keď je 
žiak nepripravený, lebo aj tak mu to 
rodičia stokrát ospravedlnia ignorujúc 
skutočnosť, že tým práve oni naj-
viac svojmu dieťaťu škodia. Učiteľ 
musí byť ticho, keď žiaci, keď rodi-
čia, keď vrchnosť... proste v podstate 
jeho mzdou je „držhubné“. Každý síce 
očakáva, že učiteľ žiakom odovzdá to 
najlepšie zo seba – vedomosti, vzťah 
k životu, k povinnostiam, ale každý 
mu hádže všetko možné pod nohy, 
keď to tak robí – a najviac samotní ro-
dičia žiakov. 

Koľko len učiteľov v dôchodko-
vom veku som v poslednom čase po-
čul povzdychnúť si: „Ja by som to 
už robiť ani nemohol, ani nechcel...“ 
Teda tých najskúsenejších a mož-
no aj najodolnejších. A sú to všetko 
takí učitelia, ktorých žiaci sú dnes po-
prední manažéri, politici, vedci, leká-
ri, svetovo uznávané osobnosti. 

Vždy začiatkom školského roka 
si spomínam na tých mojich pedagó-
gov. Prísnych, no priateľských, ná-
ročných, ale láskavých a pri trestoch 
spravodlivých. A ďakujem im všetkým 
za to, že sa usilovali vychovať z nás 
ľudí. 

Nedávno som si čakajúc na 
elektr ičku všimol jednu mladú 
dámu. Mala okolo dvadsať, posta-
vu, ako sa vraví krv a mlieko, no 
a vo výstr ihu tr ička jej vykúkalo te-
tovanie. V súčasnosti, keď je po-
maly výnimkou, aby mladý muž č i 
mladá žena nemali nejaké obráz-
ky na koži, ma však predsa len nie-
čo zaujalo. Spomínaná deva mala 
vo výstr ihu vytetovaného medve-
ďa, ktorý sa prediera cez krovie. 
Neklamem! Možno išlo o zapálenú 
ochrankyňu zvierat, prípadne má 
kladný vzťah k medveďom ako ta-
kým, ale mne prebehlo hlavou nie-
čo iné. Predstavil som si dotyčnú 
dámu na prahu dvadsiatky ako ba-
bičku, ktorá sa hrá s vnúč ikom na-
príklad v Medickej záhrade. Bude 
mu rozprávať o tom, že keď mala 
dvadsať, tak medzi celebrity sa po-

čítala napríklad XY, ktorej jedinou 
prednosťou bolo ukazovanie chirur-
gicky vylepšených predností. Po-
rozpráva mu o nekonečných seriá-
loch, hercoch a herečkách, ktorí 
v tých časoch leteli a o ktorých ne-
bude mať vnúča ani potuchy, keďže 
zmizli v kolotoč i šoubiznisu. No aj 
o tom, že pr i nádhernom komplexe 
Eurovea stálo akési Slovenské ná-
rodné divadlo. Možno mu čosi po-
vie t iež o hudbe svojej mladosti, 
taktne vynechajúc vulgárnu raper-
skú scénu. No a na záver mu azda 
rozpovie, ako vyzerala Bratislava
v čase jej mladosti, keď ju developeri 
ešte len načali. Vnúč ik sa bude ču-
dovať, že Železná studnička nebola 
vždy vilovou štvr ťou pre VIP klien-
tov, ale boli časy, keď sa tam dalo 
len tak ísť a opekať slaninku. Polit i -
kov stará mama nebude vnukovi ani 

spomínať. Za t ie roky sa ich totiž 
vymenilo to ľko a ešte k tomu nero-
zoznateľne rovnakých, že by to ne-
malo zmysel. Napokon vnúč ik aj tak 
poprosí: Babka, ukáž mi medveďa. 
A babka trochu v pomykove odha-

lí dekolt, kde sa z krovia, už zvrás-
kaveného, prediera tatranský chl-
páč.  Prečo o tom píšem? Rovnako 
ako nezmazate ľné stopy na koži od 
tetovania ostávajú vo väčšine ľudí 
nezmazateľné stopy v mysli  zane-
chané terajšími médiami. Našinec 
sa stále ešte podvedome drží sta-
rého zvyku, že keď  to bolo v novi -
nách, prípadne v televízi i ,  tak  je to 
pravda.  Ani na um mu nezíde hlb -
šie sa zaujímať,  k to dotyčné mé-
dium vlastní. Stač í  mu predsa, že 

tá a tá hlásate ľka č i  hlásate ľ  bol i 
na dovolenke tam a tam. Nasledu-
jú vzťahy medzi celebr itami z obra-
zovky, rozvody, svadby a následné 
tehotenstvá. Z pasívnych „č ítač iek 
správ“, k toré im pr ipraví niekto 
v zákulisí,  sa stávajú takmer
mienkotvorné osobnost i a jedno-
duchý č lovek im verí. Veď  má po-
cit , že ich pozná. Videl predsa vo 
vysoko nákladovom bulvárnom 
denníku, ako sa dotyčná vydá-
va, ako sa blázni na dovolenke so 
svojím potomkom, ako sa rozvá-
dza pre „neprekonate ľné  nezhody“ 
so svojím mužom a tak ďalej. Až 
po ďalšiu svadbu... Médiá nás tot iž 
nezmazate ľne tetujú. Tetujú nás 
v našich hlavách. Uvzato nám pod-
súvajú ten názor, k torý má by ť  pre 
nás smerodajný. Stáva sa, že nie-
k to je zmätený z toho, že zo včeraj -
ších spojencov sa stal i  nepr iatel ia 
a z teror istov bojovníci za slobodu, 
ale to sa spraví. Nieko ľko týždňov 
mediálnej masáže a všetko je tak, 
ako má by ť.  Presnejšie, všetko je 
tak, ako to nalinkovali  maji tel ia č i 
maji te ľ  média, k torý však vo väč -
š ine prípadov ostáva ako správ-
ny režisér nenápadne v zákulisí. 

Logicky by mali verejnoprávne mé-
diá, teda u nás RTVS, vniesť  t ro -
chu rovnováhy do tvrdo prospe-
chárskeho prostredia komerčných 
médií. Bohužia ľ,  aj tam v posled-
nom čase badám si lný t lak urč i t ých 
kruhov prezentujúcich tú „svo-
ju pravdu“ a svoj poh ľad na dia-
nie vo svete a na Slovensku. Pro-
ruskí separat ist i  teror izujú Ukraji -
nu... Opoziční poslanci sa zhod-
l i  na tom, že ekonomika upa-
dá... Osobnost i podpor i l i  inic iatí-
vu za rovnoprávnosť  gejov a les-
bič iek... A tak ďalej a dookola. Že 
bola nejaká akcia pr ipomínajúca 
našich vierozvestcov sv. Cyr i la a 
Metoda? Zišl i  sa detské spevácke 
zbory v Rimavskej Sobote? Vyšla 
podnetná kniha o krá ľovi Svätoplu-
kovi? Nič  a ešte raz nič .  Nie je to 
tak dávno, keď  Mat ica slovenská a 
Slovenské národné noviny uspor ia-
dali  okrúhly stôl na tému verejno-
právnosť  a médiá. Z RTVS sa tam 
neunúval nik to. Každú f irmu, novi -
ny č i  iné médium tot iž kreujú ľudia 
vo vedení. Ak chcú (alebo musia) 
tetovať  do mozgov bežných obča-
nov predpísané vzory, čo by tam 
asi tak robi l i .

Dovoľujem si  vám pr ipo -
menúť  legendu o sv.  Svora -
dovi .  Tento pustovník pr i -
š ie l  do okol ia N i t r y v dvadsia -
t ych rokoch jedenásteho sto -
roč ia .  Od rána do večera pra -
coval  do rozt rhania te la a dob -
rovoľne t rpe l  za hr iechy svo -
j ich bl ížnych.  Keď  sa mu zda -
lo ,  že t rp í  málo,  rozhodol  sa , 
že nebude spávať.  Oddychoval 
posediačk y na v ysokom kláte . 
Aby nezaspal ,  v ybudoval  oko -
lo k látu p lot ,  do k torého za -
sadi l  ost ré t ŕne.  Ak sa unave -
né te lo nakloni lo na n iek torú 
st ranu,  okamži te ho prebudi lo 
p ich ľavé bodnut ie .  Na udr ža -
nie hlav y vo vzpr iamenej  po -
lohe s i  v ymysle l  ďalš í  dot y-
kov ý senzor.  Nad k lát  namon-
toval  obruč ,  na k torú zavesi l 
ve ľké kamene.  Ak by mu hlava 
začala padať,  kamenný „sen -
zor “ ju prebudi l .  Ani  na st ra -
vu si  Svorad zvlášť  nepot r-
pe l .  Na š t yr idsaťdňov ý pôst 
mu stač i lo  š t yr idsať  orechov. 
Keď  mu v žalúdku začala v y-
hrávať  „ rómska“ muzika ,  pre -

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan BROŽÍK

Maroš M. BANČEJ
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Deti a rodiny nemožno poraziť...Slovensko sa napriek tomu, 
že patrí do skupiny najbohatších 
štátov sveta, združených v OECD, 
ocitlo zároveň aj medzi najúbo-
hejšími krajinami sveta. Spôsobi-
la to naša miera nezamestnanos-
ti a inflácia, ktoré sú ukazovateľ-
mi biedy. Agentúra Bloomberg 
zverejnila rebríček krajín podľa 
tzv. Misery indexu, teda inde-
xu biedy, ktorý dávnejšie vytvo-
ril ekonóm Arthur Okun. Pri tom-
to meraní sa spočíta miera neza-
mestnanosti a inflácie danej kra-
jiny. Čím je číslo väčšie, tým je na 
tom štát horšie. Problémom inde-
xu však je, že mnohé krajiny ne-
zverejňujú presné alebo aktuálne 
údaje, a tak sa v rebríčku nachá-
dzajú aj také vyspelé štáty, ako je 
napríklad Fínsko. Na druhej stra-
ne v ňom zas často chýbajú štá-
ty tretieho sveta, ktoré o daných 
kritériách agentúram neposkytu-
jú nijaké údaje. 

Niektorí ekonómovia a najmä 
sociológovia tiež tento index kriti-
zujú s argumentom, že miera neza-
mestnanosti vplýva na šťastie ale-
bo nešťastie ľudí v spoločnosti viac 
ako inflácia. Napriek oprávnenos-
ti kritiky parametrov všeobecne sa 
uznáva, že ak sú tieto veličiny vy-
soké, nie je to pre daný štát a jeho 
občanov nič dobré. V najnovšom 
rebríčku spomenutej agentúry sa 
možno pre nás trochu prekvapivo 
objavilo aj Slovensko. Odborný ma-
gazín Business Insider publikoval aj 
vetu, že náš „ekonomický rast brzdí 
korupcia a pomalé riešenie súdnych 
sporov“. Nuž, s tým sa dá súhlasiť.

Na druhej strane, aktu-
álne na domácej pôde zazne-
la táto veta: Posilniť sociálnu sú-
držnosť na Slovensku, prispie-
vať k znižovaniu chudoby a k od-
stráneniu jej najhorších foriem, 
to je cieľom Operačného prog-
ramu potravinovej a základnej ma-
teriálnej pomoci. Návrh jeho zne-
nia pre programové obdobie 2014 
až 2020, ktorý predložilo Minister-
stvo práce, sociálnych vecí a rodiny 
(MPSVR) SR začiatkom septembra, 
schválila vláda. Na tento cieľ by sa 
malo v najbližších siedmich rokoch 
použiť 65,1 milióna eur najmä z fon-
dov Európskej únie.

Prostriedky z Fondu európskej 
pomoci pre najodkázanejšie oso-
by majú byť určené na zmiernenie 
potravinovej a materiálnej deprivá-
cie a extrémnych foriem chudoby 
s najväčším vplyvom na sociálne 
vylúčenie, ako je bezdomovstvo, 
chudoba detí a potravinová depri-
vácia. Chudobní u nás trpia najmä 
nedostatkom potravín a základných 
hygienických potrieb.

„Za materiálnu depriváciu pre 
podmienky SR je považovaný naj-
mä nedostatok potravín a základ-
ných hygienických potrieb u príjem-
cov pomoci v hmotnej núdzi a osôb 
bez prístrešia,“ vysvetľuje rezort 
práce v predloženom dokumente. 
Navrhované opatrenia v rámci ope-
račného programu sa zameriava-
jú na poskytovanie potravinových a 
hygienických balíčkov, teplého jed-
la a podporu distribúcie darovaných 
potravín.

„Potravinovú a materiálnu po-
moc budú poskytovať organizácie, 
ktoré majú prax a skúsenosti s po-
skytovaním pomoci najodkázanej-
ším osobám, respektíve s prácou 
s nimi,“ dopĺňa ministerský doku-
ment rezortu, ktorý zastrešuje ob-
lasť sociálnych služieb a hmotnej 
núdze. Ministerstvo bude riadiacim 
orgánom operačného programu. 
V rámci celkovo vyčlenených 65,1 
milióna eur z fondov EÚ predstavu-
je spolufinancovanie zo slovenské-
ho štátneho rozpočtu sumu 9,76 mi-
lióna eur.

Robert LANDIS

Index biedy

Vážime si človeka, rodina je však na rebríčku hodnôt najvyššie

Vzdelaním i povolaním je právnik, je jeden z hovorcov Aliancie za rodinu (AZR). Po tom, čo sa prezident re-
publiky obrátil na Ústavný súd SR s tým, či sú alebo nie sú referendové otázky v súlade s ústavou, naše 
noviny požiadali o názor Antona CHROMÍKA.

●  Občania, je ich viac ako 
štyr istot isíc, využi l i  ústavnú 
možnosť  výkonu pr iamej de -
mokracie a požiadali predstavi -
teľov štátu, v k torom ž i jú, aby 
sa zaoberal i  ich požiadavkami. 
Štát teraz z isťuje, č i  je ich požia -
davka v súlade s ústavou. 

Prvýkrát občania sami úspeš-
ne in ic ioval i  petíc iu za referen-
dum a dal i  ju pr vému obč ianske-
mu prezidentovi.  Je to preziden-
tova kompetencia, čo nespochyb-
ňujeme, ale ide o spôsob použit ia. 
Predpokladal i  sme, že tento inšt i -
tút  by sa mal uplatniť  pre prípad 
ex trémizmu a mal by by ť  skôr vý-
nimkou. 

●  Par lament na jar novel i -
zoval ústavu vetou o postave -
ní rodiny v spoločnost i .  V tej -
to vete však nie je ni jaký rozpor 
s otázkami, navrhovanými A ZR 
a jej sympat izantmi do referen-
da. Prečo sú teda t ie zrazu mož-
no „neústavné“?

No to by sme aj my radi vede-
l i .  Pretože my sa nikdy nepý tame 
pr iamo na to,  čo máme v ústave, 
ale na to, aby sa niečo, čo tam nie 
je,  zrazu právom nestalo.

●  Všetci vieme, ako dlho t r vá 
procedúra posúdenia ústavnos-
t i  na Ústavný súd SR, najmä 

ak je v nekompletnom zložení. 
Čo dovtedy mienite podniknúť 
v záujme r iešenia referenda?

Gándhí raz povedal,  najskôr 
nás ignorujú, potom sa nám vy-
smievajú, potom prot i  nám bo-
jujú a nakoniec zvíťazíme.  Sme 
medzi pr vou a druhou etapou. To 
však neprekáža, porazený môže 
by ť  iba ten, k to si  porážku uzná. 
A keď  sa pozr ieme na svoje ro -
diny a det i ,  v ieme, že nemôže-
me uznať  n i jakú porážku. Potre -
bujeme o t ýchto hodnotách stá-
le hovor iť  a t ýmto sa nám vy tvá-
ra pr iestor.  Možno by to nebolo 
ani  také cenné a ľudia by s i  ne -
uvedomoval i ,  ako je to dôleži -
té,  ak by pred nimi nestálo to ľko 
prekážok a ak by sa niek tor í  tak 
st rašne nesnaži l i  t ie referendo -
vé urny pred nimi schovávať.   Bu-
deme hovor iť  o hodnote rodiny, 
o tom, že det i  sa môžu rodiť  len 
medzi  mužom a ženou, preto je 
ich vz ťah výnimočný.

●  Sám ste právnik, vidíte 
nejaký rozpor otázok s ústavou?

Rozpor sa dá nájsť  iba v jed-
nom jedinom prípade, ak sudcovia 
vy tvor ia nové právo, k toré v ústa-
ve nikdy dosia ľ  nebolo. Právo na 
regist rované par tnerstvo č i  adop-
c ie detí  homosexuálnymi skupina-
mi nie je v našom práve. Veríme, 

Zhováral sa Ivan BROŽÍK – Foto: zdroj internet

gistrované par tnerstvo nezasiah-
ne aj ich det i,  je i lúzia, môžu vám 
o tom viac povedať  rodič ia v Ame-
r ike, kde nemôžu protestovať,  keď 
ich det i  uč ia z knižky o tom, ako 
sa zamiloval a oženi l  pr inc s pr in-
com. 

●  Povedzte úplne otvorene 
– je vaše úsil ie zamerané za nie -
čo, alebo prot i niekomu?

Vážime si  každého č loveka, 
aj homosexuálne or ientovaného. 
Má slobodu a aj túto jeho slobo-
du si vážime a rešpektujeme ju 
a vždy budeme. V tej to slobode 
dnes u nás homosexuál i  ž i jú. Sú 
úplne rovnocenní ako my. Máme 
však aj u nás postavené hodno-
ty a t ie majú svoj rebríček. Na pr-
vom mieste je rodina a det i.  Kaž-
dé jedno dieťa tu na svete má otca 
a mamu. 

●  Aj vy viete svoje o tom, 
aké je to ž iť  „proti niekomu“.

Vidíme, ako sú matky zatvá-
rané v Nemecku, keď  odmiet l i  l i -
berálnu sexuálnu výchovu. Nesta-
č í  to na to, aby sme si uvedomil i , 
že tu ide o našu slobodu a slobo-
du našich detí.  Pozr i te sa, ako sa 
správajú teraz, keď  tu nie sú re -
gist rované par tnerstvá, preč ítaj -
te si  diskusie pod mojimi č lánka-
mi na SME. Si lná agresiv i ta, ob -
rátená aj prot i  moj im deťom. Aká 
bude tá agresivi ta po schválení 
registrovaných par tnerst iev? Sna-
hu o zakotvenie t restného č inu ho -
mofóbie za slová už prezentoval i .

Referendové otázky:
1.  Súhlasíte s tým, aby sa man-

želstvom nemohlo nazývať  ž iad-
ne iné spolužit ie osôb okrem zväz-
ku medzi jedným mužom a jednou 
ženou?

2.  Súhlasíte s tým, aby párom 
alebo skupinám osôb rovnakého 
pohlavia nebolo umožnené osvo-
jenie (adopcia) detí  a ich násled-
ná výchova?

3. Súhlasíte s tým, aby ž iad-
nemu inému spoluži t iu osôb 
okrem manželstva nebola pr iznaná
osobitná ochrana, práva a povin-
nost i ,  k toré  sú  právnymi norma-
mi k 1. 3. 2014 pr iznané iba man-
želstvu a manželom (najmä  uzna-
nie,  registrác ia č i  evidovanie ako 
životného spoločenstva pred ve-
rejnou autor i tou, možnosť  osvoje -
nia dieťaťa druhým manželom ro -
diča)?

4. Súhlasíte s tým, aby školy 
nemohl i  vyžadovať  účasť  detí  na 
vyučovaní v oblast i  sexuálneho  
správania č i  eutanázie, ak ich ro -
dič ia alebo det i  samé nesúhlasia
s obsahom vyučovania?

SEBAOBR ANA

Bola raz jedna his tor ička Tün-
de, k torú pomáhala  s tvor i ť  a 
etablova ť  is tá Fazekášová, známa 
maďarónka, kedysi sa potulujú-
ca vo vydavate ľstve Per fek t.  Na-
š ťast ie, Per fek t je opä ť  per fek t-
ný a jeho r iadi te ľ  Eduard Drobný 
azda pochopi l ,  ako jeho vydava-
te ľstvo Tünde knihou o Bátoryč -
ke oblaf la.  Vzápätí  maďarónskej 
koncepci i  o dobrej  a s lušnej a ne-
š ťastnej  grófke Bátoryovej  naletel 
sám ve ľký režisér Juraj Jakubisko 
a jeho produkčná Deana Hor vá-
thová. A nová maďarónska legen-
da s výdatnou f inančnou sponzor-
skou pomocou OTP banky (k torá 
medzi tým záhadne zmizla z trhu?) 
sa prostredníctvom skvelého Ja-
kubiskovho umenia zaš i la pod 
kožu pre ľaknutých Slováč ikov. 
Bátoryčka je NEVINNÁ! Za všet-
ko môže ten skazený lu terán, čo 
vymyslel  Ž i l inskú synodu, ten dia -
bol pekelný Jura j I I I .  Turzo! Ten, 
čo chcel Bátoryčku len okrad-
nú ť,  zhrabnú ť  je j  majetky v Čach-

t ic iach a po celom Slovensku a j 
v Sedmohradsku...  Aká krás-
na maďarónska rozprávka. A čo 
svedectvo evanjel ického kňa-
za v Čacht ic iach, k tor ý dosved-
č i l ,  že Bátoryčka po nociach ka-
tovala desiatky nevinných s loven-
ských dievčat.  Ver i la,  že ich kr vou 
s i  predlžuje mlados ť...

Šokuje, že kamuf lážničku 
Tünde of ic iá lne zamestnáva a naj -
mä platí  a j  z moj ich daní Histo -
r ický ústav Slovenskej akadémie 
v ied a nechá ju šír i ť  je j  výmysly 
verejne vo verejnoprávnom roz-
hlase. To, čo sa deje v RT VS, je 
č is tý,  č is tokr vný stredovek, akoby 
ste pozeral i  f i lm Posledná bosor-
ka. To niet medzi s lovenskými his -
tor ikmi jedného statočného č love-
ka, k tor ý t ie voloviny rozmetá na 
minďár? Takže odkazujem vrchné-
mu cenzorovi Mikovi ,  aby presta l 
s týmito prak t ikami, lebo môže 

prís ť  na Bot tove verše z básne 
Smr ť  Jánošíkova. Nech s i  t ie jeho 
verše Lo(MIK A)r pr ipomenie! 

Od Tatier k Dunaju ľudia si 
šopkajú:

 Ber, pane, t ie dane, však 
príde rátanie. 

Ber, v ĺčko, však ty to zapla-
t íš raz kožou! 

nezvieš skiaď,  iba keď 
zblysne dvanásť  nožov:

 „Stoj! t isíc hrmených!“ –  
vyskoč ia desiat i  –  

 „stoj! –  daj Bohu dušu a 
chlapcom dukáty!“ 

Nad hlavou paloše, na pr-
siach pištole: 

„Sem, pane, t ie zdrané slo -
venské mozole!“  

Od Tat ier k Dunaju siroty 
spievajú: 

Dajže, Bože, šťastia hôrne -
mu šuhaju! 

Šťastia, Bože, šťastia zrána 
i  zvečera, 

O  Č O M  J E  R E Č

a to takou mierou, ako nám 
on merá. 

Merá nám on, merá dukáty 
z klobúka, 

čer venú angl iu  od buka do 
buka.

 Nad horou na skale pereč -
ko sa bel ie:

kloň te sa chalupy, t raste sa 
(STV ) kaštiele!

 Bo kohos’ Jánošík na paloš 
nač iara,

tomu nespomôžu ani t r ia ci -
sára; 

a komu odpíše l ístoček tr i -
rohý,

 toho nezachráňa múr y do 
oblohy.

 Raz junák zapískne –  
z dvanásť  pušiek blyskne;

 druhý raz zapískne –  t isíc 
chlapcov zvýskne;

 t ret í  raz zapískne –  šabl ič -
ky zazvonia

 zhora od Považia, zhora od 
Pohronia – 

 a jedným sa hlasom ozvú 
štyr i strany:

 „My sme u nás doma –  my 
sme tuná páni!“ 

Do roka a do dňa (dna!),  Lo(-
MIK A)r,  na Božom súde! Plat i ť  t i 
už vyšš ie eurá za biednu RT VS 
veru nebudeme!

Agentka Tünde  a Lo(Mika)rove dane
Drahoslav MACHALA          

že Ústavný súd SR nebude bloko -
vať  už aj  tak dosť  dokmásaný in -
št i tút referenda. 

●  AZR získala ešte pred 
prezidentskými voľbami vyjad-
renia kandidátov o ich pr ípad-
nom postoji k referendu – v pr í -
pade kandidáta Kisku nastáva 
rozpor v slovách a v č inoch. Čo 
to vo vás evokuje?

No teraz už len úsmev. Je to 
jeho rozhodnut ie a jeho zodpo-
vednosť.  Pozr i te, my sme jedno-
duchí a otvorení ľudia, mnohí zá-
stupcovia obč ianskych združe-
ní pomáhajúc ich týraným ženám, 
deťom z detských domovov. Tých 
štyr istoosemtisíc ľudí sú t iež nor-
málni  občania, k torí  s i  zaslúžia, 
aby si  ich el i t y vypočul i.

●  Život je aj o sklamaní, 
aké pocity máte v týchto dňoch 
v Aliancii a v radoch jej sympa-
t izantov?

Nič  sme neprehral i ,  iba sme 
spoznal i  názor pána preziden-
ta. A to je vždy lepšie vedieť  skôr 
ako neskôr. Predstavme si si tuá-
c iu, že by sme zbieral i  dlhšie, a 
to, že nest ihneme komunálne vo ľ-
by, by padlo na našu hlavu. Ak by 
sme čakal i  a zbieral i  podpisy až 
do par lamentných vol ieb, bol i  by 
sme z rozhodnut ia pána preziden-
ta ešte v iac prekvapení a malo by 
to vážnejš ie následky. Pána prezi -
denta teraz ex trémni l iberál i  osla-
vujú a vnímajú ho ako svojho č lo -
veka a nás normálnych ľudí, k torí 
len povedal i:  nechajme tu súčas-
ný právny stav, „ r i tuálne mediál -
ne“ popravujú, tešia sa, č i  robia 
kar ikatúry. No ni jaká práca nebola 
márna, nebol i  márne t ie prebdeté 
posledné noci,  k toré dobrovo ľníc i  
nespal i  a ťahal i  nočné, lebo spo-
č ítaval i  a č ís loval i  hárky. Chce-
l i  sme to ve ľmi st ihnúť  a my sme 
to dokázal i .  Máme oddychový čas, 
k tor ý je ve ľmi krátky, pretože bu-
deme  musieť  č ím skôr h ľadať  re -
k lamné miesta, mater iálnu podpo-
ru a spôsoby, ako k ľuďom dostať 
informáciu o tom, čo sa deje a čo 
môžu čakať,  ak sa nepostavia ro -
dovej ideológi i .  Musíme k nim do-
stať  správu, že tvárenie sa, že re -
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Znova politika zadržiavania Ruska

Nemec, ktor ý radi l  Putinovi

„ R o k  2 014  sa  v  n a š o m k r a -
j i  n e s i e  v  zn a m e n í  s p o l u p r á c e 
s o  z a h r a n ičný m i  S l ová k m i ,“ 
p ove d a l  ž i l i nsk ý  žu p a n  J u r a j 
B l a n á r  p r i  h o d n ot e n í  p o l r o -
k u  p ô so b e n i a  n ove j  r i a d i t e ľk y 
o d b o r u  k u l t ú r y  a  c e s t ov n é -
h o  r u c h u  Ž S K Z uz a ny  K m e ťo -
ve j .  „ N a š i  k r a j a n i a  z  Po ľs ka , 
C h o r vá t s ka ,  M aďa r s ka ,  Če s -
ka  a  zo  S r b s ka  s ú  p a r t n e r m i 
ž u p nýc h  k u l t ú r nyc h  i n š t i t ú c i í 
p r i  m n o hýc h  p o d u j a t i a c h .  Ve ľ -
m i  m a  t e š í ,  že  s a  t á t o  s p o l u -
p r á c a  ud r ž i ava  a  r oz v í j a ,  a by 
t í t o  s k ve l í  ľud i a  a  n a j m ä  i c h 
p o t o m kov i a  n e z a b u d l i  n a  svo -
j e  s love nské  ko r e ne .“ 

M úzeá ,  k n i ž n i c e ,  k u l t ú r -
n e  s t r e d i s ká ,  g a l é r i e  a  d i va d l á 
V Ú C  m a j ú  ko n ta k t y  s o  S l ová k m i 
ž i j ú c i m i  a j  v  i ný c h  š tá to c h  a ko 
Š va j č i a r s ko  č i  R u m u n s ko .  A ko 
p r i p o m e n u l a  n ová  r i a d i t e ľ ka  o d -
b o r u  k u l t ú r y  a  c es tov n é h o  r u -
c h u  ŽS K ,  a k t i v i t y  s ú  r oz m a n i té 
a  p es t r é  a  ka ž d ý  zo  z a h r a n i č -
nýc h  S l ová kov  s i  v  n i c h  m ôže 
ná j s ť  n i e čo  svo j e ,  čo  h o  s p á -
j a  s  j e h o  r o d i s ko m   č i  s  r o d i s -
ko m  p r e d kov.  K r a j s ká  k n i ž n i -
c a  v  Ž i l i n e  s i  c h c e  p r i p o m e n ú ť 
v ý z n a m n ú  o s o b n o s ť  s l ove n s ké -
h o  ex i l u  vo  Š va j č i a r s k u ,  r o d á ka 
z  R a j e c ke j  L es n e j  a  s a l ez i á n -
s ke h o  kňaza  M a r t i n a  M azá ka . 
P r i p r av u j ú  v yd a n i e  p u b l i ká c i e 
n a  j e h o  p o čes ť .  S l ove n s ké  ko -
m o r n é  d i va d l o  v  M a r t i n e  p l á n u -
j e  n a  b u d ú c u  s ezó n u  h o s ťova -
n i e  v  D o l n e j  ze m i  s  i n s c e n á c i o u 
h r y  V l a d i m í r a  H u r b a n a  V l a d i m í -
r ova  Z áve j e .  Tu r č i a n s ke  k u l t ú r -
n e  s t r e d i s ko  p r a c u j e  n a  d o k u -
m e n tá r n o m  f i l m e  o  p o t o m ko c h 
B u kov i n s k ýc h  S l ová kov.  S l o -
ve ns ké  d e t i  z  P o ľs ka  u ž  t r a d i č -
n e  n av š t í v i a  p o ča s  l e t a  O r av -
s k ú  k n i ž n i c u  v  D o l n o m  K u b í -
n e .  O r avs ké  k u l t ú r n e  s t r e d i s ko 
s o  S p o l ko m  S l ová kov  v  P o ľs k u 
d o ko n c a  z ís ka l o  f i n a n c i e  z  e u -
r o f o n d ov  n a  v zá j o m n é  a k t i v i t y. 
P o d a r i l i  s a  v ýs tav y,  p r e h l i a d -
ka  d y c h ov i e k  i  p r eze n t á c i a  n a 
Dňo c h  s l ove n s ke j  k u l t ú r y  v  M a -
l o p o ľs k u .  Kys u c ká  k n i ž n i c a  n e -
d áv n o  p r i v í t a l a  n a  k u l t ú r n o m 
p o d u j a t í  Ž i v o t  j e  c es ta  z á s tu p -
c ov  O b c e  S l ová kov  v  K a r v i n e j . 
Š t y r i d s a ť č l e n n á  d e l e g á c i a  za -
h r a n i čnýc h  S l ová kov  z  c h o r vá t -
s ke j  o b c e  L i p ov l j a ny  zav í t a l a 
ko n c o m  j ú n a  n a  Kys u c e  a ko  v y -
v r c h o l e n i e  s p o l u p r á c e  s  Kys u c -
k ý m  m úze o m . 

„Tá to  s p o l u p r á c a  p r e b i e ha 
o d  r o k u  2 010 ;  v  r á m c i  n e j  v y ko -
n a l i  o d b o r n í  p r a c ov n íc i  Kys u c -
ké h o  m ú zea  t e r é n ny  e t n o g r a -
f i c k ý  p r i e s k u m  a  b o l i  n á p o m o c -
n í  p r i  z r i a d e n í  t a m o j š i e h o  S l o -
ve n s ké h o  e t n o d o m u .  J e  t o  j e d i -
n á  ex p oz íc i a  s v o j h o  d r u h u  p r e -
ze n tu j ú c a  k u l t ú r n e  t r a d í c i e  S l o -
vá kov  v  C h o r vá t s k u ,“  d o p l n i l a 
Z uza n a  K m e ťová .

„V  a u g u s te  s a  u s k u t o čn i l i 
d ve  v ýs tav y  Tu r č i a n s ke j  g a l é r i e 
ú z ko  s p ä té  s  k r a j a n m i .  V  c h o r-
vá t s ke j  R i j e ke  t o  b u d e  v ýs tav ný 
p r o j e k t  B i e n á l e  f a n tá z i e  2 014 
p r i a m o  p o ča s  D n í  s l ove n s ke j 
k u l t ú r y  v  R i j e ke  2 8 .  –  31.  a u -
g u s ta ,“  p r i b l í ž i l  n a j b l i ž š i e  k r a -
j a n s ké  a k t i v i t y  ž u p a n  J u r a j  B l a -
n á r.  V  o k t ó b r i  z av í t a j ú  k r a j a n s k í 
r ež i s é r i  a  t vo r c ov i a  d o k u m e n -
tá r nyc h  f i l m ov  na  M e dz i n á r o d -
ný  f i l m ov ý  f e s t i va l  o  e t n o l ó g i i , 
s o c i á l n e j  a  k u l t ú r n e j  a n t r o p o -
l ó g i i  E t n o f i l m  Ča d c a ,  k to r ý  p r i -
p r av u j e  Kys u c ké  k u l t ú r n e  s t r e -
d i s ko .  To  m á  za  s e b o u  a j  d i va -
d e l n ú  s ú ťa ž n ú  p r e h l i a d k u  P a l á -
r i kova  R a ková ,  kd e  v ys tu p ova l 
s r b s k ý  k r a j a n s k ý  d i va d e l ný  s ú -
b o r  z  B á č s ke j  P a l a n k y.

Kultúrne  tradície
Slovákov v Chorvátsku

Výrazné doterajšie mierové usporiadanie medzinárodných vzťahov

Západ netuší, ako otvára dvere pre čínske záujmy a ciele

Záujem o zahraničnú politiku osobitne a v spojení so Slovenskom vo verejnosti nesmierne vzrástol; pred-
chádzajúca bezstarostnosť našej spoločnosti sa prudko zmenila. To treba uvítať a využiť. Vyvoláva to 
nové možnosti pre verejnosť kriticky sa zaoberať situáciou, v ktorej sme sa ocitli a ktorú nám prichodí 
žiť alebo ktorú nám nanucujú. Vytvára nové nároky na to, aby sa veci verejne prediskutovávali a nepre-
sadzovala sa monopolizácia výkladu každodenných udalostí a ich príčin.

Sankcie Európskej únie proti Ruskej federácii a ruské protisankcie proti štátom EÚ sú po všetkých strán-
kach témou číslo jeden. Zo všetkých priamych i nepriamych účastníkov tohto diškurzu je však jeden úplne vý-
nimočný – je to nemecký podnikateľ, ktorý radil ruskému prezidentovi, aby sa osobitne zameral na sankcie pro-
ti európskemu poľnohospodárstvu a potravinárstvu, lebo tam je najcitlivejšie miesto a najväčšmi ho zasiahne.

Ešte nikdy za posledné dvad-
saťroč ie neboli nároky na kvalif i-
kovanú žurnalistiku a publicistiku 
také vysoké a ešte nikdy za posled-
né desaťroč ie nebolo také naliehavé 
vo verejnej diskusii formovať nevy-
hnutnosť slovenskej pozície. Ukra-
jinskou krízou sa končí to, čo vznik-
lo pred štvrťstoročím, kedysi po pe-
restrojke v ZSSR, po období Gorba-
čova a následne prezidenta Jeľcina. 

■ VATRY Z PNEUMATÍK
V pneumatikách Majdanu zho-

relo všetko poperestrojkové mierové 
usporiadanie medzinárodných vzťa-
hov a strategické partnerstvo Rus-
kej federácie a Európskej únie. Len 
zdanlivo je to paradox, že to všet-
ko sa udialo v čase, keď  Ruská fe-
derácia ekonomicky prosperova-
la, životná úroveň jej obyvateľstva 
sa začala zlepšovať, dôchodky po 
dlhých rokoch konečne boli vyššie, 
ako je životné minimum, teda Európ-
ska únia mala na svojich hraniciach 
– na rozdiel od Ukrajiny a Bielorus-
ka –  čoraz stabilnejšieho partnera. 
Zahraničnopolitické sebavedomie 
Ruskej federácie viedlo k def inova-
niu nových budúcich cieľov Európ-
skej únie a Severoatlantickej alian-
cie. Ešte v roku 2007 ich predohrou 
bola analýza dlhoročného znalca 
strednej a východnej Európy, Pobal-
tia a Ruska Edwarda Lucasa, jedné-

ho z moderátorov podujatí na bra-
tislavskom čoraz vplyvnejšom a ur-
čujúcom medzinárodnom fóre Glob-
sec. 

■ ČO CHCE RUSKO
Podľa Eduarda Lucasa sa pred 

rokom 2010 stali metódy Ruska čo-
raz jasnejšie a úč innejšie, bezpro-
stredný zoznam ruských želaní bolo 
vidno ako na dlani: išlo o uznanie 
ruskej prevahy, nadvlády v bývalej 
sovietskej ríši, „f inlandizáciu“ Eu-
rópy v energetickom sektore, ako 
aj o medzinárodné uznanie posta-
venia Ruska ako rovného s rovným, 
a teda zabezpečenie miesta –  č i už 
de iure alebo de facto –  v najvyš-
ších fórach Západu. Kremeľ môže 
podľa autora vychádzať z toho, že 
Západ sa skôr č i neskôr svojich no-
vých spojencov (nových č lenských 
štátov EÚ a NATO, osobitne pokiaľ 
ide o tri štáty  Pobaltia – Estónsko, 
Lotyšsko a Litvu ) vzdá alebo ich 
vlastným prič inením č i dôverč ivos-
ťou niekedy nebude môcť už viac 
brániť. Ale tým by došlo k rozko-
lu Západu alebo k jeho kapitulácii 
a tomu treba zabrániť.

Rusko má dve možnosti –  sto-
jí pred ťažkým rozhodnutím: ak sa 
vzdá svojich imperiálnych ambícií 
a vlastného výkladu verzie dejín, 
v takom prípade sa  môže priblížiť 
k EÚ a NATO. Druhou možnosťou 

je naďalej robiť svoju vlastnú nezá-
vislú zahraničnú politiku, a to buď 
v spojenectve s moslimským sve-
tom, alebo s Čínou. 

■ PROBLÉM PRE ZÁPAD
Čínska verzia vyzerá v porov-

naní s moslimskou príťažlivejšia. 
Strategické partnerstvo medzi Rus-
kom a Čínou patrí medzi veľké vý-
dobytky zahraničnej politiky puti-
novského obdobia a Rusko s Čínou 
možno azda označ iť za dva piliere 
koncepcie sveta bez Západu (www- 
World without the West). Rusko sa 
však tým nikam nedostane, lebo nej-
de o nijaké prirodzené spojenectvo, 
pre skutočne efektívnu a nezávislú 
zahraničnú politiku je Rusko totiž 
prislabé.

Problém pre Západ je –  a bude 
narastať o to väčšmi, čím bude 
Rusko bohatšie a autoritárskejšie. 
Budú narastať a oveľa ťažšie sa rie-
šiť ruské vnútorné problémy, ako aj 
problémy, ktoré Rusko vytvára na-
vonok. Ruský vplyv na Západe bude 
narastať, pričom schopnosť a pri-
pravenosť Západu čeliť mu bude 
klesať. Bývalé satelitné štáty budú 
zraniteľnejšie a ruské ekonomické 
nátlakové prostriedky úč innejšie. 

Na otázku, čo v takejto situácii 
robiť, nachádza jednoznačnú odpo-
veď, ktorá je dnes po ôsmich rokoch 
od sformovania analýzy už rea-

Nemecký veľkopodnikateľ Šte-
fan Durr je nosite ľ vysokého ne-
meckého vyznamenania, pr ijal do-
konca ruské obč ianstvo, pretože je 
stúpenec toho, čo nazýva agrárny 
dialóg. Domnieva sa, že za terajšiu 
krízu na konf likte pokia ľ ide o sank-
cie, nesie hlavnú vinu Západ. Zá-
pad je nielen hlavným vinníkom, ale 
aj stále pr il ieva olej do ohňa. Podľa 
nemeckého podnikate ľa dokonca 
nenecháva prezidentovi Putinovi 
nijaký pr iestor, nijaké iné možnos-
ti, pretože ak by neprijal protiopat-
renia, vnútropolit icky by bol v Rus-
ku mŕ tvy. 

■ POTRAVINOVÁ SEBESTAČNOSŤ
Protiopatrenia Ruskej federá-

cie jasne ukázali, ako sú vzájomne 
EÚ a RF prepojené a navzájom od 
seba závislé. Pokia ľ ide o dojem Š. 
Durra z rozhovorov s ruským pre-
zidentom, V. Putin nie je taký, ako 
ho vykresľujú na Západe, nechce 
a nevyhovuje mu eskalácia, stup-
ňovanie krízy, nie je to nijaký „tvr-
ďas“, ako sa o ňom tvrdí. Na dru-
hej strane v terajšom konf likte so 
sankciami zabil dve muchy jednou 
ranou – vytvoril situáciu tak, aby 
to nakoniec viedlo k rokovaniam, 
aby obe strany boli nútené si sad-
núť za stôl, a na druhej strane vy-
tvoril možnosť, aby sa dala šanca, 
príležitosť aj pre ruské po ľnohos-
podárstvo. Napríklad je dlhodobý 
cieľ, aby sa Rusko stalo v produk-
cii mlieka a mliečnych výrobkov se-
bestačné na deväťdesiat percent. 
Je to dlhodobý cie ľ, bude to trvať 
asi desať rokov, ale je to realist ic-
ké predsavzatie a terajšia situácia 
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litou úsilia NATO a EÚ – základom 
je upevnenie euroatlantického spo-
jenectva, vzťahov USA – EÚ a na-
jmä ich spoločný postup, pretože ide 
vlastne o obdobu studenej vojny. Ak 
sa Západ nebude usilovať novú stu-
denú vojnu vyhrať teraz, kým na to 
má, bude to v budúcnosti oveľa ťaž-
šie. Ak teraz nastúpi Západ na kon-
frontačný kurz, môže to priniesť 
hospodárske škody a politickú ne-
istotu. Odklad môže znamenať len 
jedno: neskôr bude cena oveľa vyš-
šia – možno taká vysoká, že ju Zá-
pad nebude môcť zaplatiť.

■ AKO VYHRAŤ 
Ako vyhrať novú studenú vojnu 

a prečo si v tom Západ musí veriť? 
Práve tak ako kedysi v časoch stu-
denej vojny zbrojenie NATO nebo-
lo zamerané výlučne, len aby sa vy-
hovelo záujmom zbrojného priemys-
lu, tak aj teraz musí Západ upred-
nostniť národnú obranu pred záuj-
mami komerčných bánk a energe-
tických podnikov. Teda to, čo dnes 
vidíme v prípade sankcií: politika 
sankcií a spoločného prístupu USA 
–  EÚ má prednosť pred ekonomic-
kými záujmami.  Západ – aj keď to 
bude „nepohodlné, nákladné a do-
konca bolestivé“ – nemôže pripus-
tiť, aby novú studenú vojnu nevyhral 
v podmienkach, ktoré si sám určí. 
Ak si ich neurčí Západ sám, „čas 
a miesto si zvolí náš sok a možnos-
ti na úspech budú podstatne horšie“, 
končí sa analýza z roku 2007, kto-
rá bola inovovaná po roku 2008 ná-
sledkom vývoja v Gruzínsku. Teda 
po tom, čo vtedajší prezident Saa-
kašvili si vojenským prepadom Juž-
ného Osetska vykoledoval masívnu 
odpoveď Ruskej federácie. Pozoru-
hodné je, že už vtedy jeden zo zá-
verov nehovorí o Ruskej federácii, 
Kremli č i V. Putinovi ako o partnero-
vi v medzinárodných vzťahoch, ale 
ako o sokovi.

jenské ciele. Takže vyvstala otáz-
ka – ak budú sankcie EÚ a USA po-
kračovať, bude nevyhnutné pre-
sadnúť buď na ruskú, alebo na čín-
sku techniku; niektoré ve ľké podni-
ky v Rusku už preto začali nakupo-
vať v Číne.

■ Z PORADCU PODNIKATEĽ
Príbeh nemeckého veľkopodni-

kateľa, muža, ktorý radil Putinovi, 
aby siahol k protisankciám, je po-
zoruhodný. Pôvodne prišiel do Rus-
ka ako organizátor spoznávacích 
zájazdov nemeckých po ľnohospo-
dárov, postupne rozšír i l svoju č in-
nosť a v rámci vtedajšej nemecko-
ruskej spolupráce sa stal aj porad-
com v ruskom parlamente v otáz-
kach pozemkovej a po ľnohospo-
dárskej reformy. Podstata jeho po-
radenstva spočívala v tom, aby sa 
ruskí poslanci, ruský parlament 
vyhli takej pr ivatizácii ako v oblas-
ti ropného priemyslu –  teda aby sa 
väčšina ruskej pôdy nedostala do 
rúk  len nieko ľkých oligarchov. Na-
koniec bola pôda rozdelená oby-
vateľom vidieka, ale tí ju predávali 
– a tak sa aj Š. Durr preorien-
toval z dovozu a predaja osiva na 
vytvorenie ve ľkopodniku s vlastnou 
pôdou. Prof itoval napokon zo sys-
tému, ktorý pomáhal vytvoriť, dnes 
obhospodaruje jeho podnik oko-
lo dvestotisíc hektárov, jeho f irma 
Econtiva, pôsobiaca v oblasti Vo-
roneže,  je najväčším producentom 
mlieka v Rusku, produkuje denne 
okolo štyr istopäťdesiat ton mlieka 
a zamestnáva 3 450 zamestnancov. 
Napriek tomu tvrdí, že jeho podpo-
ra skôr ruskej ako západnej stra-
ny nespočíva v jeho ekonomických 
záujmoch, nie je to pre obchodné 
záujmy. Spočíva to skôr v tom, že 
dáva za pravdu Putinovi. Želá si, 
aby sa usporiadalo všetko napätie 
okolo ukrajinskej krízy a Rusko sa 
stalo normálnym štátom, krajinou 
spoločenstva európskych štátov 
a nebolo zaháňané na druhú stranu 
plota, kde je Čína. Pod titulkom Ra-
dil som Putinovi k sankciám je téma 
na www.zeit.de/sanktion.

SLOVÁCI V ZAHRANIČÍ

dení v Rusku boli pod ve ľkým tla-
kom oproti lacnejšiemu dovozu na-
príklad z Po ľska – teraz sú bez tej-
to konkurencie. 

V celej kríze a pr i sankciách 
sa rozbilo nesmierne ve ľa porcelá-
nu. Najhoršie na tom je, konštatu-
je Š. Durr, že Západ si zrejme vô-
bec neuvedomuje, čo spôsobil a čo 
spôsobuje, ako sa počas celej krízy 
nesmierne urýchli l proces čínske-

ho prenikania, ako západné sank-
cie otvoril i dvere pre čínskych pod-
nikateľov, čínske produkty a čínske 
f irmy. 

Mnohé podniky, napríklad aj 
t ie, ktoré vedie v oblasti mlieka-
renstva Š. Durr, následkom sankcií 
stoja pred dilemou – dlhé roky pra-
covali výlučne na amerických stro-
joch, ale teraz začínajú mať prob-
lémy s náhradnými dielmi, doteraz 
využívali výlučne poľnohospodár-
sku americkú techniku známej f ir-
my John Deer napriek tomu, že ich 
cena bola vysoká. Ak to bude na-
ďalej pokračovať ako doteraz, ostá-
va im len presadnúť na ruskú ale-
bo čínsku výrobu – a k tomu zrej-
me dôjde. Na americkú techniku 
pôvodne stavili pre jej vysokú tech-
nologickú vyspelosť, tá sa, samo-
zrejme, neopravuje kladivom, ale 
cez počítač – a tak sa im stalo, že 
inovácie počítačového programu 
boli zablokované a ony zostali se-
dieť na nehybnej technike hodnej 
milióny, lebo spadala pod americ-
ké sankcie tzv. dvojitého využit ia, 
teda že by sa dala použiť aj pre vo-

TÉMA DŇA

odstránila všetky prekážky pre rus-
kých výrobcov v tejto oblasti. Jed-
na prekážka padla už teraz – eko-
nomickí l iberáli boli proti, odmieta-
li tento cie ľ, teraz už nikomu netre-
ba vysvet ľovať, aká dôležitá je rus-
ká potravinová sebestačnosť v zá-
kladných potravinách, ako Rusi po-
trebujú svoje vlastné ruské potravi-
nárske výrobky.

■ ZÁPAD JE ZASLEPENÝ
Podobne je to aj v iných ob-

lastiach po ľnohospodárstva a pot-
ravinárstva – otvorili sa možnosti 
a odstránili prekážky. Je to mnoho-
stranné, zahraniční producenti usa-
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Nuž, je to dedičstvo, ktoré vznik-
lo koncom deväťdesiatych rokov a ne-
gatívne sa podpísalo pod rozvoj počas 
celej prvej dekády tohto tisícročia. Vte-
dy sa za prednejšie či prospešnejšie 
považovalo pozemky predávať. Nevy-
čítam to však tým, ktorí ich podedili a 
k vinohradom nemali nijaký vzťah. Vinu 
dávam politikom. Najmä tým na úrovni 
mesta, ale aj našej mestskej časti. Vte-
dy sa menili územné plány často doslo-
va v rozpore so zdravým rozumom. Už 
nejdem uvažovať prečo a za čo. Pros-
te – bolo to. Ale zas to nezvaľujeme len 
na územný plán. Zanedbané vinohrady 
sú aj tam, kde sa neráta s výstavbou.

● Ale prichádza zmena.
Áno, úpadok sa zastavil. Rača si 

uvedomila, v čom je jej príťažlivosť. Vý-
mera rodiacich vinohradov sa stabilizo-
vala a ak by som mal byť presný, tu a 
tam nejaký hektár už aj pribudne. Po-
sledné dva roky v Rači vidieť pozitívny 
trend.

● Ako ho umocniť?
Všetko je o zákonoch. Potrebu-

jeme také zákony, ktoré naozaj donú-
tia ľudí obrábať vinohrad, ak vinohrad 
existuje. Ľudia by na to boli. Pozrite sa, 
ako sa rozvíja vinohradníctvo na juž-
nom Slovensku. No tam predsa prúdia 
eurofondy. Bratislava nemá šancu ani 
na cent. Údajne žijeme v bohatom kraji. 
Aj preto je poľnohospodár z Bratislavy 
najchudobnejší spomedzi kolegov na 
celom Slovensku. Musí sa zaobísť bez 
dotácií. Choďte na ľahkú pôdu na rovi-
nu s dotáciami a obrábajte ťažkú, ka-
menistú pôdu na úbočí Karpát bez do-
tácií... 

● Takže smerujeme k téme spo-
lupráca so samosprávou.

Nestane sa, aby „občiansky akti-
vista“ povedal, že spolupráca so samo-
správou je doslova ukážkou toho, ako 
by to malo v normálnej spoločnosti vy-
zerať. Ja to však o račianskych pome-
roch tvrdím. Práve ako „aktivista“. Sta-

rostom je človek, prakticky rovesník, 
vyrastal tu, je zo starej račianskej rodi-
ny, všetkými možnými spôsobmi sa usi-
luje zachovať a ctiť tunajšie tradície. 

● A rozumie sa prírode.
Prirodzene, je vyštudovaný eko-

lóg. Ale to musí byť viac v životnej fi-
lozofii ako na diplome. A povedzme si 
– ak v Rači nebudú vinohrady? Čo tu 
budeme ľuďom ukazovať?

● Nielen tie však robia Raču 
„Račou, láskou mojou“.

Mení sa tu veľa. Dokonca aj so-
ciálne médiá podporujú zbližovanie sa 
obyvateľov obce. Komunikujeme. Me-
dzi sebou, medzi nami a obcou. Obec 
zas s nami. Na facebooku je o tom veľa 
dôkazov. Tieto médiá sú schopné spojiť 
aj dvetisíc ľudí – ako aj v našom prípa-
de. Rýchlo sa vie, čo sa ľuďom nepáči, 
sleduje sa, ako to úrad rieši.

● Život samostatne zárobkovo 

činnej osoby na Slovensku je pre-
ťažký. Kde beriete silu, čas a chuť 
starať sa ešte aj o to, čo je nielen 
moje, ale aj naše?

No určite je to náročné, ak by sme 
hovorili o čase. Cyklotrasa, to je veľká 
vec.  Ale veľmi jej pomohlo to, že na 
pozíciách, ktoré boli z pohľadu úradov 
obcí Rača a Vajnory a mesta Svätý Jur 
potrebné, sa zišli ľudia s rovnakým po-
zitívnym zmýšľaním a s chuťou na spo-
luprácu. A bola to až ukážková spolu-
práca. Príkladná aj pre mnohé iné mest-
ské časti. Všade pochopili, že treba vy-
mýšľať také projekty, ktoré sú prínosom 
pre všetkých.

● V čom?
Je to jednoznačná podpora podni-

kateľských aktivít. Cyklotrasa nie je len 
asfalt. Zoberme si dunajskú hrádzu. To 
sú bufety, reštaurácie, služby, penzió-
ny. My však máme aj vinohrady a vini-
ce. A to je dôležité. Opäť tu ide o za-
chovanie a najmä kultivovanie vino-
hradníckej tradície, ktorá je mimoriad-
ne atraktívna. Po príklad si stačí zájsť 
do Rakúska. Tam je to odvetvie turistic-
kého ruchu a tam z neho obce doslova 
žijú. A ide „iba“ o vinohradnícke zastáv-
ky s občerstvením. 

● Čím to je, že nemám pocit, aj 
keď bývam na sídlisku, že hľadím na 
obec z jedenásteho poschodia pane-
láka?

Stačí sa pozerať a poprechádzať. 
Je tu zeleň, sú tu služby, napokon aj ten 
kolorit – ráno kohúty a sliepky, v pra-
videlných časoch zvonenie kostolných 
zvonov. Ale sú tu aj ľudia. A zdravia sa 
navzájom oveľa viac ako tí, ktorí žijú na 
ozajstných sídliskách. Nezmeníme to, 
čo sa tu zastavalo v uplynulých rokoch, 
ale môžeme dôraznejšie zastávať po-
treby obce a jej občanov do budúcna. 
To súčasná samospráva robí a robí to 
celkom viditeľne.

● Fenoménom našich čias je 
individualizmus. Aktivisti ho však 
rúcajú... 

Je škodlivý pre celú spoločnosť, 
ale aj pre komunálne spoločenstvo 
ľudí. Je možné spojiť a spájať ľudí. Dá 
sa to pomocou dobrých zámerov, dob-
rých projektov. Musíte nájsť pozitívnu 
víziu, pretaviť ju do pozitívnej činnosti 
a dá sa to. Mrzí ma však, že ľudia sa 
dnes uzatvárajú viac v rodinných do-
moch ako kedysi na sídliskách. Dnes sú 
ploty čoraz vyššie a nepriehľadnejšie. 
Ploty kedysi nebývali. Ani tu v Rači, ľu-
dia sa spolu rozprávali, videli i na seba. 

● Byť súčasťou komunity, ktorá 
má cieľ, znamená niečo z toho môj-
ho ja obetovať.

Nemyslím si, že je to tak. Ničoho 
sa človek nemusí vzdať. Naopak, toto je 
otvorená činnosť, každý je vítaný, kaž-
dý je obohatením. Povedzme  pri budo-
vaní obecnej záhrady, tam je vítaný kto-
koľvek, kto má chuť prispieť prácou. 

● A prichádzajú?
Určite, keď vyhlásime verejnú bri-

gádu, prídu desiatky ľudí. Dokonca aj tí 
zo sídliska. A to nás spája. Akurát by 
ma tešilo, keby všetci naši noví spolu-
obyvatelia tak trochu z prirodzenej úcty 
viac rešpektovali „starých“ Račanov. 
Tým vyjadria rešpekt k tradíciám obce 
a úctu k jej hodnotám. Miestni majú čo 
povedať a je ich právom sa vyjadriť. Ale 
to platí všeobecne pre každú obec na 
Slovensku. Ide o prirodzený rešpekt. 
Inak nám zmizne duch našej obce.

● Ten duch je mimoriadne aktív-
ny, napríklad na verejné preroková-
vanie nejakých zámerov prichádza 
veľké množstvo obyvateľov. Často 
nestačia pripravené priestory.

To bol jeden z cieľov samosprávy, 
keď sa uchádzala o priazeň voličov –  
byť čo najviac transparentnou, otvore-
nou, čo najviac sa radiť s občanmi, ko-
munikovať s nimi a počúvať ich protiar-
gumenty a ich názory. A som veľmi rád, 
že nezostalo iba pri sľuboch tak, ako sa 
to často stáva. Potom to človeka baví 
trochu sa aktivizovať, sem-tam niečo 
vymyslieť, navrhnúť, nájsť na to podpo-
ru kamarátov a susedov. Potom to vi-
dieť okolo seba, potom sa dá hovoriť o 
príjemnom živote a bývaní.

Jozef MÓRIK: Robím všetko, o čom si myslím, že je prospešné

Jozef  MÓRIK je bežný občan bežnej obce. Na Slovensku je takých pravdepodobne veľa, ale nie dosť. Práve 
preto nás zaujal a veríme, že jeho životné postoje zaujmú aj vás. Rozprávali sme sa s občianskym aktivistom, 
ktorému záleží na tom, aby život nás všetkých bol o trochu krajší a možno aj lepší. 

Obci, kde žijeme, musíme aj čosi dať

Zhováral sa Ivan BROŽÍK –  Foto: autor

Slovo spolupráca v ýzna -
movo ve ľa ut rpe lo v časoch, 
keď  sa nadlho sta lo f rázou 
v ústach adlátusov štátost rany. 
Našťast ie ,  vracia  sa k  svojmu 
pôvodnému obsahovému v ý-
znamu. Pr ík ladov je  po ce lom 
Slovensku samozre jme viac , 
a le  tentoraz sme si  v ybral i  sa -
mospráv y,  k toré geograf ic -
k y susedia s takpovediac ak-
térkou hlavného č lánku na te j -
to s t rane .  Vajnor y,  Svät ý Jur a , 
pochopi te ľne,  Rača.  Ak sa t ro -
chu pohráme s p ísmenkami a 
pospájame názv y t ýchto obcí 
a  mesta ,  dostaneme slovíčko 
zdanl ivo bez v ýznamu – JuRa-
Va. 

Min is ters t vo pôdohospo -
dárs t va a rozvo ja v id ieka SR 
schvá l i lo  eš te v  január i  toh to 
roku združen iu JuRaVa dotác iu 
na vybudovan ie  Ma lokarpatsko -
šúrske j  cyk lomag is t rá ly  me -
dz i  obcami  Rača,  Va jnor y  a  mes -
tom Svätý  Jur.  Ako r iad iac i  orgán 
pre Operačný program Bra t is lav-
ský k ra j  v yda lo súh lasné s tano -
v isko k  ž iados t i  združenia JuRa-
Va o nenávra tný f inančný pr íspe -
vok vo výške 617 493 eur. 

„ Je to  vyn ika júca správa.  Tr-
va lo to  n ieko ľko rokov,  a le  ver ím, 
že to  bude s tá ť  za to ,“  komento -
va l  v tedy správu o pr ide lení  do tá -
c ie  s ta ros ta Rače Peter  P i l inský, 
k tor ý  vy jadr i l  vďaku všetkým,  čo 
na pro jek te pracova l i  a lebo mu 
aspoň  d r ža l i  pa lce.  „S tava ť  by sa 
malo zača ť  už  v  apr í l i ,  s taveb -
né povo len ia  sú vydané a p la t -
né.“  Jeho s taros tovský ko lega 
z  Va jnor  Ján Mr va pokračova l:  
„ Ak všetko pô jde dobre,  tak teda 
v apr í l i  zač íname. Nezabúda j te, 
že tu  i š lo  o t ro j ročnú spo luprácu 
mikroreg iónu Jur,  Rača,  Va jnor y. 
Zač ína l i  sme s t ým už pred p ia t i -
m i  rokmi  a vďaka te j to  spo luprá -
c i  bude náš v inohradnícky reg ión 
eš te v iac prepo jený.“

Na s ľuby sa pat r í  dozr ie ť,  a le 
a j  pozr ie ť.  Dnes sa po dvads ia -
t ich ôsmich k i lometroch takmer 
dokončenej  nove j  cyk lo t r asy  p re -
háňa jú  cyk l i s t i .  Rados ť  z  toho  má 
–  a  ce l kom pr i r odzene –  kona te ľ 
Zd r užen ia  JuRaVa  J ozef  M ór i k . 
O cyk lo t r ase  poveda l:  „ Zd r uže -
n ie  p r ip rav i lo  zač i a tkom roku 
2012 rea l izačný  p ro jek t ,  k to ré -
ho  na j ťažšou čas ťou bo lo  za -
bezpečen ie  ná jomných zm lúv  na 
vše tk y  pozemk y.  I š lo  o  v y r ieše -
n ie  v yuž ívan ia  pozemkov,  keď -
že  cyk lo t r asa  ved ie  cez  v inohra -
dy,  r o le ,  zas tavané územia  obc í , 
ako  a j  cez  Národnú pr í r odnú re -
zer vác iu  Šúr.  Pos ledným z lož i -
t ým bodom bo lo  do r iešen ie  kom -
p l i kovaného úseku  p r i  konečne j 
e lek t r ič i ek  za  Kar pa tsk ým ná -
mes t ím.  Nas ledova la  ž ia -
dos ť  o  posk y tnu t ie  f i nanc i í  zo 
š t r uk tu rá lnych  fondov  Eur óp -
ske j  ún ie .“ 

Po  de f i n i t ívnom dokončení 
cyk lo t r asy  budú môc ť  tu r i s t i  po -
k račova ť  z  Rače p lynu le  na  Svä -
t ý  Ju r  a  Va jnor y  bez  toho ,  aby 
muse l i  k r i žova ť  š t vo r p r údovú v ý -
padovku .  Ma loka r pa tsko - šú rska 
cyk lomag is t r á la  by  sa  moh la 
v  budúcnos t i  napo j i ť  na  Podkar-
pa tskú  cyk lomag is t r á lu  a  nu l -
t ý  cyk look r uh  B ra t i s lav y.  Tak ý to 
úspech p r i n ies la  p ráve  spo luprá -
ca  obc í ,  k to rá  sa  po  p res távke 
znovu  obnov i la  po  komuná lnych 
vo ľbách v  r oku  2010 .  Vše tk y  sa 
pod ie ľa jú  na  f i nancovaní  zd r uže -
n ia  JuRaVa ,  k to ré  ok rem cyk lo -
mag is t r á ly  p lánu je  a j  ďa lš ie  ak-
t i v i t y  na  z lepšen ie  ž i vo ta  v  tomto 
susedskom t r o juho ln íku .

( ib)

JuRaVa 
ako príklad

N A  M A R G O

● Ako by ste sa sám predstavili? 
Som úplne obyčajný človek. Živ-

nostník, Račan, ale prisťahovaný, aj 
keď už dávno... 

● Nuž áno, Račan, tu o vás ve-
dia aj miestni, aj starousadlíci, aj tí 
mladší, ktorí svet vnímajú cez sociál-
ne siete...

Robím všetko to, o čom si myslím, 
že je prospešné pre mestskú časť Rača 
a jej obyvateľov. A, samozrejme, aj pre 
mňa. Mňa zaujíma napredovanie obce, 
v ktorej žijem.

● Patríte skôr k mladšej generá-
cii, a tam nie je celkom bežný takýto 
pohľad či prístup k domovu.

Ale veď som tu vyrastal, som tu 
celý život –  od piatich rokov. Žijem tu 
a vo veku štyridsiatnika vnímam všetko 
okolo seba. Viete, obci, v ktorej žijete, 
musíte aj niečo dať. V takomto veku už 
si moji rovesníci vyriešili svoje rodinné 
i pracovné dôležité témy, ale ešte čosi 
zostáva. Hľadáme čosi, čo by nám uro-
bilo radosť aj inak.

● Ako inak?
Ide o okolie, v ktorom žijeme, a 

o aktivity, ktoré by v ňom boli možné. 
Teda o to, ako to ešte zlepšiť, skvalitniť, 
spríjemniť. A tak sa spolu s kamarátmi, 
ale aj so susedmi zameriavame aj na 
to, aby v našej obci bol život ešte lepší.

● Hovoríte obec. Áno, Rača bola 
kedysi obcou, teraz je však mest-
skou časťou hlavného mesta... 

Návrat od obce cez mesto k obci 
je čiastočne oprávnená požiadavka ale-
bo predstava. A nielen preto, že Rača 
bola vždy samostatnou vinohradníckou 
obcou. Pričlenenie k Bratislave muselo 
prísť, ale práve tak muselo prísť všetko 
to negatívne mestské, čo s tým prišlo.

● Čo tým máte na mysli?
Začali sa tu stavať sídliská na 

pôde bývalých viníc a našim starkým 
sa to naozaj nemuselo páčiť. Ale mes-
to naozaj prinieslo aj niektoré pozití-
va. Myslím si, že prišiel čas, či neza-
čať uvažovať zas nad návratom k tradí-
cii –  aj keď v mestskej časti, ale prečo 
nie s tradíciou vychýrenej obce.

● To je zaujímavý vývoj...
A najmä ho považujem za prirodze-

ný. Veď sa môžeme cítiť súčasťou mes-
ta, ale hľadajme, čo tu kedysi bolo cha-
rakteristické, čo kedysi z Rače robilo 
úžasnú obec hrozna, vína, jahôd a dob-
rých ľudí. Vrátiť Rači to, čo ju Račou 
vždy robilo!

● A čo to z vášho pohľadu šty-
ridsiatnika kedysi bolo?

No predsa Karpaty, ich svahy, pásy 
vinohradov, kus lesa, dúfam, že toto ni-
kdy nezmizne. Pre toto však treba tro-
chu zabojovať. Vidíme, čo sa v posled-
ných rokoch odohralo. Výmera vinohra-
dov sa kriticky zmenšila, ubúdali nám 
pred očami. Našťastie, po roku 2010 sa 

tento smutný trend zastavil. A už aj to 
je veľká vec pre Račanov. Rozpínavosť 
developerov sa podarilo aspoň spoma-
liť, na niektorých lokalitách aj zastaviť.

● Je to zvláštny –  paradoxný 
pohľad – v Rači, kde kedysi bolo vi-
nohradov,  že oko nedovidelo, je 
dnes oplotený vinohrad s nápisom 
Genofond račianskej frankovky.

Ale to je ešte svojím spôsobom ten 
radostnejší pohľad. Genofond vznikol 
pred desiatimi rokmi a ako keby zakti-
vizoval miestnych vinohradníkov. Pripo-
mína nám, že zachovanie takejto hod-
noty je aktuálna úloha. A napokon, re-
suscitácia vinohradníctva prináša rých-
lo aj pozitíva.

● Vašou srdcovou láskou je prá-
ve červená frankovka –  račianska, 
tunajšia, domáca.

Nie som vinár. To nie. A nie som 
ani tak zástanca frankovky ako skôr ce-
lého tunajšieho vinohradníctva. Áno, 
všetci vieme, že hovoríme o korunovač-
nom víne. Že to bolo víno kráľovských 
stolovaní. A že stále má na túto povesť. 
Spojil som sa nie tak dávno s niekoľký-
mi nadšencami, sme taká kamarátska 
partia, začali sme aj my obhospoda-
rovať asi tri hektáre vinohradu. Chce-

li sme ukázať, že sa to dá. Že vinohra-
dy netreba iba klčovať. Viem, je to ťaž-
ké a naozaj všetka úcta vinohradníkom. 
Je to nesmierne ťažká práca, ale dá sa. 
Keby sa našlo viac takýchto ľudí, pev-
ne verím, že dokážeme v Rači zastaviť 
úpadok vinohradníctva. Nemyslím tým 
kvalitu, ide mi o klesajúcu výmeru vino-
hradov. 

● Lenže celé pásy sú tu roky ne-
obrábané.

Nepozerajme sa tak pesimistic-
ky. Tu v obci za posledné roky pribud-
lo veľa mladých obyvateľov. To vidieť na 
každom kroku. Aj keď mnohí z nich nie 
sú domáci, prišli sem žiť, lebo sa im tu 
páči, vybrali si Raču a stali sa Račanmi. 
Pribudlo mladých vinárov, pribudli nad-
šenci. Už tu a tam vidíme opäť obrába-
né pásy. Určite by ich bolo viac nebyť 
mimoriadne negatívneho vplyvu územ-
ného plánu.

● Kedy vznikal?
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Jozef je príslušník Armády Slo-
venskej republiky vo výslužbe. Bol 
ako profesionálny vojak s vysokou 
hodnosťou a funkciou na medziná-
rodných misiách v štátoch bývalej 
Juhoslávie. V súčasnosti je už síce 
v civile, ale pre dodržanie litery zá-
kona o služobnom tajomstve nesmie 
hovoriť verejne o veciach, ktoré sú-
visia s jeho predchádzajúcim výko-
nom profesie. Napriek tomu jeho 
rozprávanie má čo priniesť do spek-
tra názorov o vojne a mieri. Hovoril 
som s ním počas cesty v aute z jad-
ranského pobrežia do bosnianskeho 
mesta Bihač. 

„Zažil som tu všeličo a väčšinou 
to nebolo príjemné. Bol som na mi-
sii v Bosne a potom v Kosove. Vi-
del som krv tiecť po uliciach a cí-
til som bezmocnosť, keď sme ne-
mohli pomôcť ľuďom len preto, lebo 
nejaký byrokratický papier to zaka-
zoval. Bez toho, aby som sem zahr-
nul pseudohistóriu alebo radikálne 
proslovanskú č i naopak protislovan-
skú hystériu, chcem poukázať na to, 
že nič nie je hlúpejšie, ako demagó-
gia sľubujúca akýsi slovanský Vše-
homír. Žiaľ, dôkazov je aj v súčas-
nosti príliš veľa. Žiada sa mi pozna-
menať, že napriek všetkým nie veľ-
mi radostným historickým faktom ja 
osobne som zástancom slovanskej 
vzájomnosti postavenej na princí-
pe rovnosti a priateľstva. Nie však 
akéhosi pomyselného bratstva, to 
sme tu už mali a neskonč ilo sa to 
dobre. Chcem len poukázať na to, 
že aj v nedávnych dejinách si prá-
ve Slovania ubližovali tak nehoráz-
ne, že to poznač ilo celé budúce ge-
nerácie. Pokračuje to aj dnes. Ukra-
jina a Rusko sú dva najväčšie štá-
ty, v ktorých väčšinovo žijú Slova-
nia. Komu vyhovuje vojna, pri ktorej 
opäť hynú príslušníci slovanských 
národov, pričom sa riskuje celosve-
tový armagedon? Kto má záujem ne-
ustále krvaviť zem, ktorá je bohatá 
na všetko, čo je potrebné pre nor-
málny život?!“

■ OSLAVY SLOBODY?
Jozefovi som odpovedal asi 

v tomto zmysle: Každoročne som 
svedkom osláv, ktoré v lete pripomí-
najú v Chorvátsku oslobodenie úze-
mia samostatného štátu od okupácie 
vojskom Juhoslovanskej ľudovej ná-
rodnej armády, nazvanej Jugoarmi-

ja. Nedávno sme v našom týždenní-
ku mali veľmi dobrú analýzu rozpa-
du bývalej Juhoslávie, takže k tomu 
viac písať nemusím. (Pozn. redak-
tora: Čitateľ si môže č lánok nájsť 
v printovej podobe predchádzajú-
cich vydaní SNN, alebo na www.
snn.sk.) Dôležité však je, že v Chor-
vátsku si síce pripomínajú svoje 
víťazstvo, ale nie zničenie, hanobe-
nie č i poníženie srbských susedov. 
Naopak, snažia sa o zmierenie, čo 
je prijímané a opätované aj zo srb-
skej strany. Lenže nie všade je to jed-
noduché. Vojny v bývalej Juhoslávii 
mali mnoho podôb a následkov.

Aj moslimovia v štáte Bosna 
a Hercegovina (nie podľa viery, ale 
podľa príslušnosti k národu) sú Slo-
vania. Prijali počas dlhého osman-
ského panstva moslimskú vieru. To 
je náboženstvo. Hovoria však jazy-
kom, ktorému rozumie Chorvát, Srb, 
aj Slovák. Vojna v Bosne a Hercego-
vine, podobne ako predtým v Chor-
vátsku, priniesla slovanským náro-
dom neuveriteľné utrpenie. Lenže 
ako by sa potom malo označ iť „hu-
manitárne“ bombardovanie územia 
zvyšku Juhoslávie, kde vo Vojvodi-
ne žijú aj Slováci?

■ SYMBOL SREBRENICA
Devätnáste výroč ie masakry 

v bosnianskej Srebrenici si v piatok 
11. júla pripomenuli ďalším pohre-
bom obetí, ktorých pozostatky náj-
dené v tzv. plytkých hroboch sa po-
darilo identif ikovať pomocou analý-
zy DNA. Každoročný obrad v mes-
te na východe Bosny a Hercegoviny 
bol tentoraz venovaný 175 mužom 
a chlapcom usmrteným bosnian-
sko-srbskými silami v rámci hro-
madných popráv. Obetí tak bude na 
miestnom pamätnom cintoríne ležať 
spolu už 6 241. Dva dni pred pohre-
bom prevážali rakvy cez hlavnú trie-
du v Sarajeve, kde im prišli vzdať 
poctu stovky obyvateľov. Staros-
ta Srebrenice Ćamil Duraković po-
čas pietneho aktu označ il poprave-
ných za obete obludného naciona-
lizmu. Rodiny viac ako päťsto ďal-
ších identif ikovaných obetí pohreb 
odmietli, keďže pozostatky v ich prípa-
de predstavuje len jedna či dve kosti...

V srebrenickej enkláve, ktorú 
OSN označ ila za „bezpečnú zónu“, 
žilo vyše štyridsaťpäťtisíc moslimov, 
z čoho asi polovicu tvorili utečenci 

z okolitých obcí. Obyvateľstvo chrá-
nili slabo vyzbrojení holandskí vojaci 
OSN. Celú oblasť obliehali bosnian-
sko-srbské jednotky na čele s generá-
lom Ratkom Mladičom. Srebrenická 
masakra je označenie masových po-
práv vyše osemtisíc bosnian-
skych moslimov slovanskej krvi. Na 
masakrách sa podieľala aj polovo-
jenská jednotka vtedajšieho Srbské-
ho ministerstva obrany a niekoľko 
stoviek ruských a gréckych dobro-
voľníkov. To nasvedčuje, že išlo aj 
o náboženské motívy, keďže Srbi, 
Rusi aj Gréci sú iného vyznania ako 
slovanskí moslimovia...

Srebrenica bola pôvodne mies-
tom, ktorému sa na jar 1992 vyhla 
srbská ofenzíva. Po obnovení bojov 
v roku 1993 bola oblasť vyhlásená 
rezolúciou Organizácie spojených 
národov č. 819 za bezpečnú zónu, 
čo malo za následok, že do oblas-
ti sa premiestnilo asi štyridsaťtisíc 
moslimských utečencov. V meste 
bol vtedy kontingent šesťsto holand-
ských vojakov UNPROFOR. 

■ LENŽE...
Bosnianski moslimovia v oblas-

ti v tom období uskutočnili viacero 
masakier miestnych Srbov. O tom sa 
však v súvislosti s následnými uda-
losťami veľmi nehovorilo a ani dnes 
to akosi nikto v médiách aspoň pre 
zachovanie zdania historickej ob-
jektivity radšej nespomína. Strašné 
je, že príč inné súvislosti (teda príč i-
na, ktorá vyvolá odozvu) v prípade 
Srebrenice prekonali vo svojich ná-
sledkoch najhoršie obavy.

S blížiacim sa koncom vojny 
6. júla 1995 začali Vojská republi-
ky Srbskej pod vedením Ratka Mla-
diča ofenzívu s cieľom vyhnať bos-
nianskych moslimov zo srebrenic-
kej enklávy. Presne 11. júla sa im 
podarilo prekonať obranu 28. divízie 
bosnianskej armády a mesto obsadi-
li. Časť jednotiek 28. divízie ustúpi-
la, zvyšok padol do zajatia. Približne 
pätnásťtisíc moslimských mužov sa 
pokúsilo uniknúť z obkľúčenia sme-
rom k bosnianskym silám pri Tuzle. 
Niekoľko tisíc z nich však bolo za-
jatých a v priebehu týždňa poprave-
ných. Približne dvadsaťpäťtisíc bos-
nianskych moslimov sa uchýlilo do 
tábora UNPROFOR v obci Potoča-
ry, asi päť kilometrov od Srebrenice. 
V tábore, ktorý nebol pripravený na 

Ak sa povie Slovan - malo by sa ozvať - človek
V  bosnianskej Srebrenici symbolicky vstávajú z hrobu slovanské „živé mŕtvoly“

Keď povieš Slovan, ozve sa ti človek, hovorí klasik, ktorému by sme radi verili. Lenže zverstvá, aké na sebe 
napáchali v dejinách práve príslušníci slovanských „kmeňov“, pričom romantici nás presviedčajú, že Slo-
vania sú jeden národ, majú priam apokalyptické rozmery. Ako vidno aj dnes, nie je tomu koniec. Iste, dá sa 
spomenúť aj hypotéza o celosvetovom sprisahaní proti Slovanom, aj sny o slovanskej jednote. Fakty však 
nepustia: najviac hromadných vrážd Slovanov majú na svedomí akurát práve Slovania... 

také veľké množstvo ľudí, boli hroz-
né podmienky na základné prežitie.

Veliteľ holandskej jednotky plu-
kovník T. Karremans vyjednával 11. 
júla s veliteľom Vojsk republiky Srb-
skej generálom Ratkom Mladićom, 
aby bolo o civilistov slušne postara-
né. Mladić žiadal od Holanďanov vy-
danie všetkých príslušníkov 28. diví-
zie s cieľom zistiť, č i sa nepodieľali 
na predošlých zloč inoch voč i Srbom.

Srbské jednotky potom 12. júla 
1995 ráno vstúpili cez holandské 
stráže do utečeneckého tábora a za-
čali oddeľovať ženy a deti od mužov. 
Ženy a deti nechali nastúpiť do auto-
busov a odviezli ich na Bosniakmi dr-
žané územie pri Tuzle. Generál Mla-
dič sa medzitým objavil s televíznym 
štábom v tábore medzi civilistami, 
rozdával deťom sladkosti a sľuboval 
im skorý odchod. Vtedy však už vy-
berali mužov z davu a vraždili ich, zá-
roveň dochádzalo aj k viacerým zná-
silneniam žien, o čom sa čoskoro do-
zvedeli aj internovaní civilisti. V oko-
lí bolo počuť streľbu a viacerí civilisti 
boli takí vydesení, že spáchali samo-
vraždu obesením. O konaní srbských 
jednotiek vedeli aj príslušníci holand-
ských mierových síl, no napriek tomu 
vedome vydali 13. júla Srbom dves-
totridsaťdeväť mužov vo vojenskom 
veku. Vraždilo sa aj v komplexe to-
várne zinkovne a pri takzvanom Bie-
lom dome v Potočaroch.  

Kým dvadsaťtritisíc žien a detí 
z okolia Srebrenice deportovali, 
približne dvetisíc mužov bolo popra-
vených. Unikajúci príslušníci bosnian-
skej 28. divízie, ktorá predtým ma-
sakrovala srbských obyvateľov, mali 
k bezpeč iu v Tuzle asi päťdesiatpäť 
kilometrov. Do 4. augusta sa tam do-
stalo 3 175 mužov, no 2 628 mužov 
v tom čase s istotou padlo v bojoch 
s Mladičovoým vojskom. O zvyšných 
8 300 až 9 722 mužoch sa predpo-
kladá, že sa stali obeťami masakier.

■ KOSOVO V SREBRENICI
Bývalý vojak Jozef hovorí: „Má-

lokto vie, že v Srebrenici sú pocho-
vaní aj Srbi z Kosova. Boli to unese-
ní civilisti, ktorí sa stali obeťami ma-
fistickej soldatesky UCK. Uznaním 
Kosova za akýsi pseudoštát nastal 
celosvetový precedens v tom nega-
tívnom zmysle, že hranice štátov sa 
dajú v Európe s krytím aspoň jednej 
veľmoci meniť aj po genetickom ale-
bo iba štatistickom prečíslení pôvod-
ného obyvateľstva. V Kosove Albán-
ci prečíslili Srbov. Potom, po bom-
bardovaní zvyšku Juhoslávie, al-
bánska UCK začala vraždiť srbské 
obyvateľstvo. Ľudia sa strácali na uli-
ciach, kde ich ‚zbierali‘ do náklad-
ných automobilov bez poznávacích 
znač iek. Tých ľudí už nikto nikdy ne-
videl. Lenže podľa analýz DNA vy-
chádza najavo, že mnoho zo strate-
ných kosovských Srbov, teda zvyšky 
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ich tiel, boli neskôr pochované v ma-
sových hroboch Srebrenice.“

Keď Jozef vidí, že tomu nerozu-
miem, spresní: „Unášali ľudí, aby im 
odobrali orgány. Mŕ tve telá preváža-
li do Srebrenice, kde ich zahrabali.“ 
Belehradská vláda sa doteraz snaží 
zhromaždiť dôkazy o tom, že viacerí 
zo stratených kosovských Srbov sku-
točne skonč ili na operačnom stole 
v takzvanom Žltom dome pri mesteč-
ku Burrel na severovýchode Albán-
ska. V známej budove vraj organizo-
vaná mafia srbským zajatcom odo-
berala orgány a zaisťovala ich rých-
ly prevoz na letisko v Tirane, odkiaľ 
mierili k príjemcom do zahranič ia.

Hoci vlády Kosova i Albánska 
obvinenia popierajú, srbský prokurá-
tor pre vojnové zloč iny Vladimir Vuk-
čevič tvrdí, že už má svedka, kto-
rého výpoveď môže priniesť obrat 
v dlhom procese. Hoci nezverejnil 
jeho meno, ide vraj o bývalého č le-
na povstaleckej Kosovskej oslobo-
deneckej armády UCK. Svedok uvie-
dol, že bol prítomný v operačnej sále 
pri chirurgickom zákroku, keď srb-
skému zajatcovi vyoperovali srdce. 
„Pracovali sme šestnásť mesiacov 
na tom, aby sme si niektoré jeho tvr-
denia overili. On sám je na bezpeč-
nom mieste pod prísnou ochranou,“ 
povedal belehradskej rozhlasovej 
stanici Vukčevičov zástupca Bruno 
Vekarič. Podľa Srbov mohol byť do 
obchodov zapletený aj bývalý kosov-
ský premiér Hasim Thaci, vtedy veli-
teľ Kosovskej oslobodzovacej armá-
dy. Thaci tvrdil, že obvinenia sú vy-
myslené a ide o srbskú propagandu. 
Albánci z dediny Burrel niekoľkým 
novinárom a vyšetrovateľom pove-
dali, že Žltý dom, kde sa malo odo-
beranie orgánov vykonávať, v sku-
točnosti slúžil ako veterinárna am-
bulancia.

Ako prvá sa o možných zlo-
č inoch so zajatcami v oblasti ko-
sovsko-albánskej hranice zmienila 
v roku 2004 bývalá hlavná žalob-
kyňa súdu OSN pre vojnové zloč iny 
v bývalej Juhoslávii Carla del Ponte-
ová. Nepredložila však vtedy nijaké 
dôkazy. Potom sa stala švajč iarskou 
diplomatkou a k téme sa odmie-
ta vyjadrovať.

Vedenie rozhlasovej stanice B 
92 vyslalo svojho času na severový-
chod Albánska investigatívnych novi-
nárov. Tí tvrdili, že desiatky zajatcov 
príslušníci Kosovskej oslobodzova-
cej armády držali v tábore na odľah-
lom mieste. Orgány im vraj odobe-
rali v júli a v auguste v roku 1999. 
Podozrenie, že k zloč inom skutočne 
dochádzalo, vyslovil vo svojej sprá-
ve aj vyšetrovateľ Európskeho par-
lamentu Dick Marty. Vyhlásil, že 
hlavnou osobou zodpovednou za 
obchodovanie s orgánmi bol jeden 
z bývalých veliteľov Kosovskej oslo-
bodzovacej armády Fatmir Limaj. 
Srbsko na neho už vydalo medzi-
národný zatykač. Svetová verejnosť 
si ešte počká na pravdu o poza-
dí svinstiev v Kosove, lenže medzi-
tým sa už opäť dejú ďalšie vojnové 
špinavosti, ktoré zas a znova nič ia 
príslušníkov slovanských národov. 
Dokedy ešte?

PoPoPoPooPooPomníkíky mŕtvvvvyycycycycy h h hhhh v v v v SrSrSrSSrS ebebebebebbee renici. 
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Bezohľadní  vrtichvosti predávajú štát

Aké príčiny a dôvody vedú k také-
muto nelogickému až zvrátenému zrad-
covskému konaniu niektorých radových 
až po niektorých najvyššie postavených 
Slovákov, je dostatočne známe. Do znač-
nej miery je to nedostatočné poznanie 
histórie vlastného národa, čo je dôsled-
kom čechoslovakistickej školskej výcho-
vy generácií od roku 1918 (s výnimkou ro-
kov 1939 –  1945). K tomu pristupuje bez-
ohľadné preferovanie vlastného prospe-
chu, bez ohľadu na celonárodný  a celo-
spoločenský záujem.  Tretím faktorom je 
spoločenská ľahostajnosť veľkej časti na-
šich občanov. Názorný dôkaz –  ani nie 
štrnásťpercentná účasť vo voľbách do 
parlamentu Európskej únie. A ten štvr-
tý faktor sú vonkajšie záujmy a vplyvy.  
Vo veľkej miere má na postojoch a ko-
naní proti záujmom vlastného národa a 
štátu „zásluhy“ perverzné masírovanie 
spoločenského vedomia viacerými mé-
diami. Priživuje sa na tom časť podnika-
teľskej sféry, ktorá je kapitálovo aj politic-
ky ovplyvniteľná solventnejšími domáci-
mi aj zahraničnými partnermi. Z najbliž-
šieho okolia,  z niektorých južných okre-
sov aj z najvzdialenejších kútov sveta.  
Takí ovplyvňujú aj naše politické špičky, 
aby vôbec pripúšťali diskusie o používa-
ní značky Made in Czechoslovakia. Veď 
je to aj vedomé klamanie koncových spo-
trebiteľov –  domácich aj v zahraničí.  To 
všetko je v záujme iba  úzkej skupiny pod-
nikateľov a politikov niektorých strán. 

 
■ BLIŽŠIA KOŠEĽA?
Bezohľadní vrtichvosti sú buď ne-

vedomí, alebo stavajú svoj biznis, vráta-
ne bankárskeho, nad národnoštátny zá-
ujem. Tí všetci by si mali uvedomiť, že sme 
pôvodným, autochtónnym národom na 
svojom území tisícročia! Nie podľa mýtov, 
ale podľa vedeckých štúdií našich (napr. 
Vladimíra Feráka) i zahraničných vedcov, 
vrátane svetoznámeho L. Cavalli Sfor-
zu (Luigi L. CAVALLI-SFORZA: Genes, 
Peoples, and Languages. North Point 
Press, New York, 2000), je dokázateľne 
(DNA) nesporné, že patríme k najstarším 
národom Európy. Obnovou vlastnej štát-
nosti –  od zániku ríše kráľa Svätopluka 
–   s nevyčísliteľnými a našu úroveň do-
teraz ovplyvňujúcimi  ľudskými i materiál-
nymi stratami –  pri  vzniku Č-SR  v roku 
1918, no najmä v roku 1939 a od 1. ja-
nuára 1993 –  sme bez krviprelievania  
za sťažených politických aj ekonomic-
kých podmienok aj v náročných medziná-
rodných vzťahoch dokázali  svoje právo 
i spôsobilosť efektívneho rozvoja. 

■ VYTRVALÉ RELIKTY
Škodlivé relikty hegemonistickej 

čechoslovakistickej politiky počas pr-
vej i druhej Č-SR, ktorá stavala Sloven-
sko do pozície kolónie, resp. druhoradej, 
subdodávateľskej pozície a Slovákov –  aj 
podľa ofi ciálnych dokumentov, vrátane 
prezidentov T. G. Masaryka, E. Beneša 
–  neuznávala za samostatný národ, však 
doteraz nevyhynuli. Dokonca silnejú! 
V takmer všetkých oblastiach a na všet-
kých úrovniach riadenia štátu. Upozorne-
nia zo strany jednotlivcov, vlasteneckých 
združení však kompetentní na zodpo-
vedných miestach bez postihu ignorujú. 
Nanajvýš formálne zdôvodňujú neochotu 
konať to, čo im legislatívne normy uklada-
jú a dobrý mrav vyžaduje. Kto za to zod-
povedá? 

Už pri formovaní Nezávislého zdru-
ženia ekonómov Slovenska (NEZES)  
v závere roku 1989 sme rátali s tým, že 
obnova samostatného štátu bude vyža-
dovať veľa úsilia na prekonanie snáh tých 
skupín na slovenskej i českej strane, kto-
ré v spoločnom štáte mali výsadné po-
stavenie a zo ziskuchtivých dôvodov sa 
budú i po osamostatnení usilovať o ucho-
vanie si svojich výsad. Aj za cenu návra-
tu Slovenska a jeho občanov do druhora-
dého postavenia už v názve štátu i v bež-

Ka ždému súdnemu č l oveku ,  k to r ý  s i  c t í  svo j  národ ,  j e  j asné ,  že  snahy n i ek to r ých S lovákov,   sku -
p ín  a  s í l  obnov i ť  z načku M ad e in  Czechoslovak ia ,  obchodnú z načku z an iknu tého –   ne ex is tu jú -
c eho š t á tu ,  sú  vedomou z radou z áu jmov v las t ného národa a  j eho š t á tu  S lovenske j  repub l ik y.  Tak 
to  vn íma jú  a j  rac ioná ln i  Čes i .  Rakúšan ia  a  ďa lš í  sa  posmešne pý ta jú ,  č i  v l as t ne v i eme,  č ím sme?

Zradcovské snahy o  kriesenie obchodnej značky Made in Czechoslovakia

Ing. Ladislav LYSÁK, DrSc. –  Mapka: internet

Obri sa usadzujú v Bratislave

Spomienkové legionárske slávnosti 

Znaky Slovenskej republiky sa vrátili na letecké nebo

Druhý ročník letného Legiomaršu pod záštitou prezidenta ČR

Po delení majetku federácie ako jedno z politických „šibalstiev“ 
Prahy prischla svetoznáma a vtedy mimoriadne cenená značka Čes-
koslovenských aerolínií s imatrikulačným znakom lietadiel OK Českej 
republike. Po viacerých krátkych a dlhodobo neúspešných pokusoch 
však konečne vo svetovom vzdušnom priestore lietajú aj stroje so zna-
kmi OM – teda lietadlá slovenskej leteckej spoločnosti.

Na pamiatku padlých v bojoch o Tešínsko začiatkom roku 1919 a na 
uctenie si veliteľa našich jednotiek plk. Josefa Šnejdárka sa v obci Bys-
třice toto leto uskutočnil II. ročník letného Legiomaršu. So slovenskou 
účasťou sa tak vytvára nová tradícia. Na akcii sa zúčastnili vojnoví ve-
teráni, starostovia Bystřice a okolitých obcí, členovia Československej 
obce legionárskej z Jednoty Frýdek-Místek a Český Brod, členovia vo-
jenských klubov a asi stovka záujemcov z radov verejnosti. 

roval do Monrovie – hlavného mes-
ta štátu Libéria, kde momentálne 
zúri epidémia eboly. Spoločnosť 
AIR CARGO GLOBAL týmto spô-
sobom pomohla s dodávkou sto ton 
humanitárnej pomoci, ktorú tvoria 
lieky a zdravotnícka technika pre 
pacientov a osoby ohrozené v tom-
to kúte sveta smrteľnou chorobou. 
Spoločnosť r iadia naozaj skúsení 
leteckí odborníci. Andrej Gorjaško 
a Igor Bondarenko. Prvý z nich má 
vyše dvadsaťpäť rokov skúseností 
v oblasti r iadenia leteckej spoloč-
nosti a prevádzkovania letovej pre-
vádzky, marketingu, predaja a ma-
nažmentu. Je to skúsený veliaci pi-
lot. Podieľal sa na zakladaní spo-
ločnosti Aeroflot Cargo. Igor Bon-
darenko je zas vysokoškolský pro-
fesor, doktor práv, absolvent inži-
nierskeho študijného smeru. V le-
teckom priemysle pracuje už viac 
ako tridsať rokov. Naposledy bol 
regionálnym zástupcom spoloč-
nosti Aeroflot Cargo pre východnú 
Európu.        

(ib)

Po prezentácii a registrácii sa 
účastníci akcie vydali na pochod 
k pomníku plk. J. Šnejdárka na hore 
Polední (672 m. n. m.) po trasách 
dlhých desať-, dvadsať- a päťdesiat 
kilometrov. Pri pomníku sa uskutoč-
nil pietny akt kladenia vencov a po-
tom sa k účastníkom prihovorili pred-
seda Jednoty ČsOL Frýdek-Místek 
Petr Majer, člen Jednoty ČsOL Čes-
ký Brod Ferdinand Vrábel a predse-
da Klubu českej a slovenskej obce 
delostrelcov Jiří Bilský z Vyškova. 
Slávnosť uzavrela hymna a po nej 
sa už účastníci Legiomaršu vyda-
li na ďalší pochod do cieľa na Koli-
biskách. Miestami boli na trati kon-
trolné body, kde sa registračné lis-
ty účastníkov potvrdzovali, a v ci-
eli všetci účastníci dostali potvrde-
nie o účasti a účastnícky diplom. 
Tí, ktorí na Mohylu českej štátnos-
ti priniesli aj kameň, dostali na Po-
lední čerstvo razený tzv. Šnejdár-
kov groš. Na podujatie prišlo  tris-
tosedemdesiatjeden účastníkov na-
jrôznejších vekových kategórií, pri-
čom organizátorov zvlášť potešila 
veľká účasť detí a mládeže. Prítomní 
boli aj vojnoví veteráni druhej sveto-
vej vojny. Na Legiomarši sa zúčast-
nili tiež predstavitelia samosprávy, 

účastníci z Talianska  i zo susedné-
ho Poľska.   

Spomienková akcia bola dôstoj-
ným pripomenutím si udalosti v Tešín-
sku pred deväťdesiatimi piatimi rokmi, 
pripomenutím si stého výročia vypuk-
nutia prvej svetovej vojny a spomien-
kou na sté výročie vzniku Českej dru-
žiny v Kyjeve a Roty Nazdar vo Fran-
cúzsku. V roku 1914 v Rote Nazdar 
bojoval Jozef Adamík z Veľkej Byt-
če, padol vo Francúzsku v júli 1916; 
Ján Čiepka zo Starej Turej, Ivan Ka-
davý z Ružomberka a Ondrej Thomka 
z Radvane pri Banskej Bystrici. V ší-
koch družiny bol aj Slovák Jozef Ar-
nold, ktorý sa narodil v Bilete –  ten 
po roku 1918 sa stal súčasťou Kráľov-
stva Srbov, Chorvátov a Slovincov. 
Obe jednotky boli zárodkom zahra-
ničného československého vojska 
– légií, ktoré sa rozhodujúcou mie-
rou pričinili o vznik spoločného štá-
tu Čechov a Slovákov – demokratic-
kej Česko-Slovenskej republiky. Prí-
tomní si tak pripomenuli aj ideový od-
kaz jej zakladateľov Tomáša Garrigue 
Masaryka, Edvarda Beneša a Milana 
Rastislava Štefánika, ku ktorému sa 
aj dnes hrdo hlásime.

  Autori sú súčasní predstavitelia 
Československej obce legionárskej.

P O Z N Á M K A

nom živote a v medzinárodných vzťa-
hoch..

Jednou z kľúčových úloh prvých 
vlád samostatnej SR bolo dôrazné vy-
žadovanie plnenia dohody o rozdele-
ní federácie. Hrubým porušením bolo 
a je doteraz ponechanie si českou stra-
nou štátneho znaku zaniknutého štátu – 
Česko-Slovenska!  Veľkou chybou bolo  
a stále je beztrestné používanie názvov 
zaniknutého štátu ďalšími inštitúciami, 
predovšetkým ČSOB, ČSAD, Česmad, 
ČSA, ale aj Csemadok a pod.

Na tieto problémy mnohé osobnos-
ti aj organizácie, vrátane členov Sloven-
skej ekonomickej spoločnosti Nezávislé-
ho združenia ekonómov Slovenska (SE-
S-NEZES), rôznymi cestami a forma-
mi upozorňujeme. Rokovali sme o tom 
aj s predsedami predchádzajúcich vlád 
SR. Bezvýsledne! Tak sme dospeli do 
známeho stavu, že nám nepatria kľúčo-
vé podniky a fi rmy v produkčnej i obsluž-
nej sfére a nepatrí nám už (okrem NBS 
SR) ani jedna aj medzinárodne efektív-
na banka. Naopak, predstavitelia EXIM-
BANKY SR spolu s Českou export-
nou bankou sa dohodli, že budú použí-
vať  obchodnú značku už neexistujúce-
ho štátu!? 

 
■ VÝZVA 3
Uvedomujú si takto konajúci sloven-

skí občania, že obnovou značky Made in 
Czechoslovakia podporujú neskrývané 
ambície tých, ktorým ide predovšetkým 
o ovládnutie slovenského územia, na-
šej pôdy, vodných, lesných a ďalších prí-
rodných zdrojov, agrosektoru, priemyslu, 
obchodu, o  jeho geostrategické rozlože-
nie na styku Východ –  Západ?

Priznávam, že sme v našej Sloven-
skej ekonomickej spoločnosti – Nezá-
vislom združení ekonómov Slovenska 
–  pokladali za samozrejmé, že prípad-
né oslabovanie či dokonca spochybňo-
vanie značky Made in Slovakia jednot-
livcami alebo zodpovednými inštitúciami 
bude postihované tak, že bude výstra-
hou aj pre zahraničné sily, ktorých pôso-
benie sme rovnako nevylučovali. 

V tom duchu účastníci kolokvia  
v decembri 2013 pri príležitosti vydania 
spoločnej publikácie s Maticou sloven-
skou  20 rokov sociálnoekonomického 
vývoja Slovenskej republiky prijali a na-
jvyšším predstaviteľom a inštitúciám SR 
aj predstaviteľom verejnej správy zasla-
li Výzvu 3, ktorá obsahovala i nasledujú-
ce odporúčania vlasteneckých združení 
Slovenska:

„... hrozbou pokojného spolunaží-
vania a prosperity slovenského národa 
a všetkých s nami žijúcich národnost-
ných menšín je rozmáhajúca sa  skry-
tá a aj otvorená čechoslovakizácia, re-
spektíve čechizácia. V rôznych formách 
dochádza k hanobeniu základných atri-
bútov národa, vrátane jazyka, hymny 
atď. Je to dôsledok ponechania názvov 
niektorých inštitúcií (ČSOB, Csemadok 
a pod.). 

Za  hazard so samostatnosťou 
a hanbu pred svetom  pokladáme sna-

hy predstaviteľov vlády SR o oživovanie 
značky Made in Czechoslovakia!

 Suverenita, nezávislosť a jednota  
Slovenskej republiky je výsledok práce 
a bojov mnohých  generácií  sloven-
ského národa a sú neprekročiteľnou hra-
nicou pre každú  vládnu garnitúru 
či  menšiny a záujmové skupiny!“

Tých upozornení kompetentným sa 
na ich stoloch hromadí iste nemálo. No 
mnohé zatiaľ zostali bez odozvy. 

Nepredpokladáme zmenu pevné-
ho postoja premiéra našej vlády Rober-
ta Fica pri obrane a posilňovaní základ-
ných atribútov samostatnosti a suvereni-
ty Slovenskej republiky v domácej i za-
hraničnej politike. Dokázal a aj v súčas-
ných tendenciách neoregionalizácie to 
dokazuje. Občania SR sa aj na nás ob-
racajú s otázkami, čo robiť, za čo platí-
me dane, keď zodpovedné rezorty nepl-
nia svoje povinnosti pri ochrane záujmov 
republiky? Doma aj v zahraničí. Vari sme 
takí ľahostajní, že nami nepohne ani me-
diálny výsmech Rakúšanov a niektorých 
inštitúcií v zahraničí submisívne sa vra-
cať k obchodnej značke kvôli záujmom 
niektorých reliktov zaniknutého štátne-
ho útvaru? 

■ DOZREL ČAS!
Prirodzene tu nejde o formálne de-

taily. Tu ide o principiálnu otázku: Sú 
naši bankoví, podnikateľskí a iní pred-
stavitelia natoľko závislí od svojich zis-
kov, od obchodnej značky neexistujúce-
ho štátu, že dokážu zradiť záujmy vlast-
ného rodu a jeho štátu? A sú naše kom-
petentné inštitúcie natoľko nevšímavé 
a benevolentné preto, že nemajú oba-
vy z možného postihu? Lebo ak urobia 
Slováci neplechu napríklad v susednom 
Rakúsku, opodstatnene sa spustí v „na-
šich“ médiách dôrazná kritika. Ale keď 
nás očierňujú niektorí stranícki europo-
slanci, či keď sa ide kriesiť značka ne-
existujúceho štátu – zostane to naďalej 
len pri neefektívnych konštatáciách?

Dozrel čas a verím, že v radoch 
združenej slovenskej inteligencie za 
uplynulé dve desaťročia stúpol náš po-
tenciál tak, aby sme –  podobne ako 
v máji 1992  na Kongrese slovenskej in-
teligencie na Donovaloch –  konkrétny-
mi skutkami dali najavo, že sa dokáže-
me postaviť za národno-štátne záujmy. 
Podobne môže vláda SR rátať s našou 
aktívnou podporou i voči ďalším nebez-
pečným tendenciám v spoločnosti, kto-
ré oslabujú ekonomiku, životnú úroveň, 
obranyschopnosť a trvalé hodnoty slo-
venského národa a Slovenska. Tak bu-
deme môcť, podobne ako napríklad Is-
lanďania, riešiť naše problémy v banko-
vej a iných oblastiach ekonomiky s pl-
nou zodpovednosťou voči vlastným ob-
čanom. A podobne ako Austrálčania po-
stupovať aj vo vzťahoch s neopodstat-
nene  trvale nespokojnými menšinami. 
Bude to na prospech všetkých občanov 
Slovenska i na prospech Európy v nároč-
nom období neoregionalizácie.

Autor je predseda 
Rady SES-NEZES.

A nie sú to len také  hocijaké  
mašinky. V auguste sa letisko Bra-
tislava stalo domovským prístavom 
Boeingu 747 – 400 OM-ACG 1 spo-
ločnosti Air Cargo Global. V tých-
to dňoch mal pribudnúť ešte jeden 
identický stroj. Ide o nákladné ver-
zie, ktoré okrem char terových le-
tov budú nasadené na pravidelných 
linkách z Bratislavy do Frankfur-
tu, Dubaja a Hongkongu. Na Slo-
vensku si nateraz žiadne médium 
nevšimlo, že prvý z dvoch Boein-
gov s imatrikuláciou OM – ACG_1 
už prepravil naozaj čestný náklad 
– na základe požiadavky Medziná-
rodnej organizácie UNICEF odletel 
z dánskeho  letiska Billund a sme-

Pavel MAJER, Ferdinand VRÁBEL



K U L T Ú R A

K U L T Ú R A

9 . S T R A N A

W W W . S N N . S K

Paráda ostala verná svojmu názvu

Hneď po inscenácii žatvy v hru-
šovskom katastri sa ľudia v hlúč i -
koch poberali dole do dediny, kde pre 
nich organizátori festivalu na čele 
so starostom Ing. Pavlom Bendíkom 
pripravili na rôznych miestach vy-
zdobenej obce naozajstný festival 
vôní, chutí, remesiel, hudby a tan-
ca... S otvorenou náručou čaka-

li a vítali návštevníkov vo všetkých 
hontianskych  dvoroch: Hrušov-
skom, Gazdovskom, Poľovníckom, 
Detskom, Prandor fskom, Haluško-
vom, Polichnianskom, Pufancovom, 
vo Vinárskom, v Pálenič iarskom, 
Haluškovom, Gajdošskom, Krošniar-
skom,  Pukanskom, Hasičskom, 
Mládeneckom, Rozhlasovom, ale 

i vo  Dvore Hrušky Parádnice, Dvo-
re regionálnej značky Hont, v za-
hraničnom dvore priateľov... Veľa 
aj vymenovať, nieto ešte pripra-
viť a do detailov všetko doladiť tak, 
aby každý dvor odzrkadľoval svoj 
prívlastok.   

V ľudovom dome, kde sa akoby 
zastavil čas, návštevníci zažili atmo-

Zvýšená frekvencia áut s najrôznejšími evidenčnými č íslami a značkami z rôznych okresov Sloven-
ska aj zo zahranič ia ,  smerujúcich do malebnej a rázovi tej dedinky Hrušov, dávala tušiť,  že a j  tohto -
ročný fest ival ľudovej kul túr y bude opäť  p lný návštevníkov. Ako pr vú si mohli  pozr ieť  t radičnú žat-
vu, pr ičom si vlastnoručne mohli  vyskúšať  mlátenie cepmi.  Zaujal i  i  staré roľnícke stroje a nára -
die, vystavené v  Gazdovskom dvore, i  ukážky pečenia chleba v t radičnej murovanej peci ,  k toré pat-
r ia medzi návštevníkmi k najzauj ímavejším a najatrak t ívnejším.

Netradičný festival tradičných remesiel a  folklóru v Hrušove

Spomien k y a ko veľ k ý román
Ľ u b a  H a v i a r o v á - R u ž i č k o v á :  K r o n i k a  e m i g r a n t k y,  Vy d a v a t e ľ s t v o  M S  2 0 1 4

Memoárová l i tera túra sa pohybuje v š i rokom spek t re š t ýlov.  Od 
presných a exak tných uvádzaní  dátumov a fak tov cez be let r i zo -
vané rozprávanie o is tom ž ivotnom úseku rozprávača.  Niekedy 
sa však podar í  sk ĺbiť  fak tograf ickú presnosť  s  doslova románo -
v ým c i tom pre zobrazenie a tmosfér y.  Práve toto sa sta lo v kni -
he spomienok Ľuby Haviarovej - Ruž ičkovej ,  k torú nedávno v yda -
lo Vydavate ľst vo Mat ice s lovenskej .

Autorka kn ihy K ron ika emigrantky je  dcérou šp ičkového lekára, 
zak ladate ľa moderne j  s lovenske j  kard io lóg ie,  pro fesora V lad imíra 
Hav iara.  V jú l i  19 68 bo la  spo lu  s  manže lom lekárom na š tud i jnom po -
by te v  USA a an i  netuš i la ,  ako ich osudy zamieša august  19 68.  Skrát -
ka,  mladá rod inka,  k torá sa medzi  t ým rozrást la  o  potomka,  osta la 
v  Amer ike a začala prak t icky od nu ly  budova ť  s i  svo j  „ amer ický sen“. 
Za pos ledných as i  s to  rokov od iš lo  zo S lovenska azda a j  n ieko ľko mi -
l iónov ľudí.  Na jskôr  z  ekonomických dôvodov,  neskôr  z  po l i t i ckých 
a dnes,  bohuž ia ľ,  zasa z  ekonomických.  Osudy mnohých z  n ich sú za -
znamenané v  kn ihách,  tak že da lo by sa poveda ť,  že ide o ďalš iu  š tan -
dardnú kn ihu spomienok emigrantky.  No n ie  je  to  tak .  Autorka má dar 
podáva ť  a j  každodenné s i tuác ie  s  l i te rárnou v yc ibrenos ťou,  a  na jmä 
s  nadh ľadom a humorom. Č i t a te ľ  sa z  kn ihy dozv ie mnohé zaujíma-
vost i  z  amer icke j  spo ločnost i  na pre lome šes ťdes iat ych a  sedemdesi -
at ych rokov až po roky devä ťdesia te,  dozv ie sa o tom,  akú t v rdú prá -
cu v yžaduje presadi ť  sa v  te j to  k ra j ine,  a le  a j  spätne,  aké per ipet ie 
zažíva la  autorka pr i  svo j ich návratoch do v tedy eš te soc ia l is t ického 
b loku.  Ľuba Haviarová - Ruž ičková to t iž  v  USA za lož i la  cestovnú kan -
ce lár iu  zameranú na Európu,  v rátane v tedajších k ra j ín  Varšavskej 
zmluv y.  Skrátka,  pútavé č í t an ie  od k torého sa neodt rhnete,  kým ne -
otoč í te  pos lednú st ránku.

(mab)

Ján BRLOŠ –  Foto:  autor 

sféru starkinej chalúpky na lazoch, 
oživili spomienky na to, čo všetko 
bolo súčasťou prednej a zadnej izby, 
pitvora aj kuchyne s tradičnou muro-
vanou pecou s prípeckom... V útul-
nej parádnej izbičke sedela babička 
ako z rozprávky –  Mária Kamasová, 
ktorá  oprášila spomienky na ťažký 
život našich predkov.

Účastníci Hontianskej parády 
mohli okrem dvorov obdivovať naj-
rôznejšie tradičné aj menej známe 
ľudové remeslá –  tkáčstvo, braš-
nárstvo, kolárstvo, prútikárstvo, rez-
bárstvo, súkenníctvo –  a mnohých 
drobných ľudových umelcov, spod 
rúk ktorých vychádzali krásne a ori-
ginálne diela. 

V obci sa mali možnosť prezen-
tovať aj vinári z Veľkokrtíškej vínnej 
cesty a v kultúrnom dome ladil chuť 
moravskými vínami mladý vinár Jiří 
Fila. Stač ilo prejsť len pár krokov 
a na svoje si prišli chlapi, ktorí ob-
divovali stabiláky a hnacie agregáty 
zberateľa A. Matušova. 

Hrušov má názov po hruške a tri 
ich má vo svojom erbe, preto samo-
zrejme hrušky, č i už ako ovocie, 
hruškový lekvár, kompót, ale aj v te-
kutom stave ako voňavá hruškovica, 
nemohli chýbať. Návštevníci mohli 
vidieť nielen to, ako sa varí klasic-
ký slivkový lekvár, ale aj menej zná-
my, ale o to chutnejší hruškový. Ovo-
cinárov zaujala prezentácia starých 
a krajových odrôd ovocia. Ak nie-
kto vyhladol, mohol ochutnať jedlá 
od výmyslu sveta – guľáše aj papri-
káše, pečenú kačku s lokšami, lokše 
s masťou aj s makom, držky, pečené 
rebierka a priatelia z Poľska ponúka-
li lahôdku – chlieb so škvarkovou ná-
tierkou a s  kvasenými uhorkami. 

Na pódiu Pri vežičke prebiehal 
bohatý kultúrny program, ktorý bol 
pripravený na obidva festivalové dni. 
V piatok večer si pri Vežičke zah-

rali a zaspievali gajdoši zo Sloven-
ska a po nich vystúpil folklórny sú-
bor Jaročan a kolektívy zo zahrani-
č ia. V hlavnom večernom kultúrnom 
programe v amfiteátri pod názvom 
Prišli hostia zďaleka sa predstavili 
Mužský zbor z moravského mesteč-
ka  Kunovice,  FS pri MO MS Aradáč 
zo Srbska a spevácka skupina Akord 
z Poľska. Po nich domáca folklór-
na skupina Hrušov a Detská folklór-
na skupina Ragač inka Hrušov, ktoré 
pôsobia pri MO MS, svojím vystúpe-
ním potešili a všetkým prítomným sa 
predstavili v pásme s výstižným ná-
zvom Vitajte u nás! Vrcholom piatko-
vého večera malo byť  vystúpenie po-
predného umeleckého súboru SĽUK 
s pásmom Krížom-krážom. Krížom-
krážom, žiaľ, oblohu už osvetľo-
vali blesky a zlovestne vyzerajúce 
olovené oblaky. Tie neudržali vodu 
v nich a spustili ju na SĽUK-árov. 
Našťastie, dážď už v sobotu Hrušov 
obchádzal, a tak sa „paráda“  moh-
la od rána rozvinúť do svojej krásy 
tak, ako si to všetci organizátori, re-
meselníci, a samozrejme aj návštev-
níci priali. 

V hlavnom amfiteátri –  na 
Lesnej scéne a Pri vežičke –  už boli 
pripravené  stovky folkloristov sólis-
tov i kolektívov zo Slovenska aj zo 
zahranič ia, aby nadšencov ľudového 
folklóru potešili nielen spevom, tan-
com, ale aj pohľadom na nevšednú 
krásu ľudových krojov. 

Vo večernom programovom blo-
ku pod názvom Na hontianskom 
dvore sa so zvykoslovným pásmom 
hontianskych miest predstavilo vyše 
tristo zástupcov hontianskych miest 
a obcí. Vystúpenie folklórneho súbo-
ru Rozsutec zo Žiliny dalo dôstojnú 
bodku za vydareným kultúrnym prog-
ramom Hontianskej parády, ktorá sa 
už o rok dožije neuveriteľnej krásnej 
dvadsiatky.

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

ústavu SAV, aby v budúcnos-
t i  ešte opatrnejš ie rozkopá-
val  zem, lebo mám tušenie ,  že 
naši  predkovia v yrábal i  poháre 
s odl iatkom prsníka Věstonic -
kej  venuše. Jednak to bol v te -
dajší  ideál  krásy a jednak mal i 
na poháre inakšie mierky,  akou 

je ľav ý prsník v ychr t le j  model -
ky.   Keď  sme pr i  d ievkach ako 
lata ,  škoda, že sme v šesťde -
siat ych rokoch minulého sto -
roč ia nepr išl i  na túto úžasnú 
myšl ienku odl ievania pohá-
rov z ml iečnych žl iaz ako pr ví .  
Vtedy bol i  tot iž  v móde ploché 
modelky s ostr ými te lesnými 

hranami.  Najslávnejšia z nich, 
ideálna Twiggy,  bola vlastne 
živá tenká fošňa s ostr ými hra -
nami ,  zabalená v látke .  Mala 
pr iemer hrude mínus dvadsať 
cent imetrov.  Mal i  sme ju v te -
dy zdvor i lo  požiadať  o odl ia -
tok je j  prsníka.  V te j  miere by 

sme mohl i  v yrobiť  ce loštátne 
cer t i f ikované poldecáky, a tak 
v ýrazne znížiť  a lkohol izmus na 
Slovensku. Už by som chcel  v i -
dieť  opi t ých, k tor í  by v krčme 
udieral i  pol  deci ,  k toré má ob -
jem hrudníka plochoprsnej 
Twiggy. Škoda t iež ,  že sa neza -
choval odt lačok prsníka cisá -

rovnej Már ie Terézie .  Mala se -
demnásť  det í ,  nedojč i la ,  a pre -
to pravdepodobne bujnela .  Do -
bové por t rét y panovníčky sú 
toho svedect vom. Pod ľa odl iat -
ku je j  prsníka by som uzákoni l 
mieru pohárov na pivo. Výraz-
ne by tak stúpla kul túrnosť  za -

r iadení ,  kde sa dnes čapuje ,  a 
to bez ohľadu na cenovú sku-
pinu. Chlapi by tot iž nevláda-
l i  taký kr íge ľ  pr i ložiť  k  ústam, 
aj  keby mal dve uši .  Preto by 
musel i  by ť  kr ígle na stojanoch 
a pi lo by sa z ich dna.  Zhora 
by bol i  odl iatky prsníka Már ie 
Terézie zat várate ľné a na dne 

by mal i  adek vátnu dierku.  Pr i 
v ýčape by pivár i  dostal i  ako 
pozornosť  podniku zdarma 
jednorazové cumlíky,  zabalené 
v zdravotne overenom obale . 
Štamgast i  by dostával i  cumlí -
ky samozrejme s vlastným me -
nom. Muži by ležal i  na ležad-
lách, keďže pohár by normálne 
nezdvihl i  pre jeho objem. No a 
práve v  te j to polohe napadal i 
r ímskych pol i t ikov,  rečníkov a 
f i lozofov len t ie najsk vostnej -
šie myšl ienky. Rovnaký spô -
sob konzumácie piva by pivá -
rov nút i l  v iesť  t iež len vzneše -
né reč i .  Skonč i lo by sa to tak , 
že ženy by ich do krč iem rady 
v yháňal i .  Oj ,  bolo by to na Slo -
vensku zrazu šťast ia!    

M i lan ZEMO

Odliatok prsníka ako pohár pohárov

H U M O R E S K A

Pokrok namojveru neza -
stavíš.  Star í  Germáni pi l i  me -
dovinu z kravských rohov, 
Evenkovia z impregnova-
ných sobol ích chvostov a sú-
časná novinka pohára pohá-
rov je odl iatok ženského prs-
níka.  Raz darmo, c iv i l izácia 
je c iv i l izácia.  V t vare ľavého 
prsníka celebr i tnej  modelky 
Kate Mossovej v yrobi l i  pohár 
na šampanské. Dosť  ma t rá -
pi ,  že mi nev ysvet l i l i  závaž-
nú skutočnosť,  prečo na po -
hár vzal i  mierku len z ľavé -
ho prsníka.  Č i  ten prav ý ne -
bol tohto pohára pohárov t iež 
hodný.  V te j to súvislost i  na -
vrhujem Archeologickému 

Zuzka Zguriška, slovenská prozaička, dramatička a prekladateľka, 
sa narodila 13. apríla 1900 na  Myjave v učiteľskej rodine. Počas druhej 
svetovej vojny vyštudovala filozofickú fakultu Univerzity Komenského, 
odbor filozofia a dejiny umenia. Do povedomia slovenských čitateľov sa 
nezmazateľne zapísala najmä románom Byčianka z doliny a trilógiou Met-
ropola pod slamou, Mestečko na predaj a Zbojnícke chodníčky.

Úspech mal aj jej román Manželstvo na úver a zbierka poviedok Ob-
rázky z kopaníc. Umrela pred tr idsiat imi rokmi 24. septembra 1984 v Pra-
he.  O sebe polováž- ne  hovor i la, že napr iek 
tomu, že sa narodi la na Ve ľký piatok, sa jej tá 
tr inástka ni jako nevy- pomsti la a dodáva, že 
dokonca sa aj vydala, čo je predsa najzbož-
nejším pr ianím všet- kých mladých diev. Ten-
to dátum obsahuje pr i - ve ľa neš ťastných zlo -
žiek, takže niet divu, že otec sa ozval: „To som 
zvedavý, aký trojnásob- ný blázon bude z našej 
pr vorodzenej! “ Dala sa však ako najstarš ia na 
otcovo remeslo a vše- možne sa pr ič in i la, aby 
sa dostala za uč i te ľku do rodného kraja Z tohto spojenia vychádza aj naj -
osobnejš ie posolstvo Zuzky Zgur išky zakomponované nielen do mesteč -
kovskej tr i lógie, ale nachádzame ho aj v k lasickom kopanič iarskom romá-
ne a v drobných žánrových poviedkach o ľuďoch na Myjave, do duše k to -
rých hlboko nač rela. Nazvala ich „ ľudmi dobrej vôle“ . Sú to ľudia reálne 
jestvujúci, s celkom konkrétnymi vlastnos ťami. Nepr istupuje k nim úplne 
vážne, lež s dávkou komickosti ,  a le pr i tom majú také eticko-spoločenské 
prejavy, aké umožňujú ľudské súžit ie, spokojnos ť  i  š ťastie. V kopanič iar-
skom etniku si Zuzka Zgur iška váži la pracovi tos ť,  rozumnos ť,  hrdos ť  a sta-
točnos ť,  ž ič l ivos ť  a srdečnos ť.  Od zač iatku uznávala ich súdržnos ť  –  et-
nickú, sociálnu aj národnú. 

Peter JÁNOŠÍK – Foto: TASR, teraz.sk

P e v k yň a  ľu d í  d o b r e j  v ô l e
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Spomienka na spisovateľa pri deväťdesiatom výročí jeho narodenia

Anton BLAHA

Prázdne miesto po majstrovi slova
Ján ČOMAJ –  Foto: Emil SEMANCO

Osemdesiatsedemročný Lacko 
Ťažký zažil v živote všetko, čo len 
mohli zažiť jeho rovesníci –  šarvan-
ci za prvej republiky, vojaci východ-
ného frontu vo veľkej vojne, najmladší 
v povstaní, nadšenci povojnovej obno-
vy štátu na národne a sociálne spra-
vodlivejších základoch, aspoň im 
to majitelia moci sľubovali, dospelí 
muži, čo si pri práci a rodine dopĺňali 
vzdelanie a pri úplnom nedostatku vy-

Keď  som sa dozvedel tú smutnú zvesť  a dostal sa zo zmeravenia , mal som poci t ,  akoby spome-
dzi nás neodchádzal iba družný a dobrosrdečný pr iateľ,  č lovek stále rovnej postavy, akoby zemský 
magnet izmus rokov nemal naňho vplyv, muž s usmiatou tvárou, zdobenou plat inovou korunou vla -
sov, spisovateľ  s char izmou osobnost i ,  a le a j  posledný slovenský klasik .  Bytosť  z rodu Hurbanov 
a Štúrov, Hviezdoslavov a Vajanských, Kukuč ínov a Rázusov. 

dobrého a spravodlivého človeka na 
čele štátu. Už aj to je škoda.

Môj pocit straty z jeho odchodu 
bol o to silnejší, že práve v posledných 
mesiacoch sme mali zvlášť čulý vzťah 
a napriek vzdialenosti, ktorá nás roz-
delila mojím odchodom na vidiek, stre-
távali sme sa častejšie. Za tie pekné 
chvíle som mu veľmi vďačný. Na jar 
v roku 2010 nás navštívil v novom 
šaštínskom domove a všetci, čo sme 
boli pri tom, spomíname, ako preky-
poval srdečnosťou a netajil, že sa cíti 
medzi nami dobre. O pár týždňov mi 
v salóniku Klubu slovenských spiso-
vateľov predniesol laudácio k okrúh-
lym narodeninám. Na jeseň sme boli 
vedno s pánom prezidentom Schuste-
rom  kmotrami memoárovej knihy Jo-
zefa Sitka v spoločenskej sále SAV – 
a vedľa v salóniku som s obavami po-
zoroval, že Lacko si nedal ani pohár 
vína, nosil som mu od pultu pomaran-
čový džús a ešte aj ten si riedil vodou. 
Stihol napísať úvod do knihy Drotár-
ska odysea, ktorú o niekoľko týždňov 
vydala Matica slovenská – ani si nevie 
predstaviť, ako si to vážim!  Kniha má 
totiž vzácnosť: je v nej posledný lite-
rárny počin Ladislava Ťažkého. V stre-
du 19. januára 2011 sme vo výbore 
PEN klubu schválili nomináciu majstra 
Ťažkého na udelenie Nobelovej ceny 
za literatúru. O niekoľko hodín sa Lac-
ko Ťažký stal laureátom Večnosti.

Práve na pozadí osobnosti majst-
ra Ťažkého, spisovateľa, ktorý neúnav-
ne apeloval na nezmieriteľnosť s kriv-
dou a lžou, vidno, aké riedke je pole 
obrancov rozumu, sociálnej spravodli-
vosti a práva. Slovenská literatúra ne-
kráča v tradíciách svojich predkov, ne-
angažuje sa ako generácie pred nami. 
Spisovateľov už nevidno medzi posta-
vami, ktoré ovplyvňujú chod verejného 
života. Na veľkú škodu veci a na tichú 
radosť mocných.

Po majstrovi zostalo prázdne 
miesto.

flexia ľudových povestí, etické problé-
my, cestopisy, literárne profily, mono-
grafia rodného Čierneho Balogu, aj di-
vadelná hra Hriešnica žaluje tmu. 

Mal som to šťastie od polovi-
ce šesťdesiatych rokov spolupraco-
vať s Ladislavom Ťažkým v Smene 
na nedeľu, aj dve desaťročia zná-
šať s ním údel vyhnanca vo vlast-
nej krajine. V deväťdesiatych rokoch 
sme sa stretávali najčastejšie – živo 
si pamätám jeho vnútorný zápas 
či kandidovať a či nie za preziden-
ta mladej republiky. Prichádzal vte-
dy za nami nenápadne, odlákal nás 
od roboty na kus reči, hádam aj skú-
šal, či postačia argumenty, ktorými 
chcel odmietnuť  funkciu hlavy štá-
tu. Naše presviedčanie nezaberalo 
– pred finále to naozaj vzdal. Zoškli-
vila sa mu hra politikov, a najmä bru-
tálna nenávisť, ktorou bola vtedy po-
značená slovenská spoločnosť a kto-
rá doslova rozštiepila národ na dva 
tábory. Nevraživosť medzi nimi pri-
pomínala stredoveké honby na vy-
znávačov inej viery toho istého Boha. 
Aj dnes rozmýšľam, či konal správne, 
keď kapituloval. Či by tento slovenský 
Kekkonen nebol – podobne ako jeho 
fínsky predchodca – vyslobodil národ 
z nenávisti a zo zovretia chamtivcov. 
Možnože by sa nič nebolo zmenilo. 
Boli by sme však aspoň spomínali na 

Boli sme si natoľko blízki, 
že čokoľvek zatiaľ zverejňovať 
z našich rozhovorov z očí do očí 
vidí sa mi ako svätokrádež. Mô-
žem napísať spomienku, ale ako 
spomínať na tak hmatateľne ži-
vého –  stále je vo mne prítomný. 
Namiesto spomienky chcem oži-
viť jeho drobnokresbu –  kres-
liarske bunky niekdajšieho vo-
jenského mapára, nezverejne-
nú skicu, báseň v próze o Rusí-
noch... 

Starší Smolák je Miroslav, vo 
svete známy MIRO. A mladší And-
rej. Sú synmi zatopenej polonin-
skej Stariny.

Aj preto išli bratia do sveta 
ako ten „... tatko, čo pri tomto kľa-
kol buku...“ A v tom svete už zosta-
li. Miro dobyl Berlín, Prahu; Andrej 
Bratislavu. 

Ako? Obaja múzou.
Miro múze nežne a úspešne 

dvorí na nádvorí kaštieľov a zám-
kov...

Andrej s múzou tvorí; maľuje 
raj žien po svojom... Tiež úspešne.

Mira múza tak opantala, srdce 
do zajatia vzala, že jej kúpil chrám. 
Chrám svätého Rocha na Hradča-
noch, v ktorom sa s ňou oženil.

Andrej divú múzu skrotil, 
osedlal, sadol na ňu s paletou ako 
so štítom a štetcom, ako mečom 
pustil sa do boja a objavil Evy za-
kliate v hmle aj v dreve a pozval ich 
na plátno i plachtu. Znova úspeš-
ne.

Obidvaja bratia zvíťazili, svet 
dobyli.

Miro v Prahe s múzou plzeň 
pije. Andrej v Bratislave frankovku.

Už nijakú pálenku!
A, vraj, Rusíni...
•••
 Éj, Starina, Starina, dvoch 

Smolákov si mala, dvoch synov 
statočných, ale už ich nemáš; ne-
orú, nesejú na tvojich poliach. 
More ich vzalo. More vody pitnej, 
nie pálenky žitnej...

Smädný Prešov aj Košice 
presídlencom ďakujú.

Takí sú Rusíni. 
•••
Kde všade snívate svoj sen 

o Starinskom mori, Rusíni, priate-
lia moji.

Zaplavili sme svet. Či nás ne-
vidíte!?

V politike nás bola presila. 
Všade sme boli, ale už nie sme. 
Lebo aj keď ešte žije, niet viac Va-
siľa. Zahalil ho pražský zamat. Po-
litika nás všetkých uštipla – ako 
zmija.

Všade, kde sme, tam sníme. 
Snívame, a kde nás nikto nevidí, 
plačeme. Žialime za Ninou, lás-
kou detskou, spanilou, aj za Sni-
nou nám milou. 

Áno, plačeme. Akoby sme my 
boli vinní za zatopenie našej star-
kej Stariny. Aj za tými za morom...

My Rusíni slovenskí.
Na Slovensku aj vo svete vša-

de doma...
Potvrdiť to môže majster Emil 

Semanco z rodu svetobežníkov. 
V hlavnom meste pri Dunaji o La-
borci a Čertižnom sníva, na čer-
toviny mladosti spomína, v redak-
ciách slávnych redaktorov učí slo-
venč inu a v textoch hľadá nedo-
statky – hrúbky, č iarky, ypsilon-
ky. Na ňom zas Ilonky, Otky, Etky, 
poetky všetky nemôžu nájsť chy-
by, ale on miluje inú, nad Cirochou 
rozkvitnutú Ninu, pardon, nivu. 
A obrazy... Preto staré strihá, spá-
ja, skladá, nové vytvára a  bráni 
v nich č loveč inu. 

Takí sú. Moji slovenskí Rusí-
ni.

Ladislav ŤAŽKÝ

Moji traja milí
slovenskí Rusíni

Ú R Y V O K

počítavosti nemohli ani len tušiť, čoho 
sa dožijú. Poslední z  veľkej generá-
cie, čo sa vzbúrili proti dogmám reál-
neho socializmu a potom dvadsať ro-
kov znášali vydedenie. A vo veku nes-
torov sa bez váhania, z hlbokého pre-
svedčenia priklonili k myšlienke slo-
venskej štátnosti a dvíhali nielen va-
rovný prst, ale aj plným hlasom vyzý-
vali politikov, aby zanechali cestu kru-
tého nepriateľstva v časoch Mečiara 
a nevyberavého antimečiarizmu – len 
si spomeňme na jeho knihu esejí Za-
stavte paľbu, prosím!  Kto z mocných 
by však čítal Ťažkého knihy v čase di-
vej privatizácie,  dražieb a bujnenia 
vrstvy bohatých Slovákov? Upokoju-
júci bol aj jeho postoj k averzii spiso-
vateľských spolkov, ktoré sa vyliahli 
po prevrate –  krotil ich vetou: Spiso-
vateľských organizácií na Slovensku 
môže byť koľkokoľvek, aj tak sloven-
ská literatúra bude len jedna.

Košatá je jeho tvorba. Od zbie-
rok Vojenský zbeh  a Hosť majstra 
Čerta cez  románový triptych Amen-
mária a dva zväzky Evanjelia čatára 
Matúša  po Lovcov ľudských tvárí. Je 
v nich odraz krvilačnosti vojny, opti-
mizmus tvorivého človeka, vyjadre-
nie úcty k ženám, vzácny obraz jednej 
z najväčších našich  stavieb v deji-
nách – Gabčíkovskej priehrady, ponor 
do psychiky súčasníka, moderná re-

Chcem sa vrátiť k jednému pred-
vianočnému večeru, príjemnému pose-
deniu priateľov, bohatému na spomína-
nie, rozhovory i mlčanie, keď bolo nad 
čím uvažovať. K podnetnému stretnutiu 
s neočakávaným koncom. Spomienka 
naň ma bude ustavične sprevádzať nie-
len touto úvahou nad životom a tvorbou 
Ladislava Ťažkého, nielen pri zamysle-
ní nad vzájomnou súvislosťou literatú-
ry a života tvorcov, lebo Laco Ťažký bol 
ústrednou postavou toho večera. 

Na tom predvianočnom posedení 
sme sa zišli najmä kvôli nemu. Dal mi 
na to impulz jeho hlas plný bolesti. Sťa-
žoval sa mi, že sa necíti dobre, nechutí 
mu jesť, chradne a slabne. Preto sme sa 
chceli s ním zísť a povzbudiť ho. V dob-
rej nálade a s úprimnou radosťou  nám 
podpisoval svoje čerstvé knižky Poraze-
ní víťazi a Lovci ľudských tvárí ako via-
nočné darčeky. „Ale venovanie vám ne-
napíšem,“ upozornil nás so smiechom, 
„aby sa vám kniha lepšie predávala 
v antikvariáte.“

Opätovné listovanie v jeho tvor-
be ma vedie ako večernica touto spo-
mienkovou úvahou. Mám opäť príleži-
tosť zblížiť sa s jeho dielom, rozprávať 
sa s jeho hrdinami, obracať ich v ruke, 
presviedčať sa o ich trvalej hodnote. 
Pri tomto spomienkovom „šúpaní ci-
bule“, keď si pomôžem titulkom auto-
biografi ckej knihy G. Grassa, ma za-
ujali najmä dve myšlienky. Predovšet-
kým som zaznamenal, najmä pod vply-
vom Ťažkého posledných próz Poraze-
ní víťazi  a Lovci ľudských tvárí, ako au-
tor zrástol so svojím neodmysliteľným 
hrdinom či večným sprievodcom svo-
jich románov a svojho života čatárom 
Matúšom Zrazom. Spojili sa nerozluč-
ne ako dva čiernobalocké duby vyras-
tajúce z jedného kmeňa. Takpo-
 vediac na večnosť. Zrástli, lebo mali 
rovnaký koreň, osud i život. Prostredníc-
tvom svojho Matúša aj autor doslova zli-
terárnel alebo sa dokonca tak stotožnil 
so svojím hrdinom, že ich často nemož-
no ani navonok rozlíšiť: chodia v tej istej 
košeli, nohaviciach, bagančiach a ne-
skôr topánkach, nosili jednu torbu i ban-

dalier... Nemožno ich takmer rozpoznať, 
lebo sa pomalou evolučnou cestou, po-
stupným splývaním autora a jeho hrdinu 
narodil jeden nový človek.

●●●
Kde sú zdroje víťazstva Laca Ťaž-

kého nad utrpením a strachom? Vychá-
dza mi to tak, že prežiť vojnové i povoj-
nové roky 20. i 21. storočia znamena-
lo predovšetkým veriť. Čomu a v čo ve-
ril Laco Ťažký? Najviac azda v ľudskosť. 
Hľadal ju a nachádzal, raz v jej sotva 
badateľných stopách v roztápajúcom sa 
snehu zákopov a bojísk, inokedy v skut-
koch Matúša Zraza a svojich spolubojov-
níkov, u kolegov, kamarátov, vo svojom 
presvedčení, vo viere v nesmrteľnosť 
človeka.  Zdedený duchovný testament 
po rodičoch nosil v sebe ako dia-
mant vsadený do hrude, ktorý nesčer-
nie a vo dne i v noci jasne svieti, najmä 
keď naň dopadá jagavé svetlo poznania, 
ku ktorému sa sústavne prepracovával 
a ktorým popieral strach.  

Na ceste poznania putoval brodis-
kom zloby, ktorá je mnohokrát silnej-
šia a často úspešnejšia ako ľudskosť 
a spravodlivosť. Uvedomoval si to najmä 
vtedy, keď ho obklopovalo ticho, opúš-
ťali priatelia, vyhýbali sa mu kolego-
via, ktorí pili šampanské medzinárodne 
uznávanej známky ÚSPECH. Namiesto 
nich stretával raz zbabelé, inokedy zlo-
vestné mlčanie, ktoré ho bodalo na naj-
citlivejšom mieste –  v srdci.

Po odchode Laca Ťažkého z tohto 
sveta vydal Karel Kaplan, známy čes-
ký historik, svoju monografi u s názvom 
Antonín Novotný, Vzestup a pád „lido-
vého“ aparátčika (2011), kde našiel svo-
je miesto aj Ladislav Ťažký. K. Kaplan 
reprodukuje v knihe (str. 222), čo zistil 
z informácií vtedajšieho zástupcu veli-
teľa krajskej správy ŠtB o L. Ťažkom na 
začiatku šesťdesiatych rokov, keď vstu-
poval ako autor do sveta literatúry. „Na 
základe zabudovaného technického 
úkonu v redakcii Kultúrny život bol za-
chytený rozhovor pracovníka ÚV KSS 
s. L. Ťažkého, ktorý diskutoval s vtedaj-
ším zodpovedným redaktorom. Obsah 
tohto rozhovoru mal za následok, že s. 

Muž, čo prekonal strach Ťažký bol zbavený funkcie pracovníka 
ÚV KSS,“ citujem z uvedenej knihy. Išlo 
vtedy o rok 1964, keď vydal prvé pró-
zy Hosť majstra Čerta a Vojenský zbeh, 
intenzívne žil s umelcami a zastával sa 
ich. Po prečítaní týchto riadkov som si 
pomyslel, aké mal L. Ťažký šťastie, že 
to nečítal, že o tom nevedel. Určite by 
to znásobilo rozčarovanie a ktovie, či by 
jeho doráňané srdce  nezlyhalo pod ťar-
chou tejto zrady skôr.

Celé doterajšie uvažovanie ma ve-
die k záveru, ktorý je večným svetlom na 
posmrtnom ľudskom i literárnom pomní-
ku L. Ťažkého: Je to jednota duše a tvor-
by, skôr výnimočná ako častá, s kto-
rou premohol strach, čo ho sprevádzal. 
Všetkým včerajším i súčasným mocná-
rom ostro a priamo povedal, že existu-
jú piráti cti, ktorí lovili najskôr v širokých 
vodách socialistického oceánu a dnes 
lúpia ako oligarchovia prostredníctvom 
svojich moderných pirátov. Nuž neču-
dujme sa a pripomeňme jeho naliehavý 
apel, ktorý nám ponecháva na domýšľa-
nie: Načo strany? Načo štrajky? Načo 
povstania? Načo revolúcie a kontrare-
volúcie? Načo súdy a popravy? Načo 
vylučovania a tresty? Načo eštebác-
ke listiny a archívy? Aby mali koho stra-
šiť? Aby sa človek človeka bál ako divé-
ho zvera?

To nie sú otázky bezradnosti.
●●●
Keď sme si v zime 2011 užívali 

predvianočnú atmosféru u nášho pria-
teľa, pochvaľoval si servírovanú kapust-
nicu: „Aká je dobrá, kyslučká, chutí mi, 
po čase sa opäť schuti najem.“ Jed-
li sme pravú kysuckú, ktorá sa robí len 
z kapustnej šťavy, prípadne sa dopĺňa 
hríbmi a sušenými slivkami. Domáca 
pani ku kapustnici ešte ponúkla tradič-
né pácované bravčové rebrá a krkovič-
ku. Tešili sme sa, že Lackovi chutí, že 
pookrial v spoločnosti, v ktorej rád se-
dával. „Ako mi je dobre s vami,“ a mys-
lel aj na domáceho hostiteľa Ing. Jo-
zefa M. a maliara Ondreja Z. Stále sa 
však obzeral a spytoval sa: „A dôstoj-
ný pán docent K. nepríde? Mešká už. 
Nezavoláme mu?“ zjavne bol netrpezli-
vý. Spokojnosť získal, až keď  duchovný 
vkročil do miestnosti. „Som rád, že si pri-
šiel.“ Privítal posla Božieho. „Môžeme si 
odsadnúť? Môžeme sa nerušene poroz-
právať?“ opýtal sa dôstojného pána a na 

prekvapenie všetkých vstali a odišli do 
inej miestnosti.

Na pokojnú vianočnú jedličku doľa-
hol nepokoj. Neobyčajné milosrden-
stvo Svätej noci, pozvané hlavným akté-
rom večera L. Ťažkým, opatrne vkročilo 
k nám skôr, ako mu prislúcha, v požeh-
naný adventný deň. Vtedy sa tu stretla 
čistá duša Laca Ťažkého s jeho očaká-
vaným duševným pastierom a vznášala 
sa nad nami ako hviezda, ktorá oznamo-
vala príchod Spasiteľa. Pochopil som, 
že Jezuliatko môže prísť na svet na krát-
ku chvíľu iba kvôli jedinej osobe. Duša 
L. Ťažkého akoby sa v jeho prítomnosti, 
v tej svätej predtuche spojila s večnos-
ťou, hoci jeho pozemský život pokračo-
val ďalej. Zišla mi na um nedobrá pred-
tucha...

Po hodnej chvíli sa vrátili. Každý 
sám, osobitne a každý s iným poslaním 
a budúcnosťou, ako sme sa neskôr sta-
li svedkami. Laco alebo Matúš sa vrá-
til medzi nás celkom iný, ešte vyrovna-
nejší, sebavedomejší a spokojnejší. Aj 
dôstojný pán prišiel s tvárou akoby nie-
komu pomohol alebo ho zachránil. Tak 
si predstavujem prijatie do neba, pomys-
lel som si v duchu. Neskôr som sa do-
zvedel, že L. Ťažký absolvoval ešte jed-
nu takúto vnútornú duchovnú cestu. Do 
starodávnej Nitry, do mesta, ktoré roz-
prestiera krídla nad Svätoplukovou rí-
šou, tam, kde sa iste nachádza pod ná-
nosom prachu a hliny naša minulosť 
a možno sa raz objaví aj prvý sloven-
ský kresťanský kostol, do našej metro-
poly a svätyne ducha. Navštívil otca kar-
dinála. Až potom som sa utvrdil v tom, 
čo som tušil: nedaj Bože, lúči sa s nami. 
Azda sa nenapĺňajú slová a neprichá-
dza chvíľa, ktorú naznačil: „Už v mo-
jom veku nič neplánujem..., ak, tak sluš-
ne dožiť, dať si veci, problémy v sebe 
i mimo seba do poriadku, to znamená 
urobiť všetko, aby som odišiel dôstojne, 
s čistým svedomím.“ 

Takto pri i po priateľskej predvia-
nočnej večeri vystúpil zo zákopu po-
zemského života, vstúpil na večnosť 
s jasnou mysľou, pripravený ako jeho 
Matúš, vyrovnaný so sebou i so všet-
kými, ktorých stretol, lebo si dal všet-
ky veci do poriadku. Tak odchádzal člo-
vek, ktorý sa stal mužom, čo čestnosťou 
a ľudskosťou premohol stohlavého dra-
ka strachu.                         (2012, krátené)
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K nášmu presvedčeniu sa hlásme vždy

Ukážku tradičnej žatvy zorganizovali členovia MO MS vo Valči v  rámci svojho projektu

Aby nás potomkovia nepreklínali

Kňaz Ján Košiar na matičnej oslave Dňa ústavy 1. 9. 2014

M a t i c a  s l o v e n s k á :  S t o p  n e z m y s e l n ý m  s a n k c i á m

Hymnická pieseň   Bože čos’ ráč i l  slovenskému rodu znie v našich chrámoch (a nielen v nich) pr i roz-
l ičných slávnost iach. Zaznie aj dnes, keď  v Deň  Ústavy Slovenskej republiky zvolávame Božiu pomoc 
a ochranu na náš slovenský národ a štát . Z hľadiska večnosti dvadsaťdva rokov je zanedbateľný zlo -
mok času, ale v jednom ľudskom živote je to už dosť  dlhé obdobie. 

Ďakujem, že ste prišli   – všetci odvážni, ktorí sa neboja zimy – k soche 
kráľa Svätopluka. Chceme vzdať úctu v rámci roku, ktorý Matica sloven-
ská zasvätila jemu a Andrejovi Hlinkovi, tomuto mocnému vladárovi, za-
kladateľovi najstaršej slovenskej štátnosti, ako aj slovenskej ústave, pri-
jatej 1. septembra 1992.

Človek sa za taký čas stane dospe-
lým. Aj naša vlasť, súčasná Slovenská 
republika, ktorú dnes máme aj vďaka 
ústave, ktorú prijal slovenský parla-
ment 1. septembra 1992, prežila mnohé 
detské choroby a je dnes dospelá. Na-
priek neprajníkom, ktorí nechýbali pri jej 
zrode, je tu, lebo Božie požehnanie je 
silnejšie ako všetka ľudská zloba.  

Svätý Cyril a Metod, vy ste pri-
viedli našich predkov k pravej viere 
v Ježiša Krista a teraz sa s nimi radujete 
vo večnej sláve. Oslavujeme Boha, že 

tak bohato odmenil vašu neúnavnú hor-
livosť v ohlasovaní evanjelia. Pokorne 
ďakujeme nebeskému Otcovi, že vašou 
apoštolskou činnosťou začlenil náš ná-
rod do svojej Cirkvi. Orodujte u Boha za 
slovenský národ. Vyprosujte nám silu, 
aby sme vždy statočne vyznávali svo-
ju vieru a podľa nej žili. 

Stojíme tu pri soche nášho kráľa 
Svätopluka, milovaného syna Cirk-
vi, a pápeža Jána VIII., ktorý od neho 
dostal vzácny list Industriae Tuae. 
Na podstavci sochy to bolo aj pôvod-

Osobitne vítam Drahoša Macha-
lu, jedného z ideových autorov tejto 
sochy, ktorej zaiste raz vrátime všet-
ko, čo mala a čo má mať.

Chceme však dnes viac – ak 
máme napĺňať slová pápeža sv. Jána 
Pavla II., že od Slovenska čaká Eu-
rópa a svet v tomto tisícročí veľa: prí-
klad, ktorý bez odvahy je nemožný. 
Ak naši predchodcovia počas prvej 
Slovenskej republiky nemali dosta-

tok síl vzprieč iť sa vtedajšej hroznej 
veľmoci a zabrániť neľudskému osu-
du nevinných Židov, muselo prísť po-
vstanie – ale ani to osud týchto ľudí 
nezmenilo: už nijaké výnimky a dielo 
skazy sa dovŕšilo. Akurát že Slová-
ci dokázali, že sú najstatočnejší me-
dzi spravodlivými sveta: po augus-
te 1944 zachránili relatívne najviac 
svojich židovských spoluobčanov.  
Poučení aj týmito smutnými osudmi 

Marián TK ÁČ,  predseda Matice slovenskej

nepozorovane ako vážne ne bez pe-
čenstvo prostredníctvom silnej pro-
pagandy a tlaku na človeka, že hriech 
a zlo vlastne neexistujú. Koľko úsi-
lia sa dnes vynakladá v rozličných 
masmédiách, aby človeka presved-
čili, že staré dob ré zásady vyjadrené 
v Desatore sú smiešne a nemoderné! 
A Desatoro okrem toho, že je zapísa-
né v kaž dom ľudskom srdci, pochá-
dza z Písma svätého Starého zákona! 
To nevymysleli vo Vatikáne ani 
v Augsburgu, ani v Ženeve! Skutky, kto-
rých sa v minulosti ľudia báli alebo ich 
aspoň pokladali za nesprávne a hrieš-
ne, sa dnes defi nujú ako pre jav slobo-
dy a suverenity človeka. Žiaľ, toto je po-
hanstvo našich čias. 

Vzhliadni, Pane, svojou milos-
ťou na naše kráľovstvo. A nevydaj, čo 
je naše, cudzím. A nevydaj nás v ko-
risť národom pohanským. Skrze Kris-
ta, nášho Pána, ktorý kraľuje s Otcom 
i Duchom Svätým. Hrdo sa hlásime 
k našim kresťanským koreňom a chce-
me na nich budovať naše národné spo-
ločenstvo. Aj v duchu odkazu Andreja 
Hlinku: Za Boha a národ!

Chceme sa vierou posväcovať a 
podľa nej žiť, aby sme boli vďačné deti 
našich otcov, matiek a chránili si svoje 
dedičstvo. 

Všemohúci Bože, požehnaj nás 
silou zhora, aby sme ťa mohli raz 
v nebeskej vlasti oslavovať aj v spolo-
čenstve svätých bratov Cyrila a Meto-
da, ich učeníkov Gorazda, Klimenta, 
Nauma, Angelára, a Sávu, ako i Rasti-
slava a kráľa Svätopluka. 

Amen.

Ján KOŠIAR, 
rímskokatolícky kňaz

Drahý náš Bože, ďakujeme ti za 
náš slovenský národ. Ďakujeme ti, že 
si nám dal vzácne dary –  krajinu, ja-
zyk a kultúru, ktoré smieme rozvíjať. 
Drahý Bože, so slovami žalmistu vy-
znávame: „Blahoslavený národ, ktoré-
ho je Hospodin Bohom, ľud, ktorý vy-
volil sebe za dedičstvo.“ Vďaka, Bože, 
že v našej krajine je pre mnohých tvo-
je meno vzácne a tvoj milý syn Ježiš 
Kristus je nádejou mnohých ľudí. Do-
voľ nám ďalej rozvíjať dary tvojho po-
koja, tvojej milosrdnej lásky a tvojej 
spravodlivosti v osobných i spoločen-
ských vzťahoch rozvíjať vieru v milosr-

denstvo v moci tvojho Svätého Ducha... 
Drahý Bože, ďakujeme ti za to, že 
si náš slovenský národ zachoval a do-
volil si mu prežiť neľahké časy. Ďaku-
jeme ti, že si nám dal mužov a ženy, 
ktorí sa postavili za legitímne práva 
nášho ľudu. Ďakujeme ti za tých dáv-
nych z Veľkomoravskej ríše, za Ľudoví-
ta Štúra a jeho družinu a tiež za tých, 
ktorí sa postavili na obranu našich práv 
vo všetkých kritických časoch. Vďaka 
aj za tých, ktorí vedeli budovať mos-
ty spolupráce medzi ľuďmi našej kraji-
ny v Slovenskej národnej rade v minu-
losti. Ďakujeme Ti aj za tých, ktorí nám 

slúžia dnes v spoločenských funkciách. 
Požehnávaj ich a ukáž im cesty, ktoré 
sa páčia tebe, Bože.

Požehnávaj nás, aby sme spo-
lu s ľuďmi dobrej vôle rôznych národov 
a svetonázorov vedeli vytvárať dobrý 
u nás na Slovensku a v rámci Európ-
skej únie a vo svete. Kiež nikdy neza-
budneme na tvoje slovo, že blahosla-
vený je národ, ktorého je Hospodin Bo-
hom, ľud, ktorý vyvolil sebe za dedič-
stvo. (Ž 3,12). Amen.

Július FILO,
emeritný biskup 

Evanjelickej cirkvi a. v.

R I P O R T

Rok na našej dedine. Po predchádzajúcom ručnom kosení horských lúk prišlo na rad 
tradičné kosenie pšenice. Na láne hospodára Petra Mikulu sa zač iatkom augusta zišlo nie-
koľko starších koscov   žencov  s kosami opatrenými tzv. hrabkami. Po odkosení riadku  obi-
lia  alebo prikosení  k stojacemu obiliu mohli ženy žnice odoberať kosákom primerané množ-

stvá na hrste, z ktorých sa časť použila na uvitie povriesla a na zviazanie snopu. Z naviazaných snopov  sa postavili stavance –  nemce –  a prekry-
li „č iapkou“ z vybratého väčšieho snopu. Podobne sa pokračovalo po odkosení ďalších a ďalších riadkov. Po dostatočnom vyschnutí  na poli stavan-
ce hospodár zviezol konským povozom na rebrináku do humna na vymlátenie.  Ukážku tradičného mlátenia cepmi v humne na holohumnici predvied-
li matič iari 19. augusta. Tento spôsob praktizovali najmä drobnejší ro ľníci, väčší gazdovia na mlátenie používali mláťačky. Vymlátené zrno sa č isti lo 
od pliev a drobných neč istôt cez rieč icu, prípadne sa preosievalo vo vetre, gazdovia č isti l i v tzv. rajtároch.

Záver tradičnej žatvy ukonč i l i matič iari dožinkami, keď žnice uvili dožinkový veniec, ponúkli chutnými koláč ikmi, gazda občerstvením a spoločne 
si zaspievali pri harmonike.             Ján LUČAN   

Vzácne dary – krajina, jazyk, kultúra
Modlitba za mužov a ženy, čo sa postavili za legitímne práva nášho ľudu

Matica slovenská sa po 
novembri 1989 zaradila do no-
vého spoločenského systému 
ako nepolit ická národná inšti -
túcia. Zachovala si pluralitu 
názorov s deklarovaním spo-
ločenskej rovnováhy v polohe 
nadstraníckosti a nadkonfesij -
nosti. V tejto l íni i sa pohybo-
valo aj matičné č lenské hnutie. 
V miestnych odboroch MS oži -
l i kultúrne osobitosti v loka-
l itách a regiónoch i smerova-
nie k patr iotizmu. Predstavite -
l ia MS mali snahu o zdôrazňo-
vanie vlastenectva, žiaľ,  spra-
vidla zostalo iba pri snahe. Je 
nepochybné, že v tomto sme-
re je v matičnom hnutí man-
ko (nespomínam realitu iného 
manka).

Po valnom zhromaždení 
MS v roku 2013 má Matica sta-
ronového predsedu, nový výbor 
MS a orgány, k toré by spoločne 
mal i určovať  pr incípy matičné-
ho hnutia v nap ĺňaní stanove-
ných cie ľov. Matica má platených 
funkcionárov a nieko ľko stoná-
sobne viac neplatených funkcio-
nárov v miestnych odboroch. 

■  NEOPAKOVAŤ  CHYBY
Už evidentne nemá „stálych“ 

šesťdesiat tisíc č lenov, ako to od 
roku 1992 na valných zhromažde-
niach MS opakoval bez zistenia 
skutočného stavu bývalý predse-
da MS. Ním posilnené mocenské 
pozície aj v rozhodovaní spôso-
bil i známe ve ľké ťažkosti, v k to-
rých sa Matica ocitla, a zdá sa, 
doteraz h ľadá východiská. Ukazu-
je sa, že vnútromatičná kríza, aj 
keď nie v predchádzajúcom roz-
sahu, pokračuje. Posledné valné 
zhromaždenie MS však dalo pred-
sedovi MS šancu vykonať nápra-
vu. Dnes sa ozývajú hlasy, že to 
bolo asi krátkozraké a bude mu-
sieť prísť def initívny zlom, preto-
že chyby sa nesmú opakovať ďal-
ším strácaním času.

Niečo sa predsa pohlo. Ma-
t ica má konečne správcu. V sú-
časnost i  sa táto funkc ia javí  ako 
nevďačná, ňou a j  je,  pretože zač -
ne možno bolest ivá, a le potreb -
ná prestavba, akú s i  vyžadu-
je doba vychádzajúc z možnos-
t i  MS. Nepôjde o to,  čo je zau-
j ímavé, a le čo je absolútne ne-
vyhnutné a presto je medzi tým 
nemôžu by ť.  Správca Matice 
nemôže neč inne stá ť  po kolená 
v pohybl ivom piesku váhavost i 
a čaka ť,  čo sa s tane, čo s Mat i -
cou urobia iní. 

■  INFORMAČNÝ DEFICIT
Aktuálna matičná skutoč -

nosť  sa opäť  ukazuje ako vážna, 
možno opäť  vnútorne konf l ik tná. 
Žia ľ,  o tom sa v miestnych odbo-
roch nevie a „var i ť “ sa začne až 
v období okolo valného zhromaž-
denia, čo je nežiaduci informač -
ný def ic i t .  Matica si ďalej nemô-
že dovol i ť  by ť  na celospoločen-
skej krajnic i , aj keď  najmä mé-
diá svoj imi nevyberavými atak-
mi  ju tam odstavujú. Predstavi -
tel ia MS musia kona ť  pre Mati -
cu a až potom na svojom osob-
nom piesočku. Matica slovenská 
nezlyhá, zlyhať  môžu len tí,  k torí 
o nej rozhodujú, preto je potreb-
ná ich spolupráca, na k torú sa 
spol ieha č lenská základňa. Pra-
jem novému správcovi Matice 
slovenskej, aby patr i l  k tým škul -
tétyovským správcom so živými 
slovami a s č inmi v záujme Ma-
tice, akú ju chce ma ť  ako symbo-
l ickú predstavi te ľku národa č len-
ská základňa a spoločnosť.

Otto GÁŤA

P O Z N Á M K A

O našej matičnej 

(ne)každodennosti

sme dnes povinní nemlčať – aby nás 
naši potomkovia neprekliali! Sme 
povinní napriek nevôli mocností po-
vedať nahlas: stop zabíjaniu nevin-
ných ľudí v Ukrajine, v Iraku, v Pa-
lestíne i inde na svete! Sme povinní 
povedať nahlas: stop nezmyselným 
sankciám – v rámci jednej z vojen, 
ktoré majú kryť míňanie nahroma-
dených vojenských zásob! Sme plne 
na strane predsedu našej vlády R. 
Fica, ktorý presne vie, čo sú to naše 
národnoštátne záujmy – na rozdiel 
od moderátora hríbovín v „našej“
 verejnoprávnej televízii, ktorý – ako 
sa vyjadril – ich nepozná. Sme za 
diplomatické rokovania a za spolu-
prácu medzi Slovanmi! Spamätaj sa, 
Európa! 

Aj preto vás pozývam do zá-
ujmového odboru Matice slovenskej, 
ktorý zakladáme v piatok 5. septem-
bra a bude sa volať Odbor slovanskej 
vzájomnosti.

Bratislava 1. septembra 2014

ne napísané, ale tí, ktorí mali moc, ten-
to nápis odstránili. Urobili tak preto, lebo 
asi nečítali ani slávny epos Jána Hollé-
ho, ani od Juraja Fándlyho Compendia-
ta historia gentis Slavae. Tam to stojí 
čierne na bielom. Svätopluk – kráľ Slo-
vákov.

Ale zatiaľ žijeme v slobode a nikto 
nám nebráni, aby sme tu, pred kráľom 
Svätoplukom vyznali svoju vieru a dôve-
ru v Božiu pomoc, že naša vlasť Sloven-
ská republika prežije aj súčasné nepo-
kojné obdobie dejín sveta. 

Pokorne ťa, Bože, prosíme, aby 
naša vlasť bola ochránená od hrôz voj-
ny, ktorej požiar už horí na mnohých 
miestach sveta. Aj blízko našich hraníc.

Ak cyrilo -me tod ské duchovné de-
dičstvo spomínané v Ústave SR nemá 
byť iba formálnym slovom, tak si mu-
síme uvedomiť, že čo ono vlastne 
predstavuje. Že tu ide o kresťanstvo 
v jeho podstate: že je to uznanie Boha 
za Stvoriteľa, Ježiša Krista za Božie-
ho Syna a Ducha Svätého za tú silu, 
ktorá nám umožní hlásiť sa k nášmu 
presvedčeniu vždy a všade. Nielen 
v rovine osobnej, doma, v chráme Bo-
žom, ale aj všade v spoločn osti. Aj tu 
dnes pri soche nášho kráľa Svätopluka!

Novodobé pohanstvo sa dnes 
šíri oveľa zákernejšie, nenápadne, 
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Oživili  spomienky
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Ubehol ďalší víkend, počas 
ktorého sa matičiari stretli na 
akciách na celom Slovensku. 
V Šintave sme pod matičnou 
zástavou oslávili 940. výročie 
tejto skutočne vlasteneckej 
obce, kde majú školu pome-
novanú podľa kráľa Svätoplu-
ka. Matičné dni v Žarnovici 
obnovili po viacerých rokoch 
a z vystúpenia miestnej matič-
nej predsedníčky vyplynulo, 
že sú veľmi aktívni. Nadobu-
dol som presvedčenie, že sú 
odhodlaní pokračovať v ob-
novenej tradícii matičných 
dní aj na budúci rok. Pravda, 
v Šintave i Žarnovici sa potvr-
dilo, že nám chýba ešte zvyk 
prirodzene sa schádzať pod 
matičnou, ale i štátnou zásta-
vou. My matičiari by sme mali 
byť vzorom pri vzdávaní hol-
du našim štátnym symbolom. 

A v pondelok 8. septem-
bra sa uskutočnil avizova-
ný poslanecký prieskum. 
Traja poslanci NR SR a jed-
na poslankyňa chceli vedieť, 
ako to s Maticou je a ako by 
malo byť. Zaujímali ich otáz-
ky okolo Národného pokla-
du, finančno-ekonomickej si-
tuácie Matice i okolo Neogra-
fie. Priznám sa, že sme tento 
prieskum privítali, lebo sved-
čí o záujme nášho parlamen-
tu o Maticu – a okrem toho ne-
máme predsa pred poslanca-
mi čo skrývať. V kocke sa dá 
zhrnúť, že ústami prvého pod-
predsedu J. Šimonoviča sme 
požiadali poslancov o pomoc 
pri doriešení kauzy Národné-
ho pokladu, pretože táto vec 
už nie je v našich rukách. Vý-
padok vlastných príjmov pre 
prestavbu Neografie musíme 
riešiť predajom nadbytočné-
ho majetku i bankovým pre-
klenovacím úverom. Štátne 
zdroje čerpáme v súlade so 
zmluvou s ministerstvom kul-
túry. Opätovne sme zdôraz-
nili, že Neografiu nechceme 
predať, hľadáme riešenia, ako 
z tejto modernej fabriky uro-
biť aj fabriku ziskovú. V prie-
behu piatich hodín však padlo 
aj mnoho iných otázok, po-
slanci boli zvedaví na veci, 
ktoré radový člen Matice ne-
pozná. Šumy okolo našej naj-
staršej inštitúcie majú teda 
všelijaký pôvod a zaiste môžu 
len tešiť tých, ktorým je Mati-
ca tŕňom v päte.

P R I P O M Í N A M E  S IMarián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Boli poslanci Cieľavedome a vytrvalo za slovenskú vec
V roku 1899 vedúci predstavitelia Slovákov v Amerike na čele so Štefanom Furdekom a s Petrom V. Rovnian-
kom založili Národný výbor s ambíciou vytvoriť ústredný orgán slovenských organizácií v USA, cieľavedo-
me pracujúci za slovenskú vec.

Zač iatky národno-politických 
zápasov amerických Slovákov úzko 
súviseli s myšlienkou spojenia lo-
kálnych bratských podporných spol-
kov, ktoré si slovenskí vysťahovalci 
na pôde USA zakladali od roku 1883, 
do jedného celku. Táto idea sa vý-
raznejšie nastolila v roku 1888. Na 
stránkach týždenníka Nová vlasť za 
ňu začal agitovať Eduard Schwartz-
Markovič. V jeho šľapajach po svoj-
om príchode do USA pokračoval Pe-
ter V. Rovnianek.

■ DROBENIE –  NIE JEDNOTA
Rovniankovým zámerom nebo-

lo založiť len podporný spolok, aký-
mi boli miestne slovensko-americ-
ké spolky. Jeho úmyslom bolo zria-
diť kultúrnu organizáciu podľa vzoru 
doma zatvorenej Matice slovenskej. 
Založením Národného slovenského 
spolku (15. februára 1890) sa však 
nepodarilo zjednotiť všetkých ame-
rických Slovákov. Štefan Furdek sa 
totiž v tom istom roku rozhodol zalo-
žiť Prvú katolícku slovenskú jednotu 

Štefan KUCÍK – Foto: archív SNN

Národného fondu sa uskutočnila 18. 
augusta 1899 v Pittsburghu. Okrem 
toho, konvencie slovenských orga-
nizácií v USA odsúhlasili zdanenie 
svojich č lenov na prospech Národné-
ho fondu vo výške jedného centu me-
sačne. Boli to prvé signály rodiace-
ho sa širšie chápaného slovenského 
odboja v Amerike, keď za slovenskú 
národnú vec sa začínali angažovať i 
široké vrstvy dosiaľ národne indife-
rentných slovenských vysťahovalcov. 
Z Národného fondu, ktorého najväč-
ším propagátorom bol katolícky kňaz 
Matúš Jankola, odišlo na slovenské 
politické, kultúrne a sociálne ciele 
desiatky tisíc amerických dolárov.

Aj keď sa Štefan Furdek usiloval 
z Národného výboru vytvoriť repre-
zentanta amerických Slovákov, túto 
jeho ambíciu sa mu ešte nepodarilo 
naplniť. Národný výbor s Národným 
fondom tak zostali len jedným z poku-
sov o celonárodnú slovensko-americ-
kú organizáciu. Túto ideu sa podarilo 
zrealizovať až v roku 1907, keď bola 
založená Slovenská liga v Amerike.

13. septembra
– pred deväťdesiatimi rokmi 

otvori l i v Košiciach Východoslo-
venské národné divadlo (1924), 
dnešné Štátne divadlo

– pred sedemdesiatimi rok-
mi nemecké jednotky, k toré v trh-
l i z Po ľska, obsadil i povstalecké 
územie Oravy 

– osemdesiatpäť rokov by 
sa bol dožil l i terárny kr itik univ. 
prof. Ján Števček (1929 – 1996), 
jeho záujmom bol najmä lyr ický 
prúd v našej próze

– šesťdesiatin sa dožíva ho-
kejový tréner František Hossa

– päťdesiatpäť rokov má spi-
sovate ľ, f i lmár, horolezec, polár-
nik, cestovateľ Pavol Barabáš, 
svetový rekordér v poč te ocene-
ní na f i lmových festivaloch (má 
ich stoosemdesiat) 

14. septembra
– pred sedemdesiatimi rok-

mi pre neúspechy nemeckých 
vojsk pr i l ikvidovaní SNP od-
volal Hitler ich veli te ľa generá-
la SS Bergera a vymenoval ge-
nerála polície obávaného Hoef-
f leho 

– pred tr idsiatimi piatimi rok-
mi zomrel  básnik medzivojnové-
ho obdobia  Emil Boleslav Lukáč 
(1900 – 1979)

15. septembra
– pred sedemdesiatimi pia-

timi rokmi skonč i l i vojská pr-
vej Slovenskej republiky svo-
je ťaženie v Po ľsku (1939), ob-
sadil i obce, k toré si predtým 
Po ľsko privlastni lo, a stiahli sa 
z po ľského územia; osemnásť 
našich vojakov zahynulo, štyr id-
saťšesť bolo zranených

– tr idsiate piate výroč ie bis-
kupskej vysviacky Jozefa kardi-
nála Tomka v Sixtínskej kapln-
ke  (1979)

– pred tr idsiatimi rokmi 
(1984) sa Svätý Otec Ján Pa-
vol I I. pr i svojej návšteve Ka-
nady osobitne stretol v Toronte 
s kanadskými Slovákmi

– desať rokov, čo cirkevná 
vrchnosť potvrdila Teologickú 
fakultu v Košiciach

– predseda vlády SR Rober t 
Fico oslávi päťdesiatku

16. septembra
– minister Ľubomír Jahnátek 

má šesťdesiat rokov
17. septembra
– pred sto dvadsiatimi rokmi 

(1894) sa v Chicagu konalo  val-
né zhromaždenie Matice sloven-
skej; bolo to prvé oživenie matič -
nej idey po  zakázaní MS   

– sedemdesiat rokov od mu-
čenia a vraždy jedenástich ne-
vinných ľudí demoralizovaný-
mi par tizánmi  na moste ponad 
Hron (1944); vinníkov mimoriad-
ny súd ihneď odsúdil a vrahovia 
boli popravení 

– v roku 1944 sa na kongre-
se v Banskej Bystr ici zlúč i l i so-
ciálni demokrati s Komunistic-
kou stranou Slovenska 

– storočnica Tomáša Baťu 
jun. (1914 – 2008) 

18. septembra
– pred sedemdesiatimi pia-

timi rokmi Sovietsky zväz uznal 
Slovenskú republiku (1939)

– povstalecké letectvo 
v roku 1944 zaútoč i lo na nemec-
ké letisko v Piešťanoch a znič i lo 
im päť strojov

19. septembra
– stopäťdesiatpäť rokov od 

narodenia architekta Emila Bel-
luša (1899 – 1979); z diel spo-
meňme budovu Generálnej pro-
kuratúry a hotel Devín v Brati -
slave

– pripomínali by sme si de-
väťdesiatku spisovate ľa Ladisla-
va Ťažkého, opusti l nás však  už 
pred tromi rokmi (1924 – 2011)

– osemdesiatin sa dožíva l i -
terárny histor ik, archivár a mati-
č iar Michal Eliáš

( jč)

Pred 115 rokmi založili Národný výbor Slovákov v  USA
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Aj vďaka miestnym matičiarom
Jubilejné desiate výročie Jasovských osláv malo skvelú atmosféru

Posledný prázdninový víkend bol  v Jasove v znamení jubilejného desiateho ročníka Jasovských osláv. Po-
pri spomínanom decéniu sa tu pripomenuli ešte ďalšie výročia –  štyridsiate prvé výročie cezhraničnej druž-
by Jasov – Nyírmada a dvadsiate výročie družby Jasov –  Tura. 

V predvečer osláv starosta Ja-
sova Ing. Gabriel Nagy oceňoval 
ďakovnými plaketami občanov dru-
žobných miest, ako aj  domácich 
občanov, ktorí sa zaslúžili o vznik 
tejto miestnej tradície,  boli pr i zro-
de družobných stykov a roky t ie-
to kontakty prehlbovali a utužova-
li. Na milej spomienkovej, pozdrav-
nej akcii v agilnej jasovskej základ-
nej škole, ktorú zabezpeč i l i  jasov-
skí matič iar i na čele s r iadite ľkou  
základnej školy v Jasove PaedDr. 
Alžbetou Mačatovou, sa zúčastnilo 
viac bývalých i terajších starostov 
spolupracujúcich samospráv, niek-
dajší opát jasovského kláštora  Ka-

rol Tomáš Bar tal i bývalý pr ior rádu 
premonštrátov v Jasove András 

Kiss. Počas slávnostného programu 
hostite ľský jasovský starosta odo-
vzdal pamätné list iny pr i príležitosti 

štyr idsiateho prvého výroč ia druž-
by Jasov –  Nyírmada a dvadsia-
teho výroč ia družby Jasov –  Tura 
predstavite ľom týchto miest. V so-
botu a v nedeľu takmer dvetisíc 
účastníkov osláv z Jasova a celého 
Košického kraja sledovalo zaujíma-
vý program plný spevu a tancov po-
čas vystúpení domácich súborov, 
ale aj Cimbal bandu Tomáša Orav-
ca. Najviac sa však prítomní tešili 
na vystúpenia skupiny Kmeťoband, 
I lonu Csákovú a operných umelcov 
z Budapešti. Jasovské oslavy patr i -
l i najmä mladým, ktorí sa počas po-
sledných dní prázdnin zabávali do 
neskorej noci.

František MRVA

v Spojených štátoch amerických, čím 
odštartoval vznik celého radu ďalších 
slovensko-amerických organizácií.

Vzájomné konkurenčné boje, 
ktoré prepukli po vzniku Národné-
ho slovenského spolku a Prvej ka-
tolíckej slovenskej jednoty, ustali po 
3. konvencii Národného slovenské-
ho spolku v roku 1892. Výsledkom 
osobných kontaktov a rokovaní bolo 
hľadanie možností úzkej spoluprá-
ce amerických Slovákov bez ohľa-
du na rozdielnosť politických a nábo-
ženských názorov. Vyústením tých-
to snáh bolo založenie Matice slo-
venskej v Amerike (26. septembra 
1893) v Chicagu. Jej predsedom sa 
stal iniciátor zmieru a myšlienky oži-
venia Matice Štefan Furdek. Rovni-
anek však namiesto toho, aby svoj 
vplyv využil na posilnenie novozalo-
ženej inštitúcie, o niekoľko mesiacov 
neskôr založil v Pittsburghu do istej 
miery konkurenčné literárne združe-
nie Maják literárne kolo (18. februá-
ra 1894). Pre obnovené spory Matica 
slovenská v Amerike napokon v roku 
1904 zanikla. 

■ CENTOVÝ FOND
Keď Štefan Furdek videl, že Ma-

tica slovenská v Amerike nemá veľké 
vyhliadky na také aktivity, ako sa 
pôvodne plánovalo, prišiel s novou 
ideou. V roku 1899 rozvinul myšlien-
ku Národného výboru a k nemu pri-
radeného Národného fondu. Jej pod-
statou bolo, aby sa existujúce slo-
venské organizácie zoskupili oko-
lo jedného ústredného telesa, kto-
ré by plánovite pracovalo za sloven-
skú vec. Furdek vedel, že bez spo-
lupráce všetkých organizácií a ich 
predstaviteľov a, samozrejme, bez fi-
nančných prostriedkov nemožno nič 
seriózne uskutočniť.

Furdekov plán sa ujal. Zaklada-
júca schôdza Národného výboru a 
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